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 شرکت سرمایه گذاری هامون صبا با نماد وهامون در بازار اول فرابورس ایران عرضه 
شد. در این عرضه اولیه ۱۵ درصد )معادل ۴۵۰ میلیون سهم( از سهام وهامون قرار 
است عرضه شود که از این میزان ۱۴ واحد درصد )معادل ۴۲۰ میلیون سهم( امروز 
به کدهای حقیقی و حقوقی اختصاص یافت و یک واحد درصد دیگر هم قرار اســت 

روز شنبه به صندوق های سرمایه گذاری درآمد ثابت اختصاص یابد.
در این عرضه اولیه ۲ میلیون و ۶۴۵ هزار و ۲۵۸ کد معاملاتی شرکت کردند. با 
توجه به عرضه ۴۲۰ میلیون سهم، به هر کد معاملاتی حداکثر ۱۹۱ سهم تخصیص 
یافته اســت. حداکثر قیمت هر ســهم وهامون هم ۱۹۰۲ ریال بود که با توجه به 
تخصیص ۱۹۱ ســهم به هر کد معاملاتی، می توان گفت حداکثر ســهام تخصیص 

یافته به هر نفر حدود تنها ۳۶ هزار تومان بوده است.
در آخرین عرضه اولیه بورس تهران که متعلق به عرضه نماد ســپید بود، شــاهد 
مشارکت حدود ۲ میلیون و ۸۳۶ هزار نفر بودیم. به عبارتی دیگر در قیاس با عرضه 
اولیــه قبلی بورس تهران شــاهد افت ۱۹۱ هزار نفری )معــادل ۷ درصدی( میزان 

مشارکت در عرضه اولیه سهام شرکت سرمایه گذاری هامون صبا هستیم.
به نظر می رســد علت اصلی این اتفاق، اندازه کوچک این عرضه اولیه اســت. در 
حالــی در عرضه اولیه ســپید به هر کد معاملاتی نزدیک ۱۰۰ هزار تومان ســهام 
تخصیص یافت که این عدد برای وهامون به تنها ۳۶ هزار تومان رســیده اســت. به 
عبارتی دیگر اندازه این عرضه اولیه حدود یک ســوم عرضه قبلی بورس تهران بوده 
است. همچنین بورس کالا هفته قبل دستور به ممنوع شدن سفارش گذاری خودکار 
کارگزاری هــا برای خرید عرضه اولیه ها داده بود. هر چند بزرگ ترین کارگزاری های 
کشــور هنوز چنین چیزی را قبول نکرده اند و امروز هم به طور اتوماتیک ســفارش 
خرید گذاشــتند، اما به نظر می رسد پیروی برخی از کارگزاری های کوچک تر از این 
دستورالعمل باعث شده تا مقداری از مشارکت در عرضه اولیه وهامون کاسته شود. 
در صورتی که کارگزاری های بزرگ هم این دستور العمل را اجرا کنند، انتظار می رود 
میزان مشــارکت در عرضه اولیه ها باز هم کاهش یابد. اتفاقی که می تواند منجر به 

افزایش ارزش عرضه اولیه ها و به تبع آن افزایش جذابیت آن ها شود.

۵ عامل مشکلات 
صنعت خودرو چیست؟

چرا سیمان ۱۱۰ هزار 
تومان شد؟

دو طلای وزنه برداری 
برای ماست، به یک شرط

ساخت واکسن برای 
»طاعون«

فیلمبرداری فیلم کوتاه »ارفاق« به نویسندگی و کارگردانی رضا 
نجاتی به پایان رسید و با شروع تدوین توسط عماد خدابخش 
این فیلم در حال گذراندن مراحل پس تولید است.هوتن شکیبا، 
سیاوش چراغی پور، اصغر پیران، مهیار راحت طلب، محمد 
شاکری، علی راد، منصور نصیری، شایان پناهی در این فیلم 

به ایفای پرداخته اند.

جایزه بهترین فیلم سینمایی چهارمین جشنواره  بین المللی 
فیلم سویندون به فیلم سینمایی »گورکن« رسید.

فیلم ســینمایی »گورکن« به کارگردانــی کاظم ملایی و 
تهیه کنندگی ســینا ســعیدیان که در چهارمین جشنواره  
بین المللی فیلم سویندون در دو بخش بهترین فیلم سینمایی 
و بهترین طراحی صحنه )منیر رضی زاده( نامزد دریافت جایزه 
بود، در نهایت توانست جایزه  بهترین فیلم سینمایی را از این 
رویداد سینمایی بدست آورد. جشنواره  فیلم سویندون، هر 
ساله با نمایش آثار مستقل، در بخش های فیلم های سینمایی، 

کوتاه، مستند، انیمیشن و آثار دانشجویی برگزار می شود.
»گورکن« که سال گذشته برای اولین بار در بیست و سومین 
جشنواره بین المللی فیلم شانگهای ۲۰۲۰ به نمایش درآمد، 
تاکنون در بیش از ۳۰ جشنواره  بین المللی حضور داشته و ۱۴ 

جایزه  جهانی به دست آورده است.
امسال چهارمین جشنواره  مســتقل فیلم سویندون از تاریخ 
۲۱ تا ۲۳ ژوئیه ۲۰۲۱ )۳۰ تیر تا اول مرداد ۱۴۰۰( بصورت 

حضوری در شهر سویندون بریتانیا برگزار شد.

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از آغاز افتتاحیه مسابقات ملی مهارت 
آموزی در نهم مرداد خبر داد و با بیان اینکه بین ارزش مدرک با ارزش مهارت 
فاصله زیادی داریم، بر لزوم توجه به مقوله مهارت در ســرفصل های بودجه و 

برنامه هفتم تاکید کرد.
 علی اوسط هاشمی در نشست خبری روز ملی کارآفرینی و آموزش های فنی و 
حرفه ای اظهار کرد: در بحث مهارت مهمترین مسئله این است که برای تحول 
در نظام آموزش رسمی و غیررسمی کشور از تجربه موفق جهانی کمک بگیریم 
حتی اگر نگاه دولت سیزدهم به ارزش مهارت فراتر و اراده اش بر عبور از فقر و 

بیکاری بر پایه ارتقاء مهارت و روی آوردن به توانمندی انسان باشد.
وی با بیان اینکه امروز نیاز به پوست اندازی داریم تصریح کرد: اگر این مسأله به 
شدت مورد توجه قرار نگیرد سخن گفتن از عبور از بیکاری آب در هاون کوبیدن 
است لذا نگرش برنامه های کشور باید به سمت جامعه توانمند باشد نه جامعه 

صرفاً برخوردار از زیرساخت.
رئیس ســازمان آموزش فنی و حرفه ای ادامه داد: جهــت گیری کلان برنامه 
کشور باید معطوف به قابلیت انسانیت با مهارت شود. اگر بخواهیم به یک فضای 
متفاوت بر پایه تغییر و تحول دست پیدا کنیم شرطش این است که کسانی که 
در تصمیم گیری های کلان کشور نقش وافر، عمیق و اثرگذاری دارند به عمق 

ارزش مهارت روی آورند و مهارت را وزن دهند.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه منظور از وزن مهارت، وزن 
شعاری نیست، اظهار کرد: بیکاری با شــعار و پول قابل حل کردن نیست، هر 
چه پول در جامعه تزریق شود ولی به اهل آن سپرده نشود و بر پایه کارآفرینی، 

بازاریابی و اشتغال نباشد فرد را بدهکار و وامدار بانک کرده ایم.
هاشمی کم آموزشی در دانشگاهها را یک معضل بزرگ دانست و با بیان اینکه 
در نظام آموزش رسمی کشور یکپارچگی وجود ندارد خاطرنشان کرد تفاوت در 
نظام های آموزش رسمی و آشفتگی در نظام های آموزش غیررسمی و مهارتی 

ما را به این سو سوق داده است لذا باید این تفاوت را سامان بدهیم.
وی افزود: مجمع جهانی اقتصاد در سال ۲۰۲۱ در بحث اهمیت مهارت اعلام 
موضع کرده که اگر قرار اســت از تکنولوژی جهان استفاده کنیم و اثر آن را در 
بهره وری و شاخص اقتصاد نمایان کنیم شرط آن دستیابی به انسان ماهر است.

معاون وزیر کار خاطر نشان کرد: در حال حاضر با کاهش وزن اجتماعی مهارت 
در جامعه روبرو هستیم و باید توجه شود که بر چه اساسی حرکت کنیم به چه 
تغییری روی آوریم که شکاف ما با جهان عمیق تر نشود و بیش از این از جهان 

فاصله نگیریم.
رئیس ســازمان آموزش فنی و حرفه ای با بیان اینکــه تکنولوژی و تجهیزات 
امروزه ما پاســخگوی تقاضای بازار کار نیست گفت: هر کسی که جامعه محور 
کردن مهارت برای او اهمیت دارد باید در سرفصل های برنامه و بودجه مخصوصا 

برنامه هفتم توسعه به موضوع مهارت بها بدهد.
هاشمی تصریح کرد: باید تفاوت بین انسان با مدرک و انسان با توانمندی را با 
ارزش افزایی در جامعه مشخص کنیم، اکنون بین ارزش مدرک با ارزش مهارت 
فاصله زیادی داریم و کشور نیازمند بازآرایی ساختار نظام آموزش فنی و حرفه 

ای است و این بازار آیی باید صورت گیرد.

 بیت کوین توانست برای دومین بار در دو روز اخیر در محدوده ۴۰ هزار دلار قرار بگیرد. بعد 
از ریزش ســنگینی که این ارز تجربه کرد، در دو ماه اخیر چندین بار تا سطح ۴۰ هزار دلار 
پیش روی کرد اما هرگز نتوانست مقاومت فوق را شکسته و در بالای آن تثبیت شود. شکست 
این مقاومت به دلیل خارج شدن بیت کوین از فاز رنج و درجا زدن در محدوده ۳۰ تا ۴۰ هزار 
دلاری، برای این رمزارز اهمیت بالایی دارد. همچنین در صورت تثبیت در بالای این محدوده، 
احتمال ریزش های شدیدتر برای این ارز بسیار کاهش خواهد یافت.نکته مهم و قابل توجه 
این اســت که بعد از تکذیب آمازون مبنی بر عدم پذیرش بیت کوین، این بازار دســتخوش 
تلاطم گشت اما اکنون مجددا به همان سطح بازگشته است و این نشان می دهد علت اصلی 
افزایش قیمت بیت کوین این خبر نبوده و به طوری که حتی بعد از تکذیب آن مجددا به سطح 
قبلی بازگشت.نکته امیدوار کننده افزایش شاخص ترس و طمع به عدد ۵۰ است که محدوده 
نرمال محسوب می شود. در دو ماه اخیر این شــاخص همواره در محدوده ترس شدید قرار 
داشت. در محدوده ترس شدید، به دلیل شرایط ناامن بازار، تمایل به خرید در سرمایه گذاران 
دیده نمی شود.همچنین در بعضی از صرافی های ارز دیجیتال، بسیاری از موقعیت های فروش 

در قرار دادهای آتی بســته شــده اند و این به معنی قطع امید از کاهش قیمت بیت کوین و 
احتمال افزایش آن در ساعات آینده است.لازم به ذکر است از دیگر نشانه های مثبت موجود، 
تمایل استخراج کنندگان به ذخیره بیت کوین است. این گروه بعد از توقف فعالیت ماینرها 
در چین و انتقال آنها به خارج از این کشور بیشــتر در گروه فروشنده قرار داشتند اما مدتی 
است که اقدام به نگهداری و عدم عرضه آن کرده اند.افزایش هش ریت و سختی استخراج نیز 
از دیگر شرایطی اســت که به افزایش قیمت بیت کوین کمک می کنند.گزارش مالی تسلا و 
همچنان حفظ ۱.۵ میلیارد دلار بیتکون توسط این شرکت را نیز می توان در گروه محرکان 
بازار قرار داد.تنها در صورت تداوم جریان تقاضا و ورود سرمایه گذاران است که بیت کوین قادر 
به شکست مقاومت ۴۰ هزار دلار خواهد بود. بعد از آن نیاز به تثبیت در حدود قیمتی ۴۲ هزار 
دلار دارد تا بتوان به طور قطع مطمئن شد که این مقاومت چند ماهه، شکسته شده است.در 
صورت وقوع این سناریو بیت کوین به ترتیب هدف های قیمتی ۴۷ و سپس ۵۰ هزار دلار را 
دنبال خواهد کرد. در صورتی که فشار فروش افزایش یابد و تقاضای موجود قادر به پوشش 
ان و حفظ قیمت کنونی نباشد، احتمالا بیت کوین مجددا تا حوالی ۳۷ هزار دلار کاهش یابد.

قیمت دلار که اخیرا تا ۲۴ هزار و ۵۰۰ تومان کاهش نشان می داد، دیروز 
و امروز به بالای ۲۵ تومان برگشت و البته  همین قیمت هم با توجه به نرخ 
۴۴ درصدی تورم در تیرماه و افزایش نقدینگی حدود ۶ درصد در یک ماه 
اردیبهشت به علت تشدید استقراض دولت از بانک مرکزی، قیمتی مناسب 

و حتی  ارزان به نظر می رسد.
اصولا قیمت ارز از دو طریق قابل کنترل است، یکی به طور طبیعی که 
راه حل آن کنترل حجم نقدینگی و پایین آوردن و نزدیک به صفر رساندن 
نرخ تورم و بهره است، راه حل دوم برای کنترل قیمت ارز، به صورت دستوری 
و به صورت عرضه  فراوان، از طرفی و کنترل شدید  تقاضا از طرف دیگر است 
که البته این راه حل دوم درست است که بسیار آسان تر است، ولی اصولی و 
اساسی نیست و اصولا برای درازمدت و حتی میان مدت عملی هم نیست.

از طرف دیگر، باعث جمع شــدن فنر قیمت شده و به محض کم شدن 
عرضه و یا انفجار تقاضا فنر فرار خواهد کرد و شاهد دو یا حتی چند برابر شدن 
قیمت خواهیم بود. همانطور که بارها این اتفاق افتاده و تکرار شده و از سال 
۵۷ تاکنون ۱۲ بار شاهد این اتفاق یعنی دوبرابر شدن قیمت ارز بوده ایم.

علاوه بر این، کنترل قیمت ارز باعث صدمات فراوان دیگر هم به اقتصاد 
کشــور می شــود، از جمله صادرات و تولید را به دور از صرفه و واردات  را 
مقرون به صرفه می کند و باعث گسترش قاچاق کالا و تعطیلی دامداری ها 
و صنایع و کشــاورزی می شود و همچنین باعث بالا رفتن نرخ بیکاری در 
کشور می شــود. بارها گفته ایم »قیمت یعنی علامت« و علامت ناصحیح 
باعث گمراهی و به بیراهه کشــیده شــدن فعالان اقتصادی و باعث صدمه 

های جبران ناپذیر به اقتصاد کشور می شود.
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فیلمبرداری » ارفاق« با 
هوتن شکیبا به پایان رسید

مشکل بیکاری با شعار و پول 
حل نمی شود!

غافلگیری جدید بیت کوین در ۴۰ هزار دلار

»گورکن« بهترین فیلم 
جشنواره سویندون 

انگلستان شد

کاهش مشارکت حقیقی ها در عرضه اولیه ها 

چرا خریداران عرضه اولیه ها کم شدند؟چرا خریداران عرضه اولیه ها کم شدند؟



2

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/05/09

شماره : 1153

سعیده محمد  -   ایده روز  |معاون مرکز 
پژوهش های مجلس گفت: مشکلات صنعت 
خودرو فقط مربوط به تحریم و قیمت گذاری 
نیست بلکه پنج عامل دیگر نقش اصلی را در 

تضعیف صنعت خودروی کشور داشته اند.
صنعت خــودرو یکی از صنایــع مادر و 
استراتژیک محسوب می شود که همواره مورد 
توجه و حمایت سیاســت گذاران قرار گرفته 
است. با این حال نگاه های غیرکارشناسی و 
کوتاه مدت باعث شده درحال حاضر این صنعت 
استراتژیک با مشکلات جدی مواجه باشد و 
خودروهای تولیدی از جهات مختلفی مانند 
کیفیت، تنوع، ایمنــی و قیمت در وضعیت 
نامطلوبی به سر ببرند و روز به روز به نارضایتی 

مصرف کنندگان دامن بزنند.
وضعیت در صنعت خودروسازی کشورمان 
به شکلی پیش رفته که اگرچه ظرفیت بالقوه 
تولید ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار دستگاه خودرو 
در کشور وجود دارد اما در سال گذشته حدود 
۹۰۰ هزار دستگاه خودرو توسط دو خودروساز 
بزرگ کشور تولید شد. همچنین طبق آخرین 
آمار طی بهار امسال که قرار بود موانع از سر 
راه صنعت برداشــته شود ۲۱۳ هزار و ۵۰۰ 
دستگاه انواع خودرو سواری در کشور تولید 
شده که نسبت به بهار پارسال تنها رشد ۶.۵ 

درصدی را تجربه کرده است.
نکتــه قابل توجه آنکه، خودروســازان و 
سیاســت گذاران متهم عدم توسعه صنعت 
خودرو را »تحریم« و »سرکوب قیمت توسط 
دولت« می دانند و مشکلات و زیان های پیش 
آمده برای مصرف کننده و تولیدکننده را ناشی 
از ایــن دو عامل معرفی می کنند و معتقدند 
تا زمانی که این دو مسئله حل نشود صنعت 

خودرو توسعه نخواهد یافت.

 صنعت خودرو پیش از تحریم ها 2۴ 
هزار میلیارد تومان زیان انباشته داشت

در این رابطه امیررضا شاهانی گفت و: این 
روزهــا از طرف دولت صحبت می شــود که 

مشکل صنعت خودرو تحریم و قیمت گذاری 
اســت و خودروســازان در مجلس به دنبال 
حذف شــورای رقابت هســتند و می گویند 
حاشیه ایجاد شده بین شورای رقابت و بازار 
را خودمان در اختیــار می گیریم و عرضه و 

تقاضا به تعادل می رسد.
معاون مطالعات تولیدی مرکز پژوهش های 
مجلــس افزود: نکته نخســت اینکه صنعت 
خودرو یک صنعت بزرگ و باسابقه در کشور 
اســت و ۱۴ درصد از کل آورده صنعت و ۲ 
درصد کل تولید ناخالص داخلی را در اختیار 
دارد منتهی واقعیت این است که تا پایان سال 
۹۷ یعنی در زمانی که تحریم ها هنوز شدت 
زیادی نیافته بود، این صنعت ۲۴ هزار میلیارد 
تومان زیان انباشته داشته است؛ بنابراین تا 
قبل از تشدید تحریم ها خودروسازان ۲۴ هزار 

میلیارد تومان زیان انباشته داشتند.

 راهکارهایی برای دولت سیزدهم
وی با اشاره به عوامل چالش زا در صنعت 
خودرو، گفــت: یکــی از اصلی ترین عوامل 
مشــکل زا در صنعت خودرو ســوءمدیریت 
است. همچنین مورد دوم مربوط به مالکیت 
صنعت خودرو می شود؛ یعنی اینکه دولت در 
صنعت خودروی ما تأثیرگذار است و خلاف 
گفته متولیان این صنعت آنچنان خصوصی 
نشده است. هم وزارت صمت در این صنعت 
ســهم دارد و هم اعمال ســلیقه و مدیریت 
می کند و اجازه نمی دهد با روال بازار عرضه 
و تقاضا فعالیت کنند. تعارض منافع در این 
صنعت کامــلًا محرز اســت. وزارت صمت 
از طرفــی مالک و دارای منافع اســت و از 
 طرفــی دیگر می خواهــد کار تنظیم گری، 
نظارت و سیاست گذاری را در صنعت خودرو 
اعمال کنــد. جمع این دو مورد قابل توجیه 

نیست.
شــاهانی افزود: مشکل ســوم بهره وری 
پایین صنعت خودرو اســت. باید بهره وری 
در این صنعت افزایش یابد به این مفهوم که 
به مقدار مشخصی که هزینه می کنیم تولید 
بیشتری داشته باشیم. مشکل چهارم نیروهای 
استخدام شده نامتناسب با مأموریت هاست. 
حجم خودروسازهای ما بسیار بزرگ است و 
از لحاظ زمین و امکانات و نیرو بسیار گسترده 

بوده و اغلب نیروها نیز متخصص نیستند.
معاون مطالعات تولیدی مرکز پژوهش های 
مجلس گفت: چالش پنجم فقدان »استراتژی 
توسعه« مصوب در صنعت خودرو است. در 
همین زمینه  ایدرو موظف شده طرح جامع 
صنعت خودرو را مدون کند. حســن داشتن 
طــرح جامع هدفمنــد این اســت که هم 
شاخص های مهم و محل تأمین مالی تعیین 

خواهد شد، هم مأموریت صنایع در وضعیت 
و میزان تولید مشخص می شود.

وی افزود: در این طرح باید مقاوم ســازی 
زنجیره تأمین قطعات خودرو نیز شفاف سازی 
شــود؛ یعنی قطعات با کیفیت بالا در داخل 
تولید شوند تا از شوک های تحریم و سیاسی 

دچار زیان نشوند.
شاهانی تصریح کرد: طی چند سال اخیر 
به دلیل بی مهری ها برخی از قطعه ســازان 
داخلی ورشکســت شده اند. یکی از مباحثی 
که قطعه ســازان عنوان می کنند این است 
که درحال حاضر خودروسازان مشکل دارند و 
می گویند شما برای ما کار کنید اما اگر دوباره 
پای خارجی ها باز شود، تکلیف ما چیست. اگر 
در این طرح جامع شاخصی برای داخلی سازی 
قطعات در نظر بگیریم و به صنایع قطعه سازی 
و زنجیره تأمین قطعات بها دهیم هم مشکل 
خودروســازان حل می شــود و هم صنعت 
قطعه سازی احیا و توسعه می یابد و تبدیل به 

پیشران اقتصاد کشور می شود.
وی یادآور شد: در صنعت قطعه سازی رشد 
خوبی کرده و حتی به جایی رسیده بودیم که 
به کشورهای اروپایی صادر هم می کردیم اما 

درحال حاضر عقب گرد داشته ایم.

 باید تیراژ تولید افزایش یابد
معاون مطالعات تولیدی مرکز پژوهش های 
مجلــس تاکید کرد: ما خــودروی باکیفیت 
و بــا قیمــت مناســب نمی توانیــم تولید 
کنیــم مگر اینکه تیراژ تولیــد را بالا ببریم. 
 درحال حاضر مجموع تولید دو خودروســاز 
بزرگ کشــور ۹۰۰ هزار دســتگاه است در 
حالی کــه هدف گذاری افــق ۱۴۰۴ تولید 
۳ میلیــون دســتگاه خودرو بود.شــاهانی 
در  را  لازم  زیرســاخت های  اگــر  گفــت: 
خودروســازی ایجاد کنیم و با اســتراتژی 
 طرح جامع هدفمند، تولید خودرو را افزایش 
دهیــم هم کیفیت ارتقا می یابد و هم قیمت 

کاهشی می شود.

۵ عامل مشکلات صنعت خودرو چیست؟

به نظر می رســد با اتمام مهلت ۱۲۰ روز قانونی برای 
تثبیت خالی بودن واحد مســکونی، به زودی ســازمان 
امور مالیاتی برای مالکان خانه های بدون کاربر برگه های 

مالیاتی صادر کند.
محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی این روزها مرتباً 
عنوان می کند که یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد مسکونی 
خالی از سکنه به سازمان امور مالیاتی در راستای اجرای 
ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات های مســتقیم که به قانون 

مالیات بر خانه های خالی مشهور شده، معرفی شده اند.
وزیــر راه و شهرســازی ۲۶ تیر مــاه در برنامه زنده 
تلویزیونی نگاه یک درباره اجرای وظیفه قانونی وزارت راه 
و شهرسازی که بخشی از مجموعه اقدامات دستگاه های 
دولتی برای اخذ مالیــات از خانه های خالی و راه اندازی 
ســامانه املاک و اسکان کشــور گفت: به منظور اینکه 
مسکن به عنوان کالای سرمایه ای محسوب نشود وزارت 
راه و شهرسازی وقت ویژه ای صرف کرد و سامانه جامع 
املاک و اســکان را که تکلیف قانونی بود طراحی کرد. 
واحدهای خالی را شناســایی کرده و در اختیار سازمان 

امور مالیاتی قرار دادیم.
اســلامی ادامه داد: به موجب قانون، ســازمان امور 
مالیاتی مکلف شده است تا مالیات را از مردادماه امسال 
از واحدهای خالی اخذ کند. هم اکنون تدابیری اندیشیده 
شده است که صرفه قانونی واحدهای خالی از مالکان سلب 
شده و همین کار سبب خواهد شد تا مالکان اظهارنامه 
مالیاتی را پر کنند و همین موضوع گامی در جهت به اجاره 
رفتن واحدهای خالی و یا عرضه برای فروش خواهد شد.

وی در خصوص اســتقبال از خوداظهاری در سامانه 
جامع املاک و اسکان گفت: مهلت قانونی خوداظهاری 
در سامانه جامع املاک و اسکان تا پایان شهریورماه تمدید 
شد. از مردم تقاضا داریم تا حتماً اینک ار را انجام بدهند. 
با این کار برنامه ریزی برای تأمین مسکن بر اساس اقلام 

آماری انجام خواهد شد.
شناسایی یک میلیون و ۳۰۰ هزار خانه خالی در کشور

وی با اشــاره به اینکه هم اکنــون ۳ میلیون خانوار 
در ســامانه جامع املاک و اسکان ثبت نام کردند، گفت: 
رســانه ها و صدا و سیما تشــویق کنند تا همه خانوارها 
اقدام به خوداظهــاری کنند. همچنین در اقدامی دیگر 
وزارت راه و شهرسازی با تهاترگیری و از طریق اطلاعاتی 
که در دسترس دارد امروز یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد 
خالی را شناسایی کرد و در اختیار سازمان امور مالیاتی 
قرار داد و سازمان امور مالیاتی می تواند از مردادماه اقدام 

به اخذ مالیات از خانه های خالی کند.
مالیات حقوقی ها دو برابر حقیقی های مالک خانه خالی

اســلامی تصریــح کرد: در مــاده ۵۴ مکــرر قانون 
مالیات های مســتقیم که به تازگی در مجلس تصویب 
شد، مالیات برای واحدهای حقوقی دو برابر مالیات برای 
واحدهای حقیقی اســت و همین کمک خواهد کرد تا 
واحدهای حالی برای اجاره و یا فروش به بازار عرضه شود.

 منتظر تکمیل خوداظهاری مردم در سامانه 
اسکان نماندیم

وزیر راه و شهرســازی ضمن تاکید بر این مطلب که 
وزارت راه منتظر ثبت نام مردم در سامانه جامع املاک و 
اسکان نمانده است و تمامی واحدها را شناسایی کرده از 

ارسال پیامک برای ۲۵ میلیون نفر خبر داد.

 اخذ مالیات از خانه هــای خالی، مرداد ماه 
اجرایی می شود /  آغاز ارسال پیامک برای مالکان 

از چند روز آتی
در برنامه تیتر امشب شبکه خبر حاضر شد و درباره 
اجرای مالیات بر خانه های خالی ادامه داد: تاکنون بیش 
از یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد خانه خالی به ســازمان 
امــور مالیاتی که حدود ۶۰ درصــد خانه های خالی در 
سطح کشور هســتند، معرفی شده اســت. هم اکنون 
وزارت راه و شهرســازی ۲۵ میلیون خانوار را در سراسر 
کشور شناسایی کرده و از روزهای آتی برای آنها پیامکی 
ارســال می شود و با مالکان در خصوص واحدهای خالی 

استعلام گرفته می شود.
وی شناسایی خانه های خالی را از طریق دو راهکار ثبت 
نام در سامانه ملی املاک و اسکان و یا استعلام از طریق 
مالکان با ارسال پیامک برای آنها ممکن دانست و افزود: 
حدود سه میلیون خانوار در سامانه ملی املاک و اسکان 
ثبت نام کردند. گزینه موازی ارسال پیامک برای مالکان 
تمامی واحدهاست. رفت و برگشت پیامکی کمک می کند 
تا دیگر واحدهای خالی شناسایی شوند.اسلامی تصریح 
کرد: طبق قانون سازمان امور مالیاتی باید اخذ مالیات از 
خانه های خالی را به مرحله اجرا درآورد. در یک میلیون 
و ۳۰۰ هزار خانه خالی شناسایی شده، حقوقی ها باید دو 

برابر اشخاص حقیقی مالیات پرداخت کنند.

 مالیات خانه خالی خود را چگونه حســاب 
کنیم؟

بر اساس ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات های مستقیم، 

مالیات مذکور در ســال اول ۶، دوم، ۱۲ و سوم ۱۸ برابر 
مالیات بر اجاره بهاست.این ماده قانونی، مهلت معافیت 
خالی مانده یک واحد مسکونی را ۱۲۰ روز تعیین کرده 
که با توجه به آغاز پنجمین ماه از سال و اتمام مهلت ۱۲۰ 
روزه به مالکان این واحدهای خالی از سکنه، مالکان باید 

منتظر دریافت برگ های مالیاتی باشند.
اما مالیات بر اجاره بها چگونه محاســبه می شــود؟ 
بر اســاس ماده ۵۳ قانون مالیات های مستقیم، مالکان 
واحدهای مسکونی بالای ۱۵۰ متر در تهران و ۲۰۰ متر 
در سایر شهرها می بایست ۷۵ درصد درآمد خود از محل 
اجاره را مالیات دهند و ۲۵ درصد آن معاف از مالیات است.

اما بر اساس ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات های مستقیم، 
مالک هر واحد مسکونی خالی از سکنه یا بدون کاربر با 

هر متراژی باید مالیات بدهد.

 فرمول محاسبه مالیات بر اجاره ملک )مطابق 
ماده ۵۳ قانون مالیات های مستقیم(

۱. در قدم اول باید اجاره سالانه )مجموع اجاره بهایی 
که هر ماه دریافت می شــود( در صورتی که ودیعه )پول 
پیش( تعیین نشــده باشد، با استفاده از فرمول »ضریب 

کردن اجاره ماهانه در ۱۲« مشخص شود
۲. اگر مبلغی هم به عنوان پول پیش به صاحب ملک 
پرداخت شده باشد، باید ۱۸ درصد از مبلغ رهن را محاسبه 

کرده و حاصل آن را با اجاره سالانه جمع کرد.
۳. بر اســاس قانون مالیات های مستقیم، ۲۵ درصد 
درآمد اجاره، از مالیات معاف اســت؛ لذا برای محاسبه 
مالیات بر اجاره، عدد به دست آمده )مجموع اجاره سالانه 

و ۱۸ درصد پول پیش( باید در ۷۵ درصد ضرب شود.
۴. نــرخ مالیات بر درآمد از محل اجاره ســالانه تا ۳ 
میلیون تومان، ۱۵ درصد و سالانه ۳ تا ۱۰ میلیون تومان، 
۲۰ درصد محاسبه می شود.۵. اگر مجموع اجاره سالانه 
ملک، ۵ میلیون تومان باشــد، ۳ میلیون تومان از آن با 
نرخ مالیاتی ۱۵ و ۲ میلیون تومان آن با نرخ ۲۰ درصد 

محاسبه خواهد شد.

 مثال برای محاسبه مالیات بر اجاره )غیر از 
خانه های خالی(

فرض کنید مبلغ رهن ملکی ۵۰ میلیون و مبلغ اجاره 
آن، ماهیانه ۲ میلیون تومان است. برای محاسبه مالیات 
بــر اجاره ملک باید ابتدا ۱۸ درصد از مبلغ پول رهن را 
محاسبه کنیم که ۹ میلیون تومان می شود؛ درآمد یک 
سال اجاره بها نیز ۲۴ میلیون تومان شده و مجموع این 
دو عدد، ۳۳ میلیون تومان می شــود؛ با کسر ۲۵ درصد 
از این رقم که معاف از مالیات خواهد شــد، ۲۴ میلیون 
و ۷۵۰ هزار تومان به عنوان مالیات سالانه این درآمد از 

مالک دریافت می شود.

 مثال برای محاسبه مالیات بر خانه خالی با 
اجاره بهای معمولی

در صورتی که ملک مورد اشاره، خالی باشد، در سال 
نخست خالی بودن ملک، باید ۶ برابر این رقم را به سازمان 
امور مالیاتی پرداخت کند که رقم نجومی ۱۴۸ میلیون و 

۵۰۰ هزار تومان خواهد بود.
از آنجایی که بخش مهمی از واحدهای خالی از سکنه، 
در محلات لوکس و گران قیمت تهران یا کلانشهرها قرار 
دارد، بــا توجه به بالا بودن اجاره بها، رقم مالیاتی که از 

مالک آن دریافت خواهد شد، بیسار بیشتر خواهد بود.

 مثال برای محاسبه مالیات خانه های خالی با 
اجاره های بالا

به عنوان مثال اجاره بها درحال حاضر برای واحد ۱۰۰ 
متری در محله سعادت آباد تهران، ۵۰۰ میلیون تومان 
ودیعه )پول پیش( و ۱۰ میلیون تومان اجاره ماهانه است.

مجموع درآمد اجاره سالانه این واحد )۱۲۰ میلیون 
تومان( به اضافه ۱۸ درصد رقم ودیعه )۹۰ میلیون تومان( 
۲۱۰ میلیون تومان است که ۷۵ درصد آن ۱۵۷ میلیون 

و ۵۰۰ هزار تومان خواهد شد.
۶ برابــر این رقم نیز که به عنوان مالیات بر خانه های 
خالی دریافت می شــود، ۹۴۵ میلیون تومان خواهد شد 
که مبلغ قابل توجهی بوده و به اندازه کافی برای بازارپذیر 
کردن واحدهای خالــی، »اثرگذار« و برای جلوگیری از 

حبس خانه ها، »بازدارنده« است.
این رقم برای مالکان حقوقی واحدهای بدون سکنه، ۲ 
برابر جریمه مالیاتی مالکان حقیقی محاسبه خواهد شد.

 پیش بینی درآمد احتمالی یک سال دولت از 
محل مالیات بر خانه های خالی

در صورتی که از ۱ میلیون و ۳۰۰ هزار واحد مسکونی 
خالی شناسایی شده، مالکان تنها ۵۰۰ هزار واحد خالی 
از سکنه، مالیات دهند و متوسط رقم مندرج در هر برگه 
مالیاتی، ۱۵۰ میلیون تومان باشــد، دولت می تواند در 
امســال درآمدی معادل ۷۵ هزار میلیارد تومان درامد 

به دست بیاورد.

. چرا سیمان ۱۱۰ هزار تومان شد؟
نوسانات قیمت سیمان در این روزها نگرانی های بسیاری در پی داشته و به یکی از داغ ترین سوژه های کاربران فضای مجازی تبدیل شده است؛ عده ای قطعی برق و عده ای دیگر بورس کالا را مقصر افزایش قیمت سیمان می دانند.

خبر سیمان ۷۰، ۸۰ و پس از آن هم ۱۱۰هزار تومانی، از اخباری است که در این روزها واکنش های بسیار زیادی را در فضای مجازی به دنبال داشته و در پی آن نیز نگرانی هایی در مورد افزایش قیمت مسکن و... در پی التهابات بازار سیمان به 
وجود آمد؛ البته این نخستین بار نیست که بازار سیمان چنین التهابی را تجربه می کند؛ التهابات بازار سیمان از تابستان آغاز و در زمستان سال گذشته، به اوج خود رسید و اکنون نیز برای باری دیگر شدت گرفته است.

زمستان سال گذشته، سیمان هنوز مشمول قیمت گذاری دستوری بود؛ در حالیکه قیمت مصوب ۱۶هزار تومان اعلام شده بود، سیمان با قیمتی بیش از ۴۰هزار تومان به فروش می رسید و با قیمت مصوب فاصله بیش از دو برابری داشت؛ در 
آن زمان، از مهم ترین مطالبات فعالان این صنعت، افزایش قیمت مصوب و حذف قیمت گذاری دستوری بود. چرا که قیمت مصوب هزینه تمام شده تولید را پوشش نمی داد و مصرف کنندگان نیز آن را با قیمت ارزان دریافت نمی کردند و در این 
میان تنها واسطه ها برنده بازی بودند.بالاخره در روزهای پایانی فروردین، قیمت مصوب سیمان افزایش داشت و از ۱۶هزار تومان به حدود ۲۲هزار تومان رسید؛ اما همچنان قیمت گذاری دستوری ادامه داشت و در نتیجه مصرف کنندگان نهایی 

هم سیمان را با قیمتی بالاتر دریافت می کردند؛ حدود دو ماه پس از افزایش رسمی قیمت مصوب سیمان، سیمان بالاخره به بورس کالا راه یافت و قیمت گذاری دستوری حذف شد؛ در بورس کالا سیمان بین ۲۴ تا ۲۵هزار تومان قیمت  خورد.
حال در این روزها قیمت سیمان برای بار دیگر به طور عجیبی سر به فلک کشیده و هنوز افراد در شوک سیمان ۸۰هزار تومانی بودند که سیمان ۱۱۰هزار تومانی وارد شد؛ اما علت این افزایش قیمت ناگهانی چیست و چرا التهابات بازار سیمان 
هر چند وقت یکبار خبرساز می شود؟پاسخ این سوال از سمت فعالان مختلف این صنعت متفاوت است؛ به اذعان بسیاری قطعی های برق عامل این افزایش قیمت محسوب می شود؛ چراکه قطعی برق اجازه نمی دهد سیمانی تولید شود و بسیاری 
از تولیدکنندگان می گویند به دلیل قطعی ها تولید سیمان به صورت کامل متوقف شده است؛ توقف تولید نیز معنایی جز قیمت های نجومی ندارد.از نظر این فعالان، برق سیمان نباید قطع شود و سیمان محصولی است که به صورت ۲۴ساعته به 
برق نیاز دارد؛ در غیر این صورت تولید با اخلال مواجه خواهد شد و راهکارهایی چون تولید سیمان در شب و... نمی تواند راهگشای بازار سیمان و مشکلاتش باشد.از سمتی دیگر برخی فعالان، بورس کالا را عامل افزایش قیمت سیمان عنوان کرده 

و اذعان دارند، سیمان از وقتی وارد بورس کالا شد، شاهد افزایش قیمت های نجومی بودیم و حتی اگر قطعی برق نبود، باز هم چنین موضوعاتی در بازار سیمان اتفاق می افتاد.

برگه های مالیات سنگین برای چه کسانی ارسال می شود ؟

سید مهدی قیصری 
مدیر مسوول

سه رکن اصلی هوش هیجانی

امــروزه برخی افرادی که فارغ التحصیل می شــوند و مدارج و مدارک بالا دارند 
و از آی کیو بالایی برخوردارند، چندان که باید موفق نیســتند؛ در مقابل، افرادی 
را می بینیم که مدارک شــاید آنچنان بالایی هم نداشته باشند و از آی کیو خیلی 
بالایی هم برخوردار نباشند؛ ولی ئی کیوی بالایی دارند، هوش عاطفی بالایي دارند 
و موفقیت هایشان خیلی بیشتر بوده است. الان دانشمندان می گویند ئي کیو مهم تر 
از آی کیو است. هوش هیجانی مهم تر از هوش تحصیلی است. بیشتر از ۷۰ درصد 
وقت ما صرف ارتباطات می شود. ارتباط با خانواده، ارتباط با همکاران، ارتباط با مردم. 
کسانی موفقند که بتوانند ارتباط درست برقرار کنند. من به چه صورت با همسرم، 
با فرزندم ارتباط برقرار کنم تا صمیمیت بیشــتر شود؟ به چه صورت با همکارانم 
ارتباط برقرار کنم که موفقیت بیشتر شود و تاثیرگذاری بیشتر شود. با مردم چطور 
ارتباط برقرار کنم؟ سه عامل در این ارتباطات موثر هستند که یکی زبان بدن )کلام 

و جسم( است؛ دوم فن بیان و سوم اطلاعات. 
۱- قواعد زبان بدن

زبان بدن یعنی همین حالات و حرکاتی که ما انجام می دهیم که در ارتباطات 
خیلــی مهم اســت. در مقولــه زبان بدن، می توانیم با تســلط بر کلام و جســم 

تاثیرگذاری مان را بیشتر کنیم.
از عواملی که روی زبان بدن تاثیر می گذارند اولین مورد زیبایی اســت. بشر 
ذاتا به دنبال زیبایی اســت و از زیبایی لذت می برد و از آن خوشــش می آید. 
پیامبر)ص( فرموده که خداوند زیباســت و زیبایی را دوست دارد. انسان هم به 
همان صورت دنبال زیبایی اســت. هر چیزی که اســتفاده می کند از ظرف و 
ظروف، از لباس تا ماشــین دوست دارد که زیباترین باشد و این زیبایی برایش 
مهم اســت. عواملی که بر روی زیبایی تاثیر می گذارند تغذیه درســت، ورزش، 
ماسک های زیبایی طبیعی مانند لیمو، پوست خیار است و موارد دیگر مثل لباس 
اســت که  هماهنگ و اندازه مان باشد و رنگ آن و هارمونی رنگ ها هم اهمیت 
دارد. از همه اینها مهم تر زیبایی درون است. کسانی که اندیشه زیبایی دارند یا 
درون زیبایی دارند؛ این تاثیر خود را روی ظاهرشان هم نشان مي دهد و به دل 
می نشــینند.خیلی وقت ها افرادی را می بینیم که چهره زیبایی دارند اما وقتی 
که با آنها هم صحبت می شوید و ارتباط برقرار می کنید، آنقدر به دل می نشینند 
کــه توجهی بــه آن چهره و ظاهر نمی کنید. چون درون بســیار زیبایی دارند. 
اندیشــه های زیبایی دارند. پس مهم ترین عامل که تاثیر روی زیبایی می گذارد 
درون و اندیشه است. ما در کلاس ها تمرین می دهیم و می گوییم این حالت ها 
را جلوي آینه به صورت طبیعی در چهره تان ایجاد و تمرین کنید. مثلا تعجب، 
حساســیت، دوست داشتن، عصبانیت، جدیت، تنفر، خوشبختی و حالات دیگر. 
برای چه باید این حالات غم، ناراحتی، شادی و غیره را در چهر ه مان تمرین کنیم.

چون وقتي با افراد یا شخصی یا جمعی ارتباط برقرار می کنیم مثلا موضوع 
عجیبی را تعریف می کنیم اگر چهره ما بی خیال و خونسرد باشد نمی تواند چندان 
تاثیرگذار باشــد. باید آن حالت تعجب در چهره مان باشد تا ارتباط برقرار شود. 
با یک نفر همدردی می کنیم، حالت غم باید در چهره مان باشــد تا صمیمیت 
ایجاد شــود، ارتباط برقرار شــود، نه این که چهره خوشــحالی داشته باشیم و 
همــدردی کنیم. در این حالت  این تاثیر عکس می گذارد. مورد دیگر که تاثیر 
روي زبان بدن مي گذارد، مثبت اندیشــی است. در این مورد در بحث های قبلی 
هم  صحبت کردم که مثبت اندیشی به معنای ساده اندیشی نیست. مثبت اندیشی 
یعنی درست اندیشــی یعنی جوانب مثبت هر چیــزی را ببینیم و به آن توجه 
کنیم با دوری از هر نوع اندیشــه منفی، گفتار منفی و کردار منفی. طي ســه 
هفته می توانیم این مثبت اندیشــی را به صورت عادت درآوریم و ارتباط با افراد 
مثبت برقرار کنیم و در فضای مثبت قرار بگیریم. اینها همه اش تاثیرگذار است. 

۲- اجزای فن بیان
مورد دیگری که در ارتباطات موثر اســت فن بیان اســت. خیلی مهم است 
ما خواســته هایمان را به صورت درســت بتوانیم برای هم بیان کنیم و بیانمان 
تاثیرگذار باشد. الان در این مورد کتاب هایی وجود دارد، کلاس هایی هست که 
می تواند به ما کمک کند. ما دوره ای برای مدرسان موفق داریم که بحث اصلی  اش 
فن سخنوری و فنون تدریس است. فن بیان و فنون سخنوری است. کسی که 
ســخنران می شود، کسی که مدیر است، کسی که سمتی دارد، اگر بیان خوب 
و درستی داشته باشد تاثیرگذارتر است. سه عامل در فن بیان موثر است؛ یکی 
اطلاعات است؛ به این معنی که کسی که در مورد موضوعی صحبت می کند باید 
اطلاعات کاملي در مورد موضوع داشته باشد تا صحبت هایش تاثیرگذار باشد.

برای مثال من در مورد حافظه سخنرانی می کنم باید آنقدر اطلاعات داشته 
باشــم که صحبت هایم تاثیر بگذارد. اما نکته جالب این است که این اطلاعات 
به تنهایی کافی نیست. خیلی ها هستند که مدارک بالا و اطلاعات زیادي دارند 
اما چندان تاثیرگذار نیســتند. معلم داریم فوق دیپلم اســت و معلمي داریم که 
دکتــرا دارد اما آن فوق دیپلم موفق تر بوده. چرا؟ چون در انتقال اطلاعات لحن 
و طنین درســت داشته است. اطلاعات هفت درصد تاثیر دارد و لحن و طنین 
۳۸ درصد. کســانی که یکنواخت صحبت می کنند، برای مخاطب خسته کننده 
می شــوند. بعضی وقت ها باید جدی، بعضی وقت ها شاد، بعضی وقت ها ملایم و 
بعضــی وقت ها با ریتم و آهنگ بالا صحبت کنیم تا با توجه به همه اینها بیان 
تاثیرگذار باشــد. اما از همه مهم تر حرکات اســت که اثری ۵۵ درصدی دارد. 
حرکاتی هماهنگ با صحبت ها. مثلا افرادي که ســاکن یک جا می نشــینند یا 

می ایستند و صحبت می کنند و بدون حرکت هستند.
صحبت هایشــان خیلی تاثیرگذار نیســت. بعضی وقت هــا قدم زدن، گاهي   
ژســت گرفتن، بعضی وقت ها حرکات دست مهم است و این به آن معنا نیست 

که حرکات اضافه ای انجام بدهند.
۳- اطلاعات در قرن انفجار اطلاعات

مورد ســوم در تاثیرگذاری و صمیمیت، اطلاعات است. ما در قرن اطلاعات 
زندگی می  کنیم. قرن کامپیوتر، قرن موبایل و ماهواره. کسی که اطلاعات زیاد 
دارد جذاب است و به دل می نشیند و تاثیرگذار است. هر سوالی که می پرسیم 
درست جواب می دهد و اطلاعات دارد اصلا تاثیرگذار و جذاب است. ما می توانیم 
با مطالعه، با شــرکت در ســمینارهاي مختلف، با اینترنت و شبکه های مجازی 

اطلاعاتمان را زیاد کنیم.
بــا گوش دادن به فایل های آموزشــی، با خواندن چند نشــریه خوب مانند 
خلاقیت و موفقیت -که اینها باید جزو ســبد خانواده باشــد تا خانواده عادت 
کنند به مطالعه- اطلاعاتمان به روز باشــد و اطلاعات کاربردی داشته باشیم یا 
در سایت های کاربردی عضو شویم. عضو شبکه هایی شویم که اطلاعاتمان از آن 
طریق بیشتر شود. ماشینمان را باید تبدیل به دانشگاه کنیم. اگر ماشین نداریم 
از این ام پی تری هاي صوتی و موبایل اســتفاده کنیم. برایان تریسی می گوید در 
ســال افراد باید  حداقل در چهار ســمینار تخصصی در رشته خودشان شرکت 
کنند تا بتوانند ادامه دهند در غیر این صورت عقب می مانند. در قرن اطلاعات 
کســی موفق اســت که بیشتر بداند. البته مهم تر از آن این است که راه میان بر 
دانســتن را بلد باشــیم که این هم آموزش دارد و ما مي توانیم با شــرکت در 
دوره های تندخوانی این مهارت را بیاموزیم. همان طور که عرض کردم کســانی 
که اطلاعات دارند جذاب هستند. جذابیت با زیبایی فرق دارد. خیلی ها هستند 
که زیبا هســتند اما جذاب نیستند یا برعکس زیبا نیستند اما جذابیت دارند و 

البته بعضی ها هر دو را دارند و بعضی ها هم هیچ کدام را ندارند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/05/09

شماره : 1153
 افزایش سقف تســهیلات قرض الحسنه ضروری، عادی، اشتغال و 

خرید انشعابات
شورای پول و اعتبار با پیشنهاد بانک مرکزی مبنی بر افزایش سقف تسهیلات 
قرض الحســنه ضروری و عادی بانک ها و بانک های قرض الحســنه، تســهیلات 
قرض الحسنه اشتغال و نیز تسهیلات قرض الحسنه اعطائی بابت خرید انشعابات و 

توسعه خانگی و کارگشایی امور کسب و کار خرد روستایی موافقت کرد.
در یکهزار و سیصد و هجدهمین جلسه شورای پول و اعتبار که عصر امروز به 
ریاســت دکتر کمیجانی، رئیس کل بانک مرکزی و با حضور اعضای شــورا برگزار 
شد، افزایش سقف تسهیلات قرض الحســنه ضروری و عادی بانک ها و بانک های 
قرض الحسنه تا مبلغ پانصد )۵۰۰( میلیون ریال و همچنین افزایش سقف فردی 
تسهیلات قرض الحسنه اشتغال )اعم از مشاغل خانگی، افراد تحت پوشش کمیته 
امداد امام )ره( و بهزیســتی، ایثارگران و ...( و سقف فردی تسهیلات قرض الحسنه 
اعطائی بابت خرید انشــعابات و توسعه خانگی و کارگشایی امور کسب و کار خرد 
روستایی تا مبلغ یکهزار )۱.۰۰۰( میلیون ریال مورد موافقت اعضای شورا قرار گرفت.

گفتنی است در این جلسه، شورای پول و اعتبار سقف فردی و مدت بازپرداخت 
تسهیلات قرض الحسنه مسکن محرومان شهری جهت مددجویان تحت پوشش 
کمیته امداد امام خمینی )ره( و ســازمان بهزیســتی کشور را نیز افزایش و برای 
شهرهای کوچک کمتر از ۲۰۰هزار نفر، هشتصد )۸۰۰( میلیون ریال و برای  سایر 

شهرها یکهزار )۱.۰۰۰( میلیون ریال با بازپرداخت ۱۰ سال تعیین کرد.

 ۵ برنامه ویژه عملیاتی بانک صادرات ایران در ۱۴۰۰
مدیرعامل بانک صادرات ایران گفت: این بانک تا پایان ۱۴۰۰ پنج برنامه ویژه 

خود را عملیاتی خواهد کرد.
 حجت اله صیدی با بیان این مطلب در مراسم تکریم و معارفه مدیر شعب بانک 
در استان سمنان، افزود: تا پایان سال جاری پنج مقطع زمانی در نظر گرفته و برنامه 

ریزی شده و فعالیت های معینی با اهداف مشخص در دستور کار است.
وی اظهار کرد: بانک صادرات ایران در ۱۵ شهریور ماه و همزمان با هفتادمین 
سالروز تأسیس، رونمایی از چند محصول جدید و ارتقای بانکداری الکترونیکی را 
شاهد خواهد بود. همچنین ۳۱ شهریور ماه صورت های مالی شش ماهه بانک به 
صورت تلفیقی و شرکت اصلی تنظیم خواهد شد و از نظر بانک بسیار مهم است که 
صورت های مالی نشان دهنده پیشرفت بانک و دست یافتن به سود عملیاتی باشد.

صیــدی افزود: دوره جدیدی از کار آغاز شــده و تلاش خواهیم کرد با کمک 
تمامی همکاران صورت های مالی مطلوب تری منتشــر کنیم. مقطع بعدی انتشار 
صورت های مالی، پایان آذرماه سال جاری است که باید اعداد و ارقام مناسب تری 
را گزارش کرده و همزمان مشــکلات مطرح شده در گزارش حسابرسی بانک را تا 

همین مقطع رفع کنیم.
مدیرعامل بانک صادرات ایران مقطع زمانی بعدی مورد نظر را ۲۶ بهمن ماه سال 
۱۴۰۰ همزمان با ولادت حضرت امیرالمومنین علی علیه الســلام عنوان و اظهار 
کرد: شعب جدید بانک )شعب صاد( در این مقطع برای ارائه خدمات نوین، کاملًا 
تغییر یافته و جدید در قرن پانزدهم، افتتاح خواهند شد و نهایتاً در ۲۹ اسفندماه 
که همکاران عزم خود را برای ارتقای بیشتر بانک جزم خواهند کرد، بانک صادرات 
ایران به عنوان یکی از سه بانک بزرگ کشور خود را برای ورود به اولین سال قرن 

پانزدهم در سال ۱۴۰۱ آماده می کند.
صیدی با قدردانی از زحمات همه همکاران بانک در این نشست، ضمن تبریک 
و برشمردن اهمیت عید غدیر برای مسلمانان، گفت: خداوند وجود مقدس حضرت 
امیرالمومنین علی علیه الســلام را به عنوان اســوه و الگویی برای هر انسان آزاده، 
آرمان خواه و مسئول خلق کرد و از این رو باید رفتار و عدالت مالی آن حضرت مورد 
توجه همه ما قرار گیرد و در امور و چالش های روزمره از اخلاص، مسئولیت پذیری 

و تعهد به وظیفه آن حضرت درس بگیریم.
در این مراسم همچنین حجت اله صیدی از زحمات دباغ، مدیر شعب سابق استان 
سمنان قدردانی کرده و برای صفری مدیر شعب جدید در دستیابی به اهداف بانک 

در این استان آرزوی موفقیت کرد.

 رشد و تداوم عرضه ها در بورس کالا یاری  رسان بخش تولید
 صالحی نیا در خصوص عرضه محصولات در بورس کالا اظهار داشــت: از سال 
ها پیش محصولاتی مانند پتروشیمی و فولاد وارد بورس کالا شد که اکنون انواع 
این محصولات دارای ســاختار و مکانیزمی هستند که به طور منظم و مطلوب در 

بورس کالا عرضه می شوند.  
معاون وزیر صمت ادامه داد: از چند سال گذشته شاهد گستردگی ورود محصولات 
به بورس کالا هستیم و واحدهای تولیدی بنا بر ظرفیت و قابلیت هایی که دارند، 

می توانند برای فروش یا خرید محصولاتشان وارد بورس شوند.
او گفت: ظرفیت و کالاهایی که واحدها تولید می کنند توسط سازمان صمت 
استانی تعیین می شود و در نهایت به بورس کالا به عنوان بستر متمرکز مبادلات 
معرفی می شــوند و مصرف کنندگان می توانند محصول مدنظر خود را از طریق 

بورس تامین کنند.
صالحی نیا با بیان اینکه بورس کالا مکانیزمی درست برای کمک به واحدهای 
تولیدی اســت، تصریح کرد: باید تلاش شود تا مشکلاتی که در راه تولید و عرضه 
واحدهای تولیدی در بورس کالاست را مرتفع کرد تا با رشد و تداوم عرضه ها، شرایط 

تامین مناسب مواد اولیه مورد نیاز تولید فراهم شود.

 چه دیواری کوتاه تر از بورس؟!
آشفته بازار سیمان و گرانی این کالا، باعث شده دوباره برخی دیواری کوتاه تر 
از بورس برای این گرانی پیدا نکنند. این درحالی است که تالار شیشه ای خصلت 
شفافیت تعیین قیمت را یدک می کشد و باعث می شود دست دلالان و واسطه ها 

از بازارهای مختلف کوتاه شود.
 هنوز یک سال نیست که برخی کارشناسان اقتصادی گرانی ها را تقصیر بازار 
سرمایه انداختند و نشان به نشان که بازار سرمایه سقوط رد و گرانی ها افسار گسیخته 
ادامه پیدا کرد. این بار مخالفان گرانی سیمان را پیراهن عثمان کرده اند و گرانی این 
کالا را بر کردن بورس کالا انداخته اند. بازار سیمان روزگار پر فراز و نشیبی را طی سه 
ماه گذشته از سر گذرانده است. نخست آنکه پای این کالا به بورس باز و سایه قیمت 
گذاری دستوری از سر آن برداشته شد، دوم آنکه محدودیت های برقی کشور دامن 
این صنعت را گرفت و سیاست مداران ترجیح دادند برای جلوگیری از خاموشی در 
بخش خانگی برق صنایع مختلف از جمله صنعت سیمان را قطع یا محدود کنند.

در هر صورت قیمت سیمان ناگهان سر به فلک کشید و حتی تا بسته ای ۱۲۰ 
هزار تومان نیز افزایش یافت. اتفاقی که دوباره هجمه های زیادی را به سمت بورس 
وارد کرد. به طوریکه وزیر راه و شهرسازی گفت ورود سیمان و فولاد به بورس یک 
نوع گروگان گرفتن مردم است که با این قضیه مخالفم و اعضای دولت نیز با من 
هم نظر هســتند. این درحالی است که برخی کارشناسان بر این باورند که بورسی 
شدن سیمان باعث شد پای دلالان از خرید و فروش این کالا قطع شود. به طوریکه 
رضا جمارانیان، رئیس انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان اعلام کرد با عرضه 

سیمان در بورس کالا، ۶۰۰۰ میلیارد تومان از جیب دلالان جمع شد.
وی همچنین اعلام کرد که انحصار بازار سیمان در دست ۳۰ واسطه است و تاکید 
کرده است که قبل از ورود سیمان به بورس، دلالان این محصول را پاکتی ۲۲ هزار 
تومان از درب کارخانه می خریدند و ۶۰ هزار تومان در بازار می فروختند، پس جای 

تعجب ندارد که نسبت به بورسی شدن سیمان هجمه وارد کنند.
البته رئیس انجمن ملی حمایت از حقوق مصرف کنندگان در رابطه با عرضه در 
بورس کالا گفته اســت که بورس کالا به معنای نظام عرضه و تقاضا که این نظام 
مشمول شروطی هم هست که تولید در شرایط عادی و شرایطی همچون مثل قطع 

نشدن برق، از جمله آن هاست.

زهــرا جعفری  -   ایــده روز |  معاون 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه 
پنج هزار و ۴۰۰ کارگاه آموزشــی ایجاد شده 
اســت، گفت: برای سربازان نیز آموزش هایی 
در هفت هزار کارگاه در داخل پادگان ها ارایه 
کردیم تا بعد از اتمام خدمت سربازی، صاحب 

حرفه  شوند.
 علی اوسط هاشمی در نشست خبری اظهار 
داشت: این دوره از مسابقات در سازمان فنی و 
حرفه ای کشور برگزار و برگزیدگان این دوره 
از مسابقات به چهل و ششمین دوره مسابقات 

جهانی مهارت در چین اعزام می شوند.
وی افزود: دبیرخانه ملی مسابقات مهارت 
اکنون بــا همکاری نهادهایــی وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری، وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و ســایر نهادها تشکیل شده است 
و در ۳۳ رشــته شــرکت کنندگان به رقابت 

خواهند پرداخت.
 رئیس ســازمان آموزش فنی و حرفه ای 
کشور ادامه داد: برگزیدگان هجدهمین دوره 
مسابقات ملی مهارت موفق به شرکت در چهل 
و پنجمین دوره مهارت جهانی شدند که ۱۲ 

نفر رتبه کسب کردند.
به گفته وی، اعتبار مسابقات ملی مهارت 
امســال از چهار میلیارد به ۱۶ میلیارد تومان 

افزایش یافت.
این مقام مسئول با بیان اینکه ۳۲۰ مرکز 
جوار دانشــگاهی در کشور فعال است گفت: 
این کارگاه ها کمک به آموزش های تکمیلی 
و آشنایی با بازار کار می کند و دانش آموختگان 
می توانند مهارت های خود را برای حضور در 

بازار کار افزایش دهند.
وی ادامه داد: با دانشــگاه های مختلف از 
جمله آزاد اسلامی نیز در این زمینه مکاتباتی 
انجام شــده اســت و آمادگی توسعه مراکز 

دانشگاهی و حرکت از مباحث تئوری و نظری 
به سوی آموزش های مهارتی را داریم.

هاشمی گفت: بر اساس آمارها، ۴۰ درصد 
ورودی های مهارت آمــوزی در کارگاه ها از 

دانشگاهیان هستند.
وی با اشــاره به اینکــه باید آموزش های 
مهارتی در جامعه ارتقا یابد گفت: ارزش کار بر 
حسب توانمندی و مهارت باید در جامعه نشر 
پیدا کند تا توجه مردم به سمت مهارت آموزی 

و مشاغل فنی و حرفه ای جذب شود.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ابراز 
داشت: رهبر معظم انقلاب اسلامی به ارزش 
مهــارت در جامعه تاکید کرده اند و این خود 
نوعی مطالبه گری را در مردم ایجاد می کند 
ضمن اینکه رئیس جمهــوری نیز به ارتقای 
توانمندی ها و مهــارت افزایی تاکید دارد تا 

افراد با کسب مهارت ها وارد بازار کار شوند.

وی اضافه کرد: باید از تجربه موفق جهانی 
برای تحول در نظام آموزشی ومهارتی کشوری 
بهره ببریم، اگر نگاه دولت سیزدهم و تصمیم 
گیران کشور از مهارت افزایی فراتر رود و الزام 
هایی در کشور ایجاد شود، شاهد کاهش نرخ 

بیکاری در جامعه خواهیم شد.
هاشمی با تاکید بر اینکه باید جهت گیری 
کلان کشــور معطوف به کسب مهارت شود 
گفت: اگر این امر تحقق شــود شــاهد نقش 
آفرینی و کســب مهارت خواهیم شد از این 
رو نیاز به بازنگاری نگاه و سیاســت ها در این 

عرصه هستیم.
وی خاطر نشــان کرد: بیکاری با ســخن 
گفتن و داشــتن پول قابل حل شدن نیست 
زیرا اشــتغالزایی نیاز به اندیشــه های والا، 
مهارت افزایی، فعالیت کارآفرینان زبده و رونق 

کسب وکار دارد.

رئیس ســازمان آموزش فنی و حرفه ای 
کشور با بیان اینکه یکپارچگی در نظام آموزش 
کشور وجود ندارد، گفت: از بین رفتن تفاوت در 
نظام های آموزشی رسمی، ساماندهی آشفتگی 
در نظام های آموزشی غیررسمی و رسمی و 
ساماندهی جامعه به سمت نظام های آموزشی 

رسمی و غیر رسمی باید صورت گیرد.
وی خاطر نشان کرد: مجمع جهانی اقتصاد 
اعــلام موضع گیری کرده اســت که فقدان 
مهارت، دو اتفاق ناگوار را در مقابل بهره وری 
و کاربرد درســت تکنولــوژی رقم زده که در 
شاخص اشتغال، تولید ناخالص داخلی و توسعه 

کار آفرینی تاثیر گذار است.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه انقلاب در 
حوزه مهارت ضرورت جهانی است گفت: جهان 
به این موضوع می اندیشد باید از فرصت ارتقای 
توانمندی و ناخالص داخلی بیشتر استفاده کرد 

از این رو نقش رسانه ها در بیان صدای مهارت 
افزایی باید در جامعه فراگیر شود.

وی اضافه کرد: اکنون ۱۰ سال از نیاز بازار 
و جامعه عقب هســتیم امکانات کارگارهی و 
تکنولوژی پاسخگوی کامل تقاضای بازار نیست 
از این رو باید در سر فصل برنامه بودجه به این 
امر توجه کرد؛ خسارت بی توجهی به انسان 
بی مهارت به جامعه ضربه خواهد زد کشــور 
نیاز به بازاریابی فنــی و مهارتی دارد. در نوع 
رو آوری در تربیــت مربیان، اقدام به بازنگری 
در تولید اســتانداردهای جدید و ایجاد مراکز 
جوار کارگاهی و دانشــگاهی کرده ایم، پیش 
از این، ایجاد مراکز جــوار کارگاهی تصویب 
شــده بود ولی قطره چکانــی از این ظرفیت 

استفاده می شد.
وی افــزود: اکنون پنج هزار و ۴۰۰ کارگاه 
مهارت آموزشی ایجاد شده است که این امر، 
کار آســانی نبود همچنین برای سربازان نیز 
آمــوزش هایی در هفت هزار کارگاه در داخل 
پادگان ها ارایه کردیم تا بعد از اتمام خدمت 
به سمت اشتغال حرکت کنند، بر این اساس 
۸۸ تا ۹۰ هزار نفر در ســال گذشته آموزش 

دریافت کردند.
رئیس ســازمان آموزش فنی و حرفه ای 
کشور با اشاره به تدوین سند ملی توسعه مهارت 
گفت: همزمان با طرح آمایش ملی سرزمین که 
چند ماه پیش در کشور تدوین شد جز اولین 
سازمان هایی بودیم که سند ملی توسعه مهارت 
را با سند آمایش ملی منطبق و تدوین کردیم.

وی بیان داشت: باید بر اساس صلاحیت 
حرفه ای و توســعه مهارت ها کار کنیم که 
این می تواند بــازوی توانمند در نیروهای 
فعال آزاد و دولتی شــود تا افراد بر اساس 
صلاحیت حرفه و شایســتگی و نه بر اساس 

رانت مشغول به کار شوند.

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد: 

برقراری پنج هزار و ۴۰۰ کارگاه آموزشی در کشور

 یک کارشناس بازار سرمایه گفت: مسایلی مانند به تعادل 
رســیدن معاملات سهام، کاهش هیجان منفی و کاذب و 
بازگشت منطق به معاملات، ریزش شدید قیمت ها و جذاب 
شدن آنها برای خریداران، نزدیک شدن به فصل مجامع و 
کاهــش نرخ بهره بین بانکی از جمله عوامل تاثیرگذار در 

بازگشت رشد به معاملات بورس تلقی می شوند.
»ســلمان بابایی زاده« به عوامل تاثیرگذار در بازگشت 
خریداران به بازار ســهام و رشد معاملات شاخص بورس 
اشــاره کرد و افزود: تحلیل محور شــدن معاملات بورس 
را از ویژگی های رشــد اخیر بازار اعلام کرد و افزود: اخیرا 
صنایع و شــرکت های حاضر در بورس براساس عملکرد و 
ســودآوری خود به صورت مثبت و منفی یا متعادل مورد 

معامله قرار می گیرند.
بابایــی زاده به رخدادهای مهم و موثر بر معاملات بازار 
سهام اشاره کرد و گفت: اکنون بازار به تعادل نسبی رسیده 
اســت و قیمت بسیاری از سهام حاضر در بازار برای خرید 

مناسب است.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: با افت قیمت، 
خریداران برای میان مدت در سمت خرید حاضر می شوند 
و با رشد قیمت فروشندگانی که تجربیات چندماه گذشته 
را دارنــد از ترس اصلاح احتمالی بازار در ســمت فروش 

حاضر می شوند.
وی گفت: با وجود چشم انداز مثبت در میان مدت برای 
بازار اما ابهام های بزرگ مانند کیفیت احیای برجام، وضعیت 
نرخ دلار و نحوه ادامه آزادسازی قیمت ها باعث احتیاط در 

معاملات بورس شده است.
بابایی زاده با اشاره به اینکه بنا بر آمار اعلام شده از طرف 
بانک مرکزی، نقدینگی به ســرعت در حال رشــد است، 

افزود: اگر چشــم انداز احیای برجام در کوتاه مدت از بین 
برود، موج تورمی شدیدی به راه خواهد افتاد که این اتفاق 
باعث رشد اسمی سود شرکت ها و همچنین ایجاد جریان 
نقدینگی که برای حفظ قدرت خرید به سنگر بورس پناه 

می آورند، خواهد شد.
به گفته این کارشناس بازار سرمایه، در صورت احیای 
برجام، اگر دولت معتقد به ســرکوب نرخ دلار باشد سهام 
داخلی که از نظر نسبت قیمت به سود در محدوده جذابی 
قرار دارند و از قیمت گذاری دستوری نیز خارج شده اند می 

توانند مناسب برای سرمایه گذاری باشند.
وی خاطرنشان کرد: اگر دولت معتقد به افزایش نرخ ارز 
همگام با تورم باشد بهترین اقدام ممکن برای بازار سرمایه 

خواهد بود و سرمایه گذاری میان مدت را جذاب می کند.
بابایی زاده تاکید کرد: اکنون تا روشــن شدن ابهامات 
سیاســی و تعیین مسیر پارامترهای کلان اقتصادی، بازار 

ســرمایه در حالت تعادل قرار دارد و همراه با ســودآوری 
شــرکت ها، در محدوده میانگین تاریخی نسبت قیمت به 

سود حرکت خواهد کرد.
این کارشناس بازار سرمایه به روند معاملات بازار سهام در 
تیر ماه اشاره کرد و گفت: شاخص کل با بیش از ۱۲درصد 
بازدهی در تیرماه، دومین بازدهی مثبت متوالی خود در بازه 
ماهانه را ثبت و با وارد شدن به کانال یک میلیون و ۳۰۰ 
هزار واحدی افت چند ماه نخســت سال ۱۴۰۰ را جبران 
کرد، همچنین شــاخص کل هم وزن نیز با بازدهی حدود 
۹درصدی، زیان خردادماه سهامداران را جبران و وارد کانال 

۴۰۰هزار واحدی شد.
وی بــا بیان اینکــه ارزش معاملات نیز زمینه رشــد 
شاخص ها را فراهم کرد، گفت: رکورد روزانه ارزش معاملات 
خرد چندین بار در تیرماه جابجا و متوسط ارزش معاملات 
روزانه بورس به ۴۷ هزار میلیارد ریال رسید در حالی که در 

ماه های گذشته به ترتیب ۳۳ هزار میلیارد، ۲۱ هزار میلیارد 
و ۴۰ هزار میلیارد ریال بوده است.

بابایی با اشاره به اینکه از شهریور سال گذشته تاکنون 
برای نخســتین بار برآیند ماهانه ورود نقدینگی حقیقی 
به بازار در تیر ماه ســال جاری به میزان ۱۵ هزار میلیارد 
ریال مثبت شد، تاکید کرد: در این ماه که رشد بازار سهام 
سرعت گرفت رکوردهای مهمی جابجا شد، این موضوع برای 
سهامدارانی که از تجربیات تلخ چند ماه گذشته برخوردارند، 

اهمیت ویژه ای دارد.
وی به اتفاقات مهم بازار سرمایه در تیر ماه اشاره کرد و 
گفت: از جمله اتفاقات مهم رخ داده در این ماه، کاهش تعداد 
نمادهای دارای صف فروش به زیر ۱۰۰ نماد با ارزش کمتر 
از ۱۰ هزار میلیارد ریال، پیشی گرفتن تعداد نمادهای دارای 
صف خرید از نمادهای دارای صف فروش، ســبقت سرانه 
خرید از ســرانه فروش بدین معنی که خریداران قوی تر از 
فروشندگان بودند و ایجاد صف خرید دسته جمعی نمادهای 
بزرگ در برخی از روزهای معاملاتی است که این موضوع 

نشان از ورود دوباره خریداران به این بازار دارد.
این کارشــناس بازار ســرمایه به ســهام  مورد اقبال 
سهامداران در تیر ماه اشاره کرد و افزود: با توجه به تعادل نرخ 
دلار حدود ۲۴هزار تومان و ثبات نسبی قیمت های جهانی، 

سهام کامودیتی محور مورد اقبال سرمایه گذاران بوده اند.
وی به برتری معاملات سهام شرکت های کوچک در بازار 
تاکید کرد و ادامه داد: از طرفی، سهام گروه های کوچکتر به 
دلیل ریزش قیمت و نزدیک شدن نسبت قیمت به سود این 
شرکت ها به میانگین تاریخی خود و خارج شدن این صنایع 
از شمول قیمت گذاری دستوری مورد توجه بازار سهام در 

معاملات تیر ماه بودند.

رونق معاملات بورس با تعدیل نرخ بهره بین بانکی و افت هیجانات کاذب

ارسال پیامک ثبت چک به گیرنده، هر چه زودتر راه اندازی شود
سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس گفت:لازم است تا 
ارسال پیامک ثبت چک به گیرنده، هر چه زودتر راه اندازی 
شود. با انجام این کار، برخی از مشکلاتی که ممکن است 

در آینده به وجود بیاید برطرف خواهد شد.
علی خضریان، سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
شــورای اسلامی با اشاره به کاهش نسبت تعداد چکهای 
برگشتی به چکهای مبادله ای در چکهای جدید صیادی 
که به ۳.۵ درصد رسیده است، گفت: کاهش نسبت تعداد 
چکهای برگشتی به چکهای مبادله شده به ۳.۵ درصد نشان 
می دهد که اگر بانک مرکزی در اجرای سایر بخشهای قانون 
جدید چک با دقت و سرعت بیشتری عمل کند، مشکلات 

مردم به همین شدت کاهش خواهد یافت.
وی در مــورد اهمیت مطلع کردن گیرندگان چک از 
ثبت چک هایشــان در سامانه صیاد گفت: در حال حاضر 
لازم اســت تا ارسال پیامک ثبت چک به گیرنده، هر چه 

زودتر راه اندازی شود.
 با انجام این کار، برخی از مشــکلاتی که ممکن است 
در آینده به وجود بیاید برطرف خواهد شد. با فراهم شدن 
ارســال پیامک ثبت چک به گیرنده، مردم می توانند از 
صحــت معاملات خود و ثبت چک ها در ســامانه صیاد 

مطمئن شوند تا از انجام معامله با چک ضرر نکنند.

ســخنگوی کمیســیون اصل ۹۰، در مــورد اتصال 
خودپردازها به سامانه صیاد نیز بیان کرد: این اقدام برای 
صاحبان کسب و کار که در مناطق محروم فعالیت دارند 
می تواند گشایش ایجاد کند. وظیفه بانک مرکزی است که 
برای این دسته از افراد نیز راهکاری در نظر داشته باشد. 
امکان ثبت و تائید چک از طریق پیامک نیز می تواند در 

این جهت مفید باشد.
خضریــان در مورد آموزش به کارکنان بانک و همراه 

ســازی کاربران چک اظهارداشت: با توجه به لزوم ثبت و 
تائید اطلاعات چک در سامانه صیاد بانک مرکزی، انتظار 
می رود تا بانک مرکزی در جهت آموزش به کارکنان شعب 
بانکی و کاربران دسته چکهای جدید، با جدیت بیشتری 
وارد عمل شــود. در جلســات کمیسیون اصل ۹۰ که از 
مســئولین بانک مرکزی نیز دعوت به حضور شد، به این 
مهم پرداخته شد و آنها نیز پذیرفتند تا با جدیت بیشتری، 
آموزش به افراد را پیگیری کنند؛ اما تاکنون اقدام مؤثری 

صورت نگرفته و این موضوع قابل توجیه نیست.
وی، با اشــاره به فقدان وحــدت رویه بین بانک ها در 
خدمت رســانی به مردم گفت: بانک مرکزی باید شعب 
بانکی را به خدمت رسانی تحت یک وحدت رویه مجاب 
کند. البته بخشی از این عدم وحدت رویه به خاطر عدم 
آموزش صحیح به کارکنان بانک است که باعث زمانبر شدن 

فرایند ثبت و تائید اطلاعات چک شده است.
سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ در ادامه افزود: با توجه 
بــه الزامی بودن ثبت اطلاعات چک، نظیر مشــخصات 
گیرنده، تاریخ سررسید، مبلغ و کد یکتای چک در سامانه 
صیاد، بنابراین بانک ها نیز در سامانه های خود باید همین 
اطلاعات را دریافت کنند. زیرا فرض بر این است که سایر 
اطلاعات که برخی از بانک ها از کاربران دریافت می کنند، 
در سامانه هایشان از پیش موجود است. پس ثبت اطلاعات 
اضافی، نباید موجب اتلاف وقت کاربران در ثبت و تائید 

اطلاعات چک شود.
خضریان در مورد نحوه عملکرد بانک مرکزی در اجرای 
قانون جدید چک گفت: به نظر می رسد بانک مرکزی در 
اجرای تکالیف بر زمین مانده قانون جدید چک، دچار عقب 
ماندگی است و لازم است تا هر چه سریع تر در جهت اجرای 

این تکالیف، با جدیت بیشتری قدم بردارد.

هشدار درباره استفاده از ارز دیجیتال »تتر«
 معامله گران، صرافی های ایرانی، تجار و بازرگانان با 
اطلاع از مسائل قانونی دلار تتر، نسبت به مدیریت ریسک 
و تبدیل دارایی های خود دقت عمل لازم را پیشه کرده 
و نسبت به تبعات احتمالی، آمادگی لازم را کسب کنند.

پیرو گسترش استفاده از رمزارزها برای تبادلات مالی 
بین المللــی مخصوصا در بین فعــالان اقتصادی و تجار 
ایرانی بــه عنوان جایگزین روش های ســنتی و روش 
های بانکی تحت تحریم، طبق روال گذشته وظیفه خود 
دیدیم نسبت به پرونده دادگاه دلار تتر در ایالات متحده 

اطلاع رسانی کنیم.  

طبق اطلاعات به دست آمده از سخنرانی ریاست فدرال 
رزرو، جرمــی پاول در مورد لزوم قانونگذاری و نظارت بر 
 Stable Coin عملکرد دارایی های دیجیتال موســوم به
کــه دلار تتر به عنوان معروف ترین مثال بارز این نوع از 
دارایی ها قلمداد می شود همچنین اعتراض وزیر خزانه 
داری ایالات متحده به عملکــرد این نوع از دارایی ها و 
تحت الشعاع قرار گرفتن منافع سیستم بانکداری آمریکا، 
گمان آن می رود که در ماه پیش رو ادامه دادگاه شرکتی 
که ابداع کننده این سیســتم مالی و بنیانگذار آن است 
پیگیری شــده و با توجه به اتهامات قابل توجهی که در 

مورد پشتوانه و این دارایی به عنوان یک Stable Coin با 
ارزش برابر با یک دلار در میان است.

 همچنین بررســی های بازاری در مــورد اتهاماتی 
همچون پولشــویی و اســتفاده از این سیستم مالی در 
دســتکاری بازار رمزارزها اقدامات گســترده ای توسط 
قانونگذاران آمریکا و به تبع آن دیگر کشــورها بر علیه 

دلار تتر انجام پذیرد.  
از این رو به فعالان حوزه رمزارز از جمله معامله گران، 
صرافی های ایرانی همچنین تجار و بازرگانانی که از این 
دارایی به عنوان وجه المبادله در تجارت خود استفاده می 

کنند، هشــدار می دهیم که با توجه به مسائل فوق که 
به صورت خلاصه و مختصر بیان شد و مسائل ریشه ای 
دیگری که مجال توضیح آن در این جریده کوتاه نخواهد 
بود، نسبت به مدیریت ریسک و تبدیل دارایی های خود 
دقت عمل لازم را پیشه کرده و نسبت به تبعات احتمالی 

آمادگی لازم را کسب کنند.
 تتــر )Tether( بــا واحد اختصــاری USDT یک ارز 
دیجیتال اســت که با قیمت ثابت خود از شما در مقابل 
نوسانات شدید بازار محافظت می کند و با آن می توان به 

صورت دیجیتالی دلار منتقل کرد.
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1197
کارت ملــی بــه شــماره 0480588392 متعلــق بــه مرتضــی  قایــدی  فرزنــد علی رضــا در تاریــخ1399/12/01  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

1866
کارت ملــی  و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 0371041805 متعلــق بــه مهــدی فرجــی  فرزنــد یونــس و 
کارت ســوخت بــه شــماره 99 ایــران936 ق56 متعلــق بــه علــی  فرجــی فرزنــد یونــس در تاریــخ1400/05/03  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2006
کارت ملــی بــه شــماره 1130533360 متعلــق بــه محمدعلــی کبیــری فرزنــد اکبــر در تاریــخ1400/05/06  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

ــی  ــه حســن نوران ــه شــماره 0010842691 متعلــق ب ــه شــماره 0010842691 و کارت ملــی ب شناســنامه ب
صوفلــو فرزنــد رســول در تاریــخ 1400/05/06 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

2014
کارت ملــی بــه شــماره 0386693447 متعلــق بــه محمــود باقــری فرزنــد علــی اصغــر در تاریــخ1400/03/10  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2032
شناســنامه بــه شــماره 4133081218 و کارت پایــان خدمــت و کارت ایثارگــری بــه شــماره 4133081218 متعلق 

به احسان  ماهروخ فرزند حسین در تاریخ 1400/03/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

2065
کارت ملــی بــه شــماره 0421785675 متعلــق بــه ســیدمحمد موســوی فرزنــد ســیداحمد در تاریــخ 

 1400/03/27مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2084
ــخ  ــمعیل در تاری ــد اس ــی فرزن ــاح مظلوم ــه ف ــه عبدال ــق ب ــماره 2218734206 متعل ــه ش ــی ب کارت مل

 1400/05/01مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 2700234421 متعلــق بــه محمدرضــا پســاینده فرزنــد یوســف در تاریــخ1400/04/01  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2591846898 متعلــق بــه محمدحســین فتحعلــی زاده کاکــرودی فرزنــد محمــد در 
تاریــخ 1400/02/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0018602381 و گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره 0018602381 متعلــق بــه عرفــان 
امیدنجــف ابــادی فرزنــد اکبــر در تاریــخ 1400/05/04 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2087
ــخ1400/04/07   ــد شــیرخان در تاری ــر ملکــی فرزن ــه جعف ــق ب ــه شــماره 4391164426 متعل ــی ب کارت مل

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 6660234942 متعلــق بــه رضــا ایــزدی فرزنــد حبیــب در تاریــخ 1400/04/27 مفقــود 
گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد مرتضــی در تاریــخ1400/04/22   ــه هــادی عطــری فرزن ــق ب ــه شــماره 1640224459 متعل ــی ب کارت مل
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره 76 متعلــق بــه احمــد افتخــاری فرزنــد حســین در تاریــخ 1400/04/10 مفقــود گردیــده 
و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2090
کارت ملــی بــه شــماره 0067348270 متعلــق بــه فاطمــه ابراهیمــی فرزنــد رســول در تاریــخ1400/04/23  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 0021515484 متعلــق بــه یاســمن بیگدلــی فرزنــد اســمعیل در تاریــخ1399/02/01  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 1754291929 متعلــق بــه وحیــد عمیــد فرزنــد ابولحســین در تاریــخ1400/02/02  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــه بهــاره ودادی گرگــری فرزن ــه شــماره 2181206961 متعلــق ب ــه شــماره 6 و کارت ملــی ب شناســنامه ب
عیســی در تاریــخ 1398/05/06 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2110
گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره 3780520087 و کارت ماشــین بــه شــماره 98ق431ایــران21 و بیمــه نامــه 
ماشــین بــه شــماره 98ق431ایــران21 متعلــق بــه محمــد الماســی فرزنــد احمدعلــی در تاریــخ1400/01/01  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 6369595500 متعلــق بــه مدینــه  محمــدی فرزنــد ابراهیــم در تاریــخ1400/03/01  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2301
شناســنامه شــماره ملــی 2249943044  ، شــماره شناســنامه 951 ، تاریــخ تولــد1366/02/04 و کارت ملــی 
هوشــمند متعلــق بــه منیــره جــزی فرزنــد یوســف در تاریــخ 1400/04/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ساقط می باشد.

ــه و  ــه س ــه پای ــد 1380/07/12 و گواهینام ــخ تول ــی 2110971509 ، تاری ــماره مل ــمند ش ــی هوش کارت مل
کارت عابــر بانــک ملــی متعلــق بــه محمــد رضایــی فرزنــد راهــب در تاریــخ 1400/04/01 مفقــود گردیــده و 

از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه پایــه دو شــماره ملــی 2110781424 ، تاریــخ تولــد1377/10/01  و کارت دانشــجویی و کارت عابــر 
بانــک صــادرات بــه نــام رضــا جانــی نــژاد متعلــق بــه محمــد جانــی نــژاد فرزنــد رضــا در تاریــخ1400/02/10  

مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی 2110490640 ، تاریــخ تولــد 1373/05/20 متعلــق بــه مائــده اورســجی 
قشــاق فرزنــد محمدتقــی در تاریــخ 1399/01/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند شــماره ملــی 2121490329 ، شــماره شناســنامه 1594 ، تاریــخ تولــد1356/08/09  
ــخ  ــی در تاری ــد عل ــن فرزن ــه حســین  گرزی ــق ب ــت متعل ــک مل ــا کارت عابربان ــک و 2 ت ــه ی ــه پای و گواهینام

 1400/04/15مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2302
کارت ملــی هوشــمند  بــه شــماره 2122035285 و کارت ســوخت خــودرو نیســان بــه شــماره پــاک  59 692 
ــده و از  ــخ 1400/04/30 مفقــود گردی ــد خدابخــش در تاری ــی راد فرزن ــه محمــد عیســی عل ــق ب ب 98 متعل

درجه اعتبار ساقط می باشد.

2501
کارت ملــی و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 1142335194 متعلــق بــه ســیف الــه  کریمــی اندانــی  فرزنــد 

قدمعلی در تاریخ 1400/05/04 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه و کارت ملــی بــه شــماره 1130553051 متعلــق بــه محمدرضــا مختــاری اندانــی فرزنــد امرالــه در 
تاریــخ 1400/04/10 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2503
ــخ1400/01/01   ــان در تاری ــد قرب ــد صالحــی فرزن ــه مجی ــق ب ــه شــماره 4171384532 متعل ــی ب کارت مل

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 1286087368 متعلــق بــه بنــی الله احمــدی فرزنــد هیبــت الله در تاریــخ1400/04/28  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــت در تاری ــد حج ــی  فرزن ــره وحدت ــه زه ــق ب ــماره 0068062486 متعل ــه ش ــی ب ــنامه و کارت مل شناس
1400/04/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2504
ــی  ــماره مل ــه ش ــمند ب ــی هوش ــت و کارت مل ــان خدم ــه و کارت پای ــه پای ــک و گواهینام ــر بان ــدد عاب دو ع
1271783150 متعلــق بــه بهــروز اورک فرزنــد محمــد در تاریــخ 1400/04/28 مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبار ساقط می باشد.

ــه ســه و  ــه پای ــان خدمــت و گواهینام ــه شــماره  35/244981و کارت پای ــره چــک ســفید امضــاء ب ــک فق ی
کارت ســوخت و بیمــه نامــه ماشــین و کارت ماشــین  متعلــق بــه حســین قائــدی بردشــاهی فرزنــد عباســقلی 
بــا کــد ملــی 4621145010 در تاریــخ 1400/05/04 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد عبدالرحمــان در  ــان چیــدان فرزن ــه عرف ــق ب ــی 1160382115 متعل ــه شــماره مل ــی هوشــمند ب کارت مل
تاریــخ 1400/04/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــه  ــوخت و بیم ــه و کارت س ــه س ــه پای ــی 5558814209 و گواهینام ــماره مل ــه ش ــمند ب ــی هوش کارت مل
نامــه ماشــین و کارت ماشــین بــه شــماره شاســی NAAC91CE3GF116583 و شــماره موتــور 
ــی در  ــد مهرعل ــری فرزن ــول قنب ــه رس ــق ب ــران 248 ی 29 متعل ــاک 43 ای ــماره پ 124K0971511 و ش

ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/05/02 مفق تاری

2507
کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 3259018514 متعلــق بــه شــراره  عبــدی خــوش ســخن فرزنــد ذبیــح الــه 

در تاریخ 1400/04/05 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره ملــی 1274828996 متعلــق بــه حامــد ریحانــی فــر فرزنــد اکبــر در تاریــخ 
 1400/04/05مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 1239506902 متعلــق بــه عبــاس اقــا وشــاق فرزنــد حبیــب الــه در تاریــخ 
1400/04/05 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 1273116038 متعلــق بــه متیــن نامداریــان دســتجردی فرزنــد عبدالکریــم 
در تاریــخ 1400/05/05 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد علــی در  ــه مینــا مــددگار دهکــردی فرزن ــه شــماره 352 و کدملــی 4621356275 متعلــق ب شناســنامه ب
تاریــخ 1400/04/25 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــادی  فرزن ــی اب ــه ابراهیمــی یحی ــه نعمــت ال ــق ب ــه شــماره 1291831339 متعل ــی هوشــمند ب کارت مل
لطــف الــه در تاریــخ 1400/04/28 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــر در تاری ــد محمدجعف ــاری فرزن ــد غف ــه محم ــق ب ــماره 1270091840 متعل ــه ش ــه دو ب ــه پای گواهینام
1400/03/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2508
ــخ  ــدی در تاری ــد مه ــور فرزن ــی پ ــن  طباطبائ ــه گلش ــق ب ــماره 1270047817 متعل ــه ش ــی ب کارت مل

1399/07/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 1290110506 متعلــق بــه عصمــت  حســین زاده اصفهانــی فرزنــد کرمعلــی در تاریــخ 
1400/04/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 1287823416 متعلــق بــه محمــود  کیــان اصــل فرزنــد علــی در تاریــخ1400/04/01  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــینعلی در تاری ــد محمدحس ــتکی فرزن ــعلی  اس ــه عباس ــق ب ــماره 1284441954 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
1400/05/05 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2801
گواهینامــه پایــه یــک بــه شــماره 2219966771 متعلــق بــه علیرضــا شــیخ احمــدی فرزنــد علــی در تاریــخ 

 1400/03/25مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

2901
کارت ملــی بــه شــماره 0043655548 متعلــق بــه آقــای علــی اصغــر تنباکوچیــان  فرزنــد محمــود در تاریــخ 

1400/04/24 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــای 154913432022و154913432159و154913432245  ــماره ه ــه ش ــت ب ــک مل ــک بان ــره چ ــه فق س

 طرح پایلوت کشت زنجبیل با سایبان های نوین اجرا می شود
کشت یک هکتار زنجبیل به صورت پایلوت با سایبان های نوین در استان گیان 
برای نخستین بار با هدف بی نیازی از واردات و تولید دانش فنی کشت و کار این 

گیاه درحال انجام است.
مدیر طرح های ویژه معاونت امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزی با اعام اینکه 
کشت یک هکتار زنجبیل به صورت پایلوت با سایبان های نوین در استان گیان برای 
نخستین بار با هدف بی نیازی از واردات و تولید دانش فنی کشت و کار این گیاه در 
حال انجام است، گفت: این طرح توسط گروه کسب و کار نظری در روستای خمسر، 
شهر صومعه سرا در استان گیان و با کشت غده های زنجبیل در حال اجرا است.

شاهین رستم پور، توانمندسازی تولیدات کشاورزی کشور را از اهداف دیگر این 
طرح عنوان کرد. در این طرح که با حمایت معاونت امور باغبانی در حال اجرا است، 
برای نخستین بار از سایبان مدرن با ارتفاع 4 متر و میزان سایه اندازی 20 درصد 

در فضای باز و کشت فوق متراکم استفاده می شود.
رستم پور گفت: بکارگیری بستر کشت تولید داخل کشور )پینوپیت( در کاهش 
هزینه ها موجب توجیه پذیری اقتصادی این طرح و بهره گیری از نیروی کار بومی 

نیز منجر به اشتغالزایی و رونق کسب و کار در منطقه شده است.
وی در عین حال اذعان داشت: بخش تحقیقات گروه کسب و کار نظری قصد 
دارد در فاز بعدی، سطح کشت زنجبیل در استان گیان را با استفاده از سایبان های 
استاندارد به هفت هکتار گسترش دهد. بررسی های اولیه بخش تحقیقات گروه کسب 
و کار نظری نشان می دهد استان های گیان، مازندران و بخش هایی از استان گلستان 

به لحاظ رطوبت مطلوب و شرایط آب و هوایی مناسب کشت زنجبیل هستند.
گفتنی اســت، سالانه بیش از 3 هزار تن زنجبیل از کشورهای مختلف به ویژه 
چین و هند وارد ایران می شود. بر اساس آمار سازمان فائو، هند با تولید بیش از یک 
میلیون تن، نیجریه با تولید 523 هزار تن و چین با تولید 463 هزار تن در جایگاه 
یکم تا سوم تولید زنجبیل در جهان قرار دارند. گیاه زنجبیل در کشورهایی نظیر 

اندونزی، نپال، تایلند، کامرون، بنگادش و ژاپن نیز تولید می شود.
زنجبیل یکی از قدیمی ترین گیاهان دارویی در جهان است و به عنوان چاشنی 

مغذی در بسیاری از غذاهای ایرانی، هندی و چینی مصرف می شود.

 واردات 736 هزار تن گندم از بندر امام به کشور
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان از پهلوگیری دو فروند کشتی حامل 
کالاهای اساسی به بندر امام خمینی )ره( خبر داد و گفت: با ورود این کشتی ها از 
ابتدای امسال تاکنون، 736 هزار تن گندم توسط 11 فروند کشتی وارد بندر امام 

خمینی )ره( شده  است.
امید جهان  نژادیان اظهار کرد: دو فروند کشتی اقیانوس  پیما که حامل کالای 

اساسی گندم بود در بندر امام پهلوگیری کرد.
وی افزود: این کشتی های اقیانوس پیما، در مجموع حامل 136 هزار تن گندم 
هستند و در حال حاضر محموله این کشتی ها در اسکله غات بندر امام در حال 
تخلیه است.غات موردنیاز کشور به صورت انحصاری توسط شرکت مادر تخصصی 
بازرگانی دولتی ایران تامین می شــود و واردات گندم، شکر، روغن خام خوراکی و 

برنج بر عهده این شرکت است.
جهان نژادیان ادامه داد: با ورود این کشتی ها از ابتدای امسال تاکنون، 736 هزار 

تن گندم توسط 11 فروند کشتی وارد بندر امام خمینی )ره( شده  است.

افزایش خسارت آفات گیاهی در اثر تغییرات اقلیمی و مسائل زیست محیطی
 معاون کنترل آفات سازمان حفظ نباتات کشور اعام 
کرد: در سال های اخیر، تغییر اقلیم و مسائل زیست محیطی 

خسارات آفات گیاهی را افزایش داده است.
» مسعود لطیفیان« افزود: تغییر اقلیم در ایران از جمله 
افزایش دما، کاهش بارش و افزایش رفتارهای حدی جوی 
و اقلیمی، موجب خشکسالی های فراگیر، گرد و غبار، سیل 
های مهیب، افزایش نیاز آبی محصولات کشاورزی وکاهش 
منابع آب در کشور شده که چنین شرایطی پیامدهای ناگوار 
اقتصادی اجتماعی را به دنبال داشــته و منجر به کاهش 
شدید رشد اقتصادی کشور می شود که این فرایند نیازمند 

اتخاذ روش های سازگاری با آن است.
 معاون کنترل آفات ســازمان حفظ نباتات کشــور 
اظهارداشت: تغییرات اقلیمی و حوادث زیست محیطی 
که به صورت ناگهانی در شــرایط زمانی و مکانی بوجود 
می آیند، به طور قابل توجهی باعث تغییرات در شــرایط 
زیستگاه  ها و توزیع منابع مورد نیاز آفات و امراض گیاهی 
می  شــود به طوری که تغییرات شدید ناشی نظیر سیل 
و خشکســالی از جمله مهمترین عوامل مؤثر بر افزایش 
جمعیت عوامل خســارت زای مســتعد و مهاجم برای 

سیستم های کشاورزی است.

به گفته وی، جمعیت علف های هرز، آفات و بیماری های 
گیاهی به طور مستقیم و غیرمستقیم بعد از حوادث طبیعی 
نظیر سیل و خشکی تحت تأثیر قرار می گیرد، برخی گونه 
ها،  استراتژی زندگی خود را به گونه ای تغییر می دهند که 
به سازگاری بیشتر آن ها در مقابل حوادث زیست محیطی 
منجر می  شود. پاسخ این گونه از عوامل در مقابل تغییرات 
محیطی به صورتی است که ارتباط خود با دیگر گونه های 

فعال در زیستگاه را برای بهره برداری مناسب از انرژی و مواد 
غذایی تغییر می دهند، عاوه بر حوادث محیطی، اختالات 
زیست محیطی ناشی از فعالیت صنعتی و انسانی که اغلب 
تغییرات جدی در اکوسیستم ایجاد می کنند، بر تغییرات 
جمعیت عوامل خسارتزای گیاهی مؤثر هستند. به طور 
خاص، طغیان برخی آفات گیاه خوار و ناقل بیماری های 
گیاهی اغلب تحت تأثیر شیوه های مدیریت زراعی به ویژه 

برداشــت، جایگزینی گونه های گیاهی و غیره است که 
شرایط مطلوب برای آن ها را ایجاد می  کنند،  این شرایط 
باعث انقراض گونه های حساس نظیر دشمنان طبیعی و 
گرده افشان ها شده و محیط زیست را برای فعالیت آفات 
فراهم می کند. اثرات آلاینده های انســانی و صنعتی در 
جمعیت علف های هرز، آفــات و بیماری های گیاهی به 
توانایی آنها برای تحمل مواد سمی بستگی دارد، از سویی 
اثرات حوادث آب و هوایی به جمعیت عوامل خسارتزای 

به نوع، شدت، فرکانس و وسعت حادثه بستگی دارد.
 معاون کنترل آفات سازمان حفظ نباتات کشور تصریح 
کرد: اگر چه بارش باران باعث افزایش آب در دســترس 
می شود و یا در هنگام آتش سوزی درجه حرارت را تعدیل 
می کند،  اما بارش بیش از حد و بروز ســیل دارای اثرات 
منفی بر جمعیت آفات است. طغیان ملخ در برخی مناطق 
جهان به حوادثی نظیر سیل و خشکسالی ارتباط داده شده 
اســت،  سابقه یک هزار ساله طغیان ملخ در چین نشان 
می دهد که تخریب زیستگاه ملخ در دشت های سیابی 
منطقه و نبود پوشش گیاهی کافی و مناطق تخم گذاری در 
طول سال  های خشکسالی و سال های پس از بروز سیل های 

شدید، علل طغیان ملخ ها بوده است.

فاطمه صغری حجازی امیری  -   ایده روز  | 
  معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی 
گفت: طبق تحقیقات انجام شــده حجم آب 
مصرفــی کل بخش کشــاورزی کمتر از 70 

میلیارد مترمکعب است.
»علیمراد اکبری« در جلســه ای در شبکه 
اجتماعی »کاب هاوس« با موضوع بهره وری 
در ایــران که به همت انجمن بهره وری ایران 
برگزار شد، با اشاره به اینکه حجم آب مصرفی 
در بخش کشاورزی همیشه مورد اختاف نظر 
متخصصان و کارشناســان بوده است، افزود: 
معاونت آب و خاک از ســال 96 با همکاری 
موسسه تحقیقات فنی و مهندسی کشاورزی 
و به منظور رفع ابهام در مصرف آب کشاورزی، 
مطالعات پژوهشــی را بــر روی 35 محصول 
زراعی و باغی که 85 درصد ســطح کشت و 
تولیدات آبی را شــامل می شود، آغاز کرد که 
نتایج این طرح نشــان دهنده این اســت که 
حجم آب مصرفی کل بخش کشاورزی کمتر 
از 70 میلیارد متر مکعب است. براساس نتایج 
به دســت آمده از این طرح پژوهشی که در 
4هزار و 500 مزرعه در سطح کشور و با انواع 
شبکه های آبیاری مدرن، نیمه مدرن، سطحی 
و ســنتی و با 40 هزار نفر-ساعت انجام شده 
است، میزان حجم آب مصرفی محصولی مانند 

هندوانه که همواره تولید و صادرات آن مورد 
انتقاد بوده اســت، 4هزار و 700 متر مکعب 
اســت، در حالی که حجم آب مصرفی گندم 

5هزار و 200 مترمکعب است.
وی تصریح کرد: راندمان آبیاری در کشور به 
طور متوسط 45 درصد است و میزان بهره وری 
در سال 92 از 920 گرم به ازای هر مترمکعب 

آب مصرفی به یک هزار و 450 گرم در سال 
99 رسیده است و باتوجه به کم آبی در بسیاری 
مناطق کشــور، کشاورزی با کم آبیاری انجام 
می شود که در سازگاری با کم آبی یک روش 
محسوب می شود. درسال 98 دبی ورودی به 
سد کرخه 8هزار مترمکعب در ثانیه و در سد 
دز 6هزار مترمکعب در ثانیه بود که چنانچه 

این سدها در خوزستان احداث نشده بود، هم 
اکنون بخش های مهمی از استان خوزستان من  

جمله قسمت اعظمی از اهواز وجود نداشت.
وی با بیان اینکه طرح آبرســانی به دشت 
سیســتان در گستره 200 هزار هکتاری اجرا 
شده است، ادامه داد: حقآبه و زیرساخت ها و 
ایستگاه های پمپاژ آن برای 200 هزار هکتار 

طراحی و اجرا شده است.
معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی 
گفت: میزان اعتبار تخصیص داده شــده به 
این طرح 3هــزار و 400 میلیارد تومان بوده 
که براساس گستره 200 هزار هکتاری طرح، 
هزینه اجرای هر هکتار پروژه، رقمی در حدود 
17 میلیون تومان محســوب می شــود و بر 
اساس 46هزار هکتار تامین، انتقال و توزیع تا 
سطح یک هکتاری رقمی حدود 72 میلیون 
تومان بوده و یکی از اقتصادی ترین طرح های 

کشور است.
وی با تاکید بر اینکه ایران کشوری خشک 
و نیمه خشــک اســت که تاب آوری توسعه 
افقی را ندارد و باید به سمت توسعه عمودی 
حرکت کرد گفت: بایستی به موضوع بهره وری 
آب در سطح حوضه، مزرعه و گیاه پرداخت،  
بحث الگوی کشت به طور صرف با سیاست ها 
و اقدامات بخش کشاورزی صورت نمی گیرد و 
نیازمند یاری همه دستگاه ها و نهادها در سه 
قوه به خصوص مجلس شورای اسامی است.

اکبری افزود: مهمترین مساله بحث تبخیر 
آب در بخش کشاورزی است که سعی شده با 
استفاده از مالچ پاستیکی، آبیاری زیرسطحی 
و سایر سیستم های هوشمند آبیاری از میزان 

تبخیر کاسته شود.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:   

حجم آب مصرفی بخش کشاورزی کمتر از ۷۰ میلیارد مترمکعب است



5

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1400/05/09

شماره : 1153

25/105/0506
ــده و از درجــه  ــد عیــد محمــد در تاریــخ 1400/05/04 مفقــود گردی ــی فرزن ــای علــی  مزینان ــه آق متعلــق ب

اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد مرتضــی در تاریــخ  ــم ســتایش زاهدمهاجرانــی فرزن ــه خان ــه شــماره 0201860686 متعلــق ب شناســنامه ب
1400/03/17 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد  ــم لیــا غامــی فرزن ــه خان ــق ب ــه شــماره 3992405613 متعل ــی ب ــه شــماره 17 و کارت مل شناســنامه ب
فضــل الله در تاریــخ 1400/04/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد گرزعلــی در تاریــخ  ــه آقــای یــدالله  منظــری واثــق فرزن ــه شــماره 4030745245 متعلــق ب کارت ملــی ب
 1400/04/20مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0067154387 و عابربانــک ملــت متعلــق بــه خانــم مرضیــه  حیــدری فرزنــد حســن 
در تاریــخ 1400/05/03 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0082047561 و یــک عــدد فلــش متعلــق بــه آقــای حســین  علیکاشــی فرزنــد نورالــه 
در تاریــخ 1400/05/03 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0067107338 و عابربانکهــای شــهر و پاســارگاد و صــادرات متعلــق بــه آقــای حمیــد 
ســوگر فرزنــد جعفــر در تاریــخ 1400/04/05 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــاک  ــه شــماره پ ــه دو  و کارت ســوخت ماشــین ب ــه پای ــه شــماره 0078419751 و گواهینام ــی ب کارت مل
77/766ل18 و کارت اتــکاء متعلــق بــه آقــای مجتبــی گلســتانی فرزنــد محمــد در تاریــخ 1400/04/29 مفقــود 

گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2903
کارت ملــی بــه شــماره 0065830016 متعلــق بــه مســعود مجــرب فرزنــد ســیف الــه در تاریــخ1400/02/01  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 1650413165 و کارت ســوخت بــه شــماره 61ن914ایــران11 متعلــق بــه 
بهــروز نجفیــان فرزنــد رازلیقــی در تاریــخ 1400/02/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــه  ــق ب ــماره 0075961326 متعل ــه ش ــی ب ــای بانک ــی وکارت ه ــه رانندگ ــمند و گواهینام ــی هوش کارت مل
زهــرا آقــا حســن کاشــانی فرزنــد مجتبــی در تاریــخ 1400/04/30 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

مــی باشــد.

شناســنامه بــه شــماره 0022018646 و کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 0022018646 متعلــق بــه المیــرا 
رنــج بــران امنــد فرزنــد محمــود در تاریــخ 1400/04/05 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0075847604 متعلــق بــه اســماعیل امینــی اســفیدواجانی فرزنــد حســین در تاریــخ 
1400/04/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه و کارت پایــان خدمــت و گواهینامــه و رســید کارت ملــی جدیــد بــه شــماره 4819894013 متعلــق 
بــه حســن امیــری زادگان فرزنــد حســین در تاریــخ 1400/03/15 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

مــی باشــد.

کارت پایــان خدمــت بــه شــماره0015659526  متعلــق بــه محمدرضــا چشــم دهــم فرزنــد محمداســماعیل 
در تاریــخ 1400/05/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــد محمدرضــا در تاری ــو فرزن ــه خدیجــه ملکل ــق ب ــه شــماره 0049587196 متعل ــی هوشــمند ب کارت مل
 1400/04/25مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی هوشــمند و کارت پایــان خدمــت و گواهینامــه بــه شــماره 0074317237 و کارت ماشــین و کارت 
ســوخت و بیمــه نامــه بــه شــماره 427 ی 55 ایــران 20 متعلــق بــه مهــدی صادقــی فرزنــد علــی در تاریــخ 

 1400/03/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــه  ــورخ  1398/11/28 ب ــماره 95434/ 98/ص/108م ــه ش ــر ب ــکن مه ــاب واحدمس ــه انتخ ــل صورتجلس اص
ــخ  ــی در تاری ــین عل ــد حس ــده فرزن ــان نوکن ــر کاوی ــق بــه محمدباق ــی 2240017651 متعل ــماره مل ش
ــه  ــه تاریــخ 1399/02/06 ب ــه شــماره 2736 /99/ص/908 ب  1399/03/08مفقــود گردیــده و انتقــال شــده ب

ــی 0010813047 میباشــد. ــه شــماره مل ــد ســید مرتضــی ب ــی فرزن ــر قضات ــام ســید امی ن
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کارت ملــی و گواهینامــه پایــه ســه شــماره 0590386417 متعلــق بــه هــادی شــیخلر فرزنــد صفــدر در تاریــخ 

 1400/04/06مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره  متعلــق بــه علیرضــا گراونــد فرزنــد شــاکرم  در تاریــخ 1400/03/10 مفقــود 
گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

ــخ  ــمعیل در تاری ــد اس ــفی آذر فرزن ــر یوس ــا دلی ــه رعن ــق ب ــماره 1376845581 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد ــاقط م ــار س ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  1400/03/17مفق

کارت ملــی بــه شــماره 0084100214 متعلــق بــه ســهیل صدیــق کنــزق فرزنــد رضــا در تاریــخ1400/04/06  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

بــرگ ســبز خــودرو بــه شــماره 38ایــران252و39 و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 0015437582 متعلــق 
بــه ســجاد رنجبــر فرزنــد بهــزاد در تاریــخ 1400/02/15 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

شناســنامه بــه شــماره 6740022305 متعلــق بــه رضــا  نصیــری پــور فرزنــد ارجعلــی در تاریــخ1400/02/10  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

ــود  ــخ 1400/05/01 مفق ــا در تاری ــد باب ــی فرزن ــل مائ ــه ابولفض ــق ب ــماره  متعل ــه ش ــه دو ب ــه پای گواهینام
گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

ــه  ــق ب ــه شــماره 2063635013 متعل ــه دو ب ــه پای ــران811ج73 و گواهینام ــه شــماره 38ای کارت ســوخت ب
ــاقط  ــار س ــده و از درجــه اعتب ــود گردی ــخ 1400/04/07 مفق ــد میرهاشــم در تاری ــان فرزن سیدحســین باقری

مــی باشــد

کارت ملــی وگواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 4900619000  متعلــق بــه میــاد عســکری بازکیائــی  فرزنــد 
اکبــر در تاریــخ 1400/05/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

ــخ  ــر در تاری ــد قدی ــی فرزن ــاس شــعار لازلیق ــه فاطمــه عب ــق ب ــه شــماره 0386397120 متعل ــی ب کارت مل
 1400/03/23مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

کارت ملــی و کارت پایــان خدمــت بــه شــماره 0602905524 و کارت ماشــین بــه شــماره 38ایــران633ج89 
و بیمــه نامــه ماشــین بــه شــماره 21019655140013 متعلــق بــه ابوالفتــح نظــری فرزنــد حافــظ علــی در 

تاریــخ 1400/04/04 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

ــد  ــادنیا فرزن ــرا ش ــه زه ــق ب ــماره 40406 متعل ــه ش ــنامه ب ــماره 0080029655 و شناس ــه ش ــی ب کارت مل
ســعید در تاریــخ 1400/03/23 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

کارت ملــی بــه شــماره 0081160895 متعلــق بــه ســپیده عابدیــن پــور فرزنــد بابــا در تاریــخ1400/02/02  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

ــد جاســم در  ــد فرزن ــه جمــال پهن ــق ب ــه شــماره 2003440313  متعل ــت ب ــان خدم ــی وکارت پای کارت مل
تاریــخ 1400/04/29 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

کارت ماشــین بــه شــماره 30ایــران587س86 و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 5260124588 متعلــق بــه 
نادیــا ال کثیــر فرزنــد حســن در تاریــخ 1400/04/29 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

ــه شــماره 30ایــران747ق37  ــه شــماره 0036855081و کارت ســوخت ب کارت ملــی و گوهینامــه پایــه دو ب
ــار  ــده و از درجــه اعتب ــخ 1400/04/29 مفقــود گردی ــر در تاری ــی اکب ــد عل ــود داداشــی فرزن ــه مول ــق ب متعل

ســاقط مــی باشــد

کارت ملــی و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 0590287818 متعلــق بــه غزالــه بابائــی فرزنــد ابوالفضــل در 
تاریــخ 1400/04/25 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

کارت ملــی و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 0590137514و کارت ماشــین و کارت ســوخت  بــه شــماره 
30ایــران451ب31 متعلــق بــه هــادی عبدالهــی فرزنــد علیرضــا  در تاریــخ 1400/04/25 مفقــود گردیــده و از 

درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

کارت ملــی بــه شــماره 3920886178 متعلــق بــه نیلوفــر ابراهیمــی فرزنــد حســین در تاریــخ1400/04/25  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

ــی پیرامــن  ــه عل ــق ب ــران158ب14 متعل ــه شــماره 30ای ــزی خــودرو ب ــاک فل ــه شــماره 2 و پ شناســنامه ب
فرزنــد محمدرضــا در تاریــخ 1400/04/22 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

5111
ــه  ــه نام ــران 64332 و بیم ــه شــماره 138ای ــور ب ــران 655ط35 و کارت موت ــه شــماره 20ای کارت ماشــین ب
موتــور ســیکلت بــه شــماره 138ایــران 64332 متعلــق بــه زهــره رهنما فرزنــد منصــور در تاریــخ1400/04/27  

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه بــه شــماره 4 و کارت ملــی بــه شــماره 6179577927 و کارت ماشــین بــه شــماره 33 
ــه  ــه ب ــائط نقلی ــی وس ــه فن ــند معاین ــران 277ج 35 و س ــماره 33ای ــه ش ــوخت ب ــران277ج35 و کارت س ای
ــی  ــه عل ــق ب ــد متعل ــول نق ــان پ ــزار توم ــی و 800ه ــماره گوش ــه ش ــایر ب ــران 277ج 35 و س ــماره 33ای ش
منصــوری فرزنــد صفــر علــی در تاریــخ 1400/04/25 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0794651682 و کارت ســوخت بــه شــماره 0794651682 متعلــق بــه مهــدی کارگــر 
فرزنــد علــی اصغــر در تاریــخ 1400/04/28 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 5449656726 متعلــق بــه محتــرم موســایی مجــد ابــادی فراهانــی فرزنــد موســی در 
تاریــخ 1400/04/28 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 4210221740 و کارت پایــان خدمــت بــه شــماره 4210221740 و گواهینامــه پایــه 
ســه بــه شــماره 4210221740 متعلــق بــه ســیاوش هداونــد فرزنــد نــور علــی در تاریــخ 1400/05/01 مفقــود 

گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2249778418 متعلــق بــه عباســعلی میرزایــی بنفــش تپــه فرزنــد اســمعیل در تاریــخ 
1400/05/03 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

5502
مــدرک گواهینامــه پایــه ســه و کارت ملــی بــه شــماره ملــی 0944686958 متعلــق بــه نــدا محمــدی قوزانــی 

فرزند علی اکبر  در تاریخ 1400/03/01 گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.

ــخ1400/4/3   ــد در تاری ــد محم ــور فرزن ــک پ ــایان باب ــه ش ــق ب ــه شــماره 2581410671 متعل ــنامه ب شناس
مفقــود گردیــده واز درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

5554
ــی 0925120421 و کارت  ــماره مل ــه ش ــیکلت ب ــه موتورس ــه و گواهینام ــه س ــه پای ــی و گواهینام کارت مل
ــخ  ــد ســیدحمید  در تاری ــی  فرزن ــه سیدامیرحســین  ثامن ــق ب ــه شــماره 9715429151 متعل دانشــجویی ب

 1400/04/28مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره ملــی 2031608428 متعلــق بــه ســیدمحمدباقر  طباطبایــی  فرزنــد 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/03/05 مفق ــماعیل  در تاری سیداس

ــه علــی  ســجادی جاغــرق  فرزنــد حســن  در تاریــخ  ــه شــماره ملــی 0931345022 متعلــق ب شناســنامه ب
 1400/04/15مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شناســنامه و کارت ملــی بــه شــماره ملــی 0925395315 متعلــق بــه ســیدجواد  حســینی  فرزنــد ســیدعلی  
در تاریــخ 1400/02/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد ســیدضیاء الدیــن  در  ــه ســید جلیــل صــدر قاینــی فرزن ــه شــماره 0889853241 متعلــق ب کارت ملــی ب
تاریــخ 1400/03/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 5239341192 متعلــق بــه فاطمــه  حســینی  فرزنــد محمــد  در تاریــخ1400/04/05  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــه  ــق ب ــی 0946514585 متعل ــماره مل ــه ش ــت ب ــان خدم ــه و کارت پای ــه س ــه پای ــنامه و گواهینام شناس
ســیدجواد  مرتضــوی خیرابــادی فرزنــد ســیدعلی  در تاریــخ 1400/04/25 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ســاقط مــی باشــد.

ــماره  ــران 12  و ش ــاک 72 س 438 ای ــماره پ ــه ش ــک ب ــکی متالی ــدل 1391 مش ــگان م ــودرو م کارت خ
شاســی NAPLM050EA1029559 و شــماره موتــور C135949 متعلــق بــه غامرضــا  شــیردلان  فرزنــد 

ابوالقاســم  در تاریــخ 1400/01/05 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

6602
گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره )9703523636(و شــماره پــاک )16ص/31/836ایــران (متعلــق بــه عبــاس 

هاشمی منش فرزند طهماس در تاریخ 1400/01/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

7001
ــی  ــه صیدول ــق ب ــازه متعل ــب  مغ ــه کس ــت و پروان ــماره 4070888829 و کارت بهداش ــه ش ــی ب کارت مل

رشنوئی فرزند صید در تاریخ 1400/04/24 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مهدی محرری -   ایده روز | رئیس پایانه 
نفتی جاسک با اشــاره به اینکه فاصله پایانه 
جاســک تا جزیره خارگ 510 مایل دریایی 
اســت،گفت: در این مسیر با توجه به هزینه 
ســوخت و اجاره نفتکش 2 میلیون بشکه ای 
برای طی مسافت 5 روزه، استفاده از پایانه نفتی 
جاسک، در مجموع رفت و برگشت، هزینه ها 

را حداقل تا 300 هزار دلار کاهش می دهد.
»رضا دهکــردی« فاصله بین پایانه نفتی 
جاسک تا جزیره خارگ را بطور تقریبی  510  
مایل دریایی عنوان کرد و افزود: در این مسیر 
با توجه به اجاره نفتکش برای طی  این مسافت، 
در صورت طی  این مسافت رفت و برگشت ، 
5 روز زمان نیاز اســت ، بنابراین با استفاده از 
پایانه نفتی جاسک جهت صادرات ، در مجموع 
حداقــل 300 هزار دلار به ازای هر کشــتی 
صرفه جویی در  هزینه اجاره خواهد شد که این 
صرفه جویی، یک مزیت رقابتی ایجاد خواهدکرد 
و دسترســی خریدار را به محموله سریعتر و 
کم هزینه تر )سوخت +اجاره کشتی+حق بیمه 
وهزینه های بندری کمتر ....( خواهد بود که در 

کل به نفع خریداران نفت ایران است.
وی ادامه داد: این کاهش هزینه ها البته در 
مواردی که نفتکش تنها برای یکبار حمل نفت 
صادراتی ایران اجاره شود، بیشتر است زیرا در 
این صــورت، اجاره نفتکش تا روزی 70 هزار 
دلار نیز بالا خواهد رفت اما اجاره نفتکش در 
مواردی که برای چند محموله اجاره می شود، 
پایین تر اســت به حدود 50 هزار دلار در هر 

روز نیز می رسد.
به گفتــه دهکردی، عاوه بــر همه اینها 
جاســک می تواند در آینده هم روی صنعت 
بانکرینــگ و هــم در تدارکات کشــتی ها و 
تعمیرات کشــتی ها و انواع خدمات مختلف  
نقش بزرگی  ایفا کند. کشــور ایران به دلیل 
قــرار گرفتن در یک منطقه اســتراتژیک در 
خاورمیانه همواره شــاهراه عبور انرژی و نفت 
در دنیا بوده است و اگر بخواهیم تولید قدرت 
داشته باشــیم، باید ظرفیت های ژئوپلیتیک 

بالقوه را به ظرفیت های بالفعل تبدیل کنیم.

وی با اشاره به اینکه ایران در دریای عمان 
و پایانه صادراتی جاســک به خوبی می تواند 
این ظرفیت بالقوه ژئوپلیتیکی برای صادرات 
نفت را برای کشــور ایجاد کرده و نفت ایران 
را به بازارهای بین المللی نزدیک کند، افزود: 
ما برای صادرات نفت به دنبال این هســتیم 
که مشتریان خودمان را جذب کنیم و بتوانیم 
ویترینی درست کنیم که همه کشورها، ایران 
را به عنوان نخستین و مطلوبترین کشور برای 
خرید نفت، انتخاب کنند. برای رسیدن به این 
هدف، باید در کاهش هزینه های مشــتریان 

گامهای بزرگی برداریم که با ساختن این پایانه، 
در مصرف سوخت کشتی ها، در اجاره کشتی ها 

صرفه جویی بسیار زیادی انجام داده ایم.
دهکــردی با تاکید بر اینکــه پایانه نفتی 
جاســک می تواند در بازارهــای بین المللی 
برای فروش نفت پیشــگام باشد، افزود: حتی 
کشورهایی که تا به امروز جزو مشتریان نفتی 
ایران محسوب نمی شدند، به دلیل بهره مندی 
از مزایــای رقابتی  ایــن پایانه و صرفه جویی 
و کاهــش هزینه های حمــل و نقل و بیمه و 
زمــان، نفت ایران را انتخــاب کرده و جذب 

بازار انرژی کشور خواهند شد.از سوی دیگر، 
اگرچه جزیره خارگ به عنوان بزرگترین پایانه 
صادرات نفت خام کشــور محسوب می شود 
و از لحاظ محیــط جغرافیایی بهترین نقطه 
صدور نفت در ایران اســت، اما به دلیل اینکه 
این پایانه در دهه 30شمســی ساخته شده و 
نیاز به اورهال تاسیسات دارد ،  نیاز به داشتن 
پایانه نفتی جاســک بعنوان  پشــتیبانی از 
جزیره خارک همیشــه احساس می شده که 
این پایانه با همکاری دو شــرکت نفتی متن 
و نفت و گاز پارس ســاخته شد و با همکاری 
شــرکت پایانه های نفتی ایران  نقطه انتهایی 
این هدف، که پهلودهی کشتی ها و صادرات 
نفت بوده، در حال انجام است و می شود گفت 
که می توانیم صادرات نفت ایران را با کمترین 
هزینه و ایمن ترین شرایط در دریای عمان در 
جاسک  انجام دهیم. می توان گفت در مقابل 
جاسک در  ایران  ،  بندر فجیره در زمینه های 
سیاســی و راهبردی نقش راهبردی دارد که 
دلیل اصلی آن، موقعیت منحصر به فرد این 

شهر در نزدیکی تنگه هرمز است.
به گفته دهکردی، هم اکنون روزانه تا 17 
میلیون بشــکه نفت،حدود 20 درصد از کل 
نفت معامله شده در جهان از تنگه هرمز عبور 
می کنــد، به غیر از امارات، عراق، قطر، کویت 
و عربستان نیز برای صادرات نفت خود متکی 
به تنگه هرمز هستند و بندر فجیره نیاز آنها 
به صــادرات نفت در دریای عمان ، درصورت 
بسته شدن تنگه هرمز ، را مرتفع ساخته  است.

 رئیس پایانه نفتی جاسک :

۳۰۰ هزار دلاری هزینه صادرات نفت

  بهره برداری از نخســتین نیروگاه خورشیدی روی کانال پساب در 
کشور

مدیــرکل دفتر نظارت، تعییــن صاحیت و کنترل پروژه ســاتبا از احداث و 
بهره برداری از فاز اول نخستین نیروگاه خورشیدی با ظرفیت 423 کیلووات روی 

کانال پساب خبر داد.
 علی شب نورد با اعام این خبر گفت: این نیروگاه خورشیدی با ظرفیت قراردادی 
970 کیلووات با حجم سرمایه گذاری 10 میلیارد تومان برای اولین بار در کشور روی 
سطح کانال های خروجی پساب تصفیه خانه جنوب تهران نصب و راه اندازی شده است.

مدیرکل دفتر نظارت، تعیین صاحیت و کنترل پروژه ساتبا اظهار داشت: ویژگی 
بارز احداث این نیروگاه جلوگیری از تبخیر آب از سطح کانال است و ضمن استفاده 
از یک ســطح بدون اســتفاده، به عنوان یک راه حل کارآمد برای مقابله با کم آبی 

می بایست در کشور توسعه یابد.
وی با بیان اینکه در ســاخت این نیروگاه خورشیدی از 1229 پنل خورشیدی 
ساخت داخل استفاده شده است، گفت: این نیروگاه قابلیت تولید سالانه بیش از 
یک میلیون و 699 هزار کیلووات ساعت انرژی پاک را دارد. بهره برداری از این نیروگاه 
خورشیدی هر ساله مانع از انتشار 1173 تنُ گاز گلخانه ای به محیط زیست می شود، 
همچنین سالیانه از مصرف 374 هزار لیتر آب جلوگیری می کند و با صرفه جویی 
483 هزار مترمکعب گاز طبیعی در سال به صرفه جویی ذخایر سوخت های فسیلی 
کمک خواهد کرد. احداث نیروگاه یاد شده در دوره ساخت و بهره برداری برای 10 

نفر اشتغال مستقیم و برای 25 نفر اشتغال غیرمستقیم ایجاد کرده است.

 عراق: یک ماه است که از ایران برق وارد نکرده ایم
وزارت برق عراق اعام کرد که این کشــور در یک ماه اخیر هیچ گونه برقی از 

ایران دریافت نکرده است.
 عادل کریم، سرپرســت وزارت برق عراق در گفت وگویی تلویزیونی تاکید کرد 
که این وزارت در یک ماه اخیر هیچ گونه نیروی برقی از ایران دریافت نکرده است.

وی گفت: تولید کنونی برق عراق 19500 الی 21 هزار مگا وات اســت و این 
کشور برای فراهم کردن انرژی برق به طور کامل به 35 هزار مگا وات نیاز دارد.

سرپرست وزارت برق عراق همچنین تاکید کرد: اگر از ما حمایت نشود، عراق 
در تابستان آینده با فاجعه رو به رو خواهد شد زیرا هر سال ما باید 1500 مگا وات 

بیشتر تولید کنیم و باید از هم اکنون فعالیت خود را آغاز کنیم.

 60 هزار لیتر نفت سفید قاچاق در قم کشف شد
 مدیرکل تعزیرات حکومتی قم گفت: 2 محموله قاچاق فرآورده های نفتی حاوی 

60 هزار و 800 لیتر نفت سفید در این استان کشف شد.
 مهدی ریاضی اظهار داشت: ماموران کاشف در حین کنترل خودروهای عبوری 
در محور آزاد راه سلفچگان به قم به 2 دستگاه خودروی تریلر نفتکش مظنون شدند 
که پس از توقیف و بازرسی از این خودروها در مجموع مقدار 60 هزار و 800 لیتر 
فرآورده نفتی از نوع نفت سفید بر مبنای فوب خلیج فارس به ارزش پنج میلیارد و 
518 میلیون و 275 هزار و 760 ریال را به ظن قاچاق کشف و سپس مراتب جهت 

سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال شد.
وی خاطرنشان کرد: بر اساس قانون، کلیه محموله سوخت مکشوفه قاچاق توسط 
مرجع کاشف، به شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم تحویل داده شد. 

شرکت نفت دخل و تصرفی در آب هورالعظیم ندارد
شرکت مهندسی و توسعه نفت اعام کرد که نفت هیچ 
دخل و تصرفی در حوزه آب هورالعظیم ندارد و حقابه تالاب 

باید از کرخه رهاسازی شود.
 کوروش رضازاده، رئیس بهداشــت، ایمنی و محیط 
زیست )اچ اس ئی( این شرکت درباره بعضی از سخنان مبنی 
بر خشک شدن تالاب هورالعظیم به دلیل اجرای پروژه های 
نفتی غرب کارون از ســوی چینی ها گفت: ابتدا قرار بود 
شرکت اینپکس ژاپن میدان نفتی آزادگان جنوبی را توسعه 
دهد، ما بر اساس مطالعات محیط زیستی )EIA( درخواست 
انجام مطالعات از این شرکت کردیم و در پی آن مطالعه 
بسیار جامعی از سوی اینپکس انجام شد.مطالعات جامعی 
که مسیر حرکت را به نحوی که هیچ آسیبی به تالاب وارد 
نشود مشخص کرد. در ادامه، سندی بین نفت و اداره کل 

محیط زیست خوزستان امضا و مجوز فعالیت داده شد.
رئیس اچ اس ئی شرکت متن با بیان اینکه این همکاری 
به دلیل عقب نشــینی اینپکس از توسعه میدان ناشی از 

تحریم ها ادامه نیافت، افزود: در ســال 89 مجوزی ســه 
ساله از سوی شورای عالی امنیت ملی کشور داده شد که 
بتوانیم در بخش پایین دست تالاب فعالیت کنیم و فعالیت 
ما در حوزه میدان های غرب کارون در حالی آغاز شد که 
مخازن 1 و 2 تالاب هورالعظیم همواره دارای آب بود، اما 
مخزن های 3، 4 و 5 آبی نداشــتند و فعالیت نفت هم در 
این سه مخزن بی آب بوده است. هم اکنون 75 دریچه در 
مخزن شماره 2 وجود دارد که اگر ارتفاع آب به چهار متر 
برســد، مازاد آن وارد مخازن 3، 4 و 5 می شود. طی سه 
ســالی )93-90( که ما اجازه فعالیت داشتیم این اختیار 
به ما داده شد که دریچه ها بسته شود تا بتوانیم لوکیشن 
چاه ها را بسازیم و بعد دریچه ها باز شود، اما دقیقاً در همان 
سه سال با خشکسالی روبه رو شدیم و هیچ آبی در مخازن 
3، 4 و 5 موجود نبود. پایان ســال 93 مهلت سه ساله ما 
به پایان رسید و با حضور معاون سازمان حفاظت محیط 
زیســت کشور دریچه ها باز شد و به هیچ وجه آبی در کار 

نبود که باز شدن یا نشدن دریچه ها تفاوتی ایجاد کند.
وی بیان کرد: دقیقاً در همان ســه سالی که ما مجوز 
فعالیت در پروژه ها را داشــتیم خوزستان با خشکسالی و 
ریزگرد مواجه شد و نه تنها ایران، بلکه اردن، سوریه و عراق 
هم درگیر بودند و تمام بادهای شبه جزیره عربستان از ناحیه 
عراق وارد کشور ما شد، بنابراین اسماً گفته شد که ما اقدام 
به خشک کردن مخازن کردیم، اما در واقع آبی موجود نبود. 
تالاب واقعاً برای خوزستان یک تنفس گاه محسوب می شود 
و دمای منطقه را حدود 4 تا 6 درجه پایین می آورد. ما بر 
اساس تعهدی که به محیط زیست خوزستان داریم، اگر 
تعرضی به حوزه تالاب داشته باشیم سریعاً مورد مواخذه 
و پیگرد قضائی قرار می گیریم. ضمن اینکه نفت هیچ دخل 
و تصرفی در حوزه آب ندارد، حقابه تالاب 147 مترمکعب 
بر ثانیه است که باید از کرخه رهاسازی شود. متأسفانه در 
دو ســال اخیر با خشکسالی روبه رو شدیم و حقابه تالاب 
و کشــاورزان داده نشده است. رضازاده با بیان اینکه اگر 

حقابه تالاب پرداخت شود نفت هیچ گونه چالشی با تالاب 
ندارد، گفت: همان گونه که از دریا نفت برداشت می کنیم از 
تالاب هم امکان برداشت داریم و مشکلی از این بابت نیست. 
هرچند منکر این نیستیم وقتی صنعت به یک اکوسیستم 
ورود کند خسارت هایی به محیط زیست وارد می شود، اما 
ما در ازای این آسیب و 20 درصد فضایی هم که اشغال 
کردیم، در کانون ریزگردها در اطراف رامشیر، رامهرمز و 

بستان حدود 38 هزار هکتار فضای سبز ایجاد کرده ایم.
وی درباره اینکه شــرکت چینی وعده اجرای پروژه با 
هزینه کمتر را با خشکاندن تالاب داده است، توضیح داد: 
بی شــک هزینه برداشت نفت در دریا و خشکی متفاوت 
اســت، اما موضوع این اســت که مخازن 3، 4 و 5 تالاب 
پیش از ورود نفت هم آبی نداشــته اند و همیشه از زهاب 
نیشکر پر می شده اند، اما امسال سهم آب نیشکر هم قطع 
شده و به تبع آن وارد مخازن نشده، زیرا راهبرد و اولویت 

با تأمین آب شرب است.
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 ۳۰۰ دستگاه تانکر آب به نقاط محروم استان فارس ارسال می شود

 فرمانده سپاه فجر استان فارس گفت: تعداد ۳۰۰ دستگاه تانکر آب همزمان با 
عید سعید غدیرخم به نقاط محروم فارس ارسال می شود.

سردار ید الله بوعلی در مراسم اهدای جهیزیه به زوج های جوان گفت: همزمان 
با عید ســعید غدیر خم ۴۰۰ سری جهیزیه به زوج های جوان استان فارس اهدا 
می شــود و بیش از ۶۰ زندانی جرایم غیــر عمد نیز در قالب طرح نذر رهایی و با 

مشارکت خیرین نیک اندیش از زندان آزاد می شوند.
وی با بیان اینکه تاکنون ۱۴ مرحله رزمایش کمک های مومنانه در فارس اجرا 
شده است، گفت: از ابتدای بروز بیماری کرونا در مجموع بیش از ۳ میلیون بسته 
معیشتی شامل لوازم التحریر، جهیزیه، اقلام غذایی و … به همراه سایر طرح ها با 
مشــارکت خیرین نیک اندیش و سایر نهادها در استان اجرایی شده که ارزش آن 

بیش از یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان بوده است.
فرمانده سپاه فجر فارس ادامه داد: بر اساس برنامه ریزی انجام شده با هدف حل 
مشکل کم آبی در نقاط محروم استان فارس بیش از ۲۰۰۰ تانکر آب ساخته شده 

است و به اقشار نیازمند اهدا می شود.
سردار بوعلی یادآور شد: تعداد ۳۰۰ دستگاه تانکر آب همزمان با عید سعید غدیر 

خم به نقاط محروم فارس ارسال می شود.
وی افزود: همزمان با دهه ولایت بیش از ۳۰ هزار بســته معیشــتی در سراسر 

فارس توزیع شده است.

 ۱۰6 کیلومتر از راه آهن زرین شهر اصفهان- بافق یزد به بهره برداری 
می رسد

 ۱۰۶ کیلومتر از خط دوم راه آهن شهرســتان زرین شهر اصفهان - بافق یزد، 
در قالب هشتاد و ششمین برنامه افتتاح طرح های دولت دوازدهم با ارتباط ویدئو 

کنفرانسی رییس جمهوری به بهره برداری  رسید.
مدیر کل راه آهن اصفهان در این پیوند اظهار داشــت: خط دوم راه آهن مسیر 
یادشده دارای پنج ایستگاه است که از ایستگاه سیستان تا آب نیل در این استان 

را شامل  شد.
 سیدرضا سادات حسینی افزود: هدف اصلی از اجرای این طرح افزایش سرعت 

در خطوط ریلی برای تردد قطارهای باری و مسافری است.
وی ادامه داد: به همراه این طرح در استان اصفهان، سه طرح دیگر خط راه آهن 
اقلیــد - یزد، ۱۸۲ کیلومتر خط دوم راه آهن قزوین- زنجان و تونل البرز واقع در 

قطعه دوم آزادراه تهران - شمال نیز افتتاحشد.
مدیرکل راه آهن اصفهان، هزینه بهره برداری از طرح های مذکور را در مجموع 

۱۰ هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد.
یکصد کیلومتر از ۴۷۰ کیلومتر این خط آبان ۹۸ افتتاح شده بود.

استان اصفهان ۳۵ تا ۴۰ رام قطار باری با ترافیک بالا در روز دارد و از نظر تخلیه 
بار رُتبه نخســت)با ۳۳ درصد از سهم کل کشور(، از نظر صدور بارنامه رُتبه دوم، 

از نظر تنُ کیلومتر رُتبه سوم و از نظر تنُاژ بارگیری رُتبه چهارم کشوری را دارد.
ســهم راه های ریلی نســبت به کل راه ها در اســتان اصفهان ۱۸ درصد، سهم 
جابه جایی مسافر در راه آهن نسبت به همه بخش ها ۸ درصد و سهم حمل و نقل 

باری در راه آهن نسبت به کل در استان ۲۵ درصد است.
۲۱ منطقه راه آهن در سراسر کشور وجود دارد که در این میان، راه آهن اصفهان 
از جایگاه ویژه ای برخوردار است. استان اصفهان در سال ۱۳۴۷ به شبکه سراسری 
راه آهن کشور پیوست و دارای ۶۸۱ کیلومتر و ۶۷۷ متر خط اصلی، ۱۸۸ کیلومتر 

خط مانوری و ۶۶ کیلومتر خط صنعتی و تجاری ریلی است.

 ۲66۳ کیلومتر از راه های آذربایجان شــرقی زیر پوشش اینترنت 
نسل چهارم است

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات آذربایجان شرقی با اشاره به اینکه ۲ هزار و 
۶۳۳ کیلومتر از راه های استان زیر پوشش اینترنت نسل چهارم است، گفت: پوشش 
اینترنت نسل چهارم همراه اول در پوشش جاده ای ۸۳ درصد افزایش یافته است.

محمد فرزاد در جمع خبرنگاران با اشاره به لزوم ایجاد پوشش اینترنتی و تلفن 
همراه در جاده های اصلی و فرعی در اســتان، اظهار کرد: بیشتر جاده های اصلی 
آذربایجان شرقی اعم از جاده های شهری و روستایی زیر پوشش ارتباطات همراه 
قرار گرفته است که تلاش مجموعه اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان 

برای افزایش پوشش ارتباطات همراه جاده ای است.
وی با اشــاره به اینکه پنج هزار و ۷۶۵ کیلومتر از راه های اســتان زیر پوشش 
اینترنت نسل سوم هستند، گفت: در این زمینه افزایش ۸۸ درصدی را شاهد هستیم.

وی با تاکید بر اینکه یکی از موضوع های مهم در زمینه ارتباطات به خصوص 
ارتباطات سیار تلفن همراه میزان گستردگی پوشش آن در سراسر یک کشور است 
که جاده ها نیز از این موضوع مستثنی نیستند، گفت: آذربایجان شرقی با برخورداری 
از ۹۰۰ کیلومتر راه اصلی، ۲۰۰۰ کیلومتر راه فرعی و ۱۰ هزار کیلومتر راه روستایی 
یکی از استان های دارای بیش ترین ارتباطات جاده ای بوده و همین مساله اهمیت 

توسعه ارتباطات همراه و اینترنت همراه را در استان بیشتر  می کند.
فرزاد افزود: در ارتباطات همراه نسل دوم )G۲(، اپراتورهای همراه اول و ایرانسل 
به ترتیب سه هزار و ۳۸۳ و ۲هزار و ۲۱۹ کیلومتر از جاده های استان را زیر پوشش 

همراه قرار داده اند.
 وی ادامه داد: در زمینه اینترنت نســل ســوم )G۳(  نزدیک ۳۰۰۰ کیلومتر از 
جاده های آذربایجان شرقی زیر پوشش اینترنت نسل سوم همراه اول قرار دارد که 
این عدد برای اینترنت نسل چهارم )G۴(، ۱۵۸۰ کیلومتر و این آمار برای اینترنت 
نسل سوم ایرانسل بیش از ۲۰۰۰ کیلومتر و برای اینترنت نسل چهارم  نیز ۱۰۵۳ 
کیلومتر می باشد. : اپراتور رایتل نیز ۷۶۵ کیلومتر از جاده های استان را زیر پوشش 

اینترنت نسل سوم دارد.

 مانور اطفای حریق یگان های حفاظت منابع طبیعی در سردشــت 
برگزار شد

مانور اطفای حریق یگان های حفاظت منابع طبیعی شهرســتان های جنوب 
آذربایجان غربی امروز، چهارشنبه با حضور دستگاه های ۱۷ گانه شهرستان مرزی 

سردشت به میزبانی این شهرستان برگزار شد.
فرماندار سردشت در حاشیه این مانور اظهار داشت: این مانور با استفاده از افزون 
بر ۱۰۰ دســتگاه و تجهیزات اطفای حریق، خدماتی، امدادی و نجاتی در یکی از 
اراضی جنگلی منطقه ملاشیخ سردشت با مشارکت گردان های بیت المقدس بسیج، 

انجمن های زیست محیطی و نهادهای مردمی برگزار شد.
اقصی نخشی پور افزود: این مانور در سطح چهار هکتار و با شرکت هزار نفر به 

مدت سه ساعت با سناریوی از پیش تعیین شده انجام گرفت.
وی اضافه کرد: این مانور با هدف ارتقای سطح آمادگی، ارزیابی توان مدیریتی 
و عملیاتی و همچنین ایجاد هماهنگی و همکاری بیشتر بین دستگاه های اجرایی 
شهرستان و یگان های حفاظت منابع طبیعی در زمان بروز حریق ، آموزش و اتخاذ 
اقدامات مناسب فردی و گروهی در هنگام شرایط بحرانی و جلب مشارکت و استفاده 

از ظرفیت های مردمی و بسیج برگزار شد.
رئیس اداره منابع طبیعی سردشت نیز گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون ۲۶ 

مورد آتش سوزی در جنگل های این شهرستان اتفاق افتاده است.
ابراهیم رحمانی افزود: براثر این آتش ســوزی ها ۱۷۸ هکتار از اراضی جنگلی 
این شهرســتان دچار حریق شــد که به دلیل آتش ســوزی در سطح پوششی و                        
علف های هرز خسارت زیادی به جنگل و درختان آن وارد نشده است. وی تاکید 
کرد: علت تعدادی از این آتش سوزی ها عامل انسانی بوده که  در این راستا چهار 
فقره پرونده تشکیل و به مراجع قضایی تحویل داده شده و ۶ پرونده دیگر نیز در 

حال بررسی و تشکیل است.

سیدمحمد قیصری -   ایده روز|   معاون 
حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای 
گلســتان با بیان این که بارشی برای ذخیره 
سازی در ســدهای گلستان نداشتیم، گفت: 
آب سدهای گلستان به کشت تابستانه نرسید.

جــواد تیموری اظهار کــرد: عمده دلایل 
کاهش آب سدهای استان کاهش ورودی به 

مخازن آنها است.
معــاون حفاظت و بهره برداری شــرکت 
آب منطقه ای گلســتان افزود: در سال آبی 
جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۴۶ 
درصد و نســبت به دوره درازمدت حدود ۳۰ 
درصد کاهش بارندگی داشتیم که رقم قابل 

توجهی است.
وی بیان کــرد: این کاهش بارندگی تاثیر 
زیادی بر روی رواناب رودخانه ها داشت به گونه 
که بیش از ۸۰ درصد از رواناب ها را در ســر 
شاخه ها کاهش داده است. بخش قابل ملاحظه 
ای از ۲۰ درصــد رواناب موجود هم به دلیل 
وجود بهره برداران مختلف به سدها نمی رسد.

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب 
منطقه ای گلستان گفت: از طرف دیگر هم بر 

اساس اطلاعات هواشناسی دمای هوا به طور 
میانگین ۱.۵ درجه سانتیگراد در استان افزایش 
داشته که باعث تبخیر هرچند ناچیز شده است 
که بر روی آب سدها تاثیر می گذارد. ولی مسئله 

اصلی کاهش ورودی ها اســت که نتوانستیم 
ذخیره ای در داخل سدها داشته باشیم. 

هم اکنون ذخیره آب ســدها کمتر از ۲۰ 
درصد بوده که ۵۰ میلیون متر مکعب آب را 

تشکیل می دهد در صورتی که در مدت مشابه 
سال قبل بیش از ۵۰ درصد ظرفیت مخازن 

سدها دارای آب بود.
وی توضیــح داد: در حال حاضر عمده آب 

موجود در سدهای در ناحیه شمالی استان بوده 
و به خاطر سیلاب هفته های گذشته است.

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب 
منطقه ای گلستان بیان کرد: مصارف آب ما 
امسال به کشــت تابستان نرسید زیرا در ماه 
های اسفند، فروردین و اردیبهشت با تصمیم 
کمیته برنامه ریزی و رهاسازی آب سدها برای 
آبیاری غلات و کاهش خسارت به این بخش 

مورد استفاده قرار گرفت.
تیموری در خصوص آبیاری های نوین هم 
گفت: کانال های سدهای استان مدرن بوده 
اما آبیاری زمین های کشاورزی نوین نیست و 
باید برای افزایش راندمان، جهاد کشاورزی در 

این زمینه برنامه ریزی داشته باشد.
وی در خصوص احداث ســدها هم اضافه 
کــرد: از لحاظ وضعیت اقلیمــی بارش های 
اســتان در فصل پاییز و زمستان و دو ماه اول 
فصل بهار اتفاق می افتــد از طرف دیگر نیاز 
کشاورزان به آب از اواخر خرداد تا شهریور ماه 
است که کمترین میزان بارش ها را داریم لذا 
برای استفاده کشاورزان باید آب موجود را در 

سدها ذخیره کرده کنیم.

معاون آب منطقه ای: 

آب سدهای گلستان به کشت تابستانه نرسید

کاهش خاموشی بخش صنایع در استان اردبیل
 مدیرعامل شرکت توزیع برق استان اردبیل گفت: 
با خنک شدن هوا در روزهای آینده خاموشی در بخش 

صنعت در استان اردبیل کاهش می یابد.
حسین قدیمی اظهار کرد: اوضاع شبکه برق سراسری 
بــا افزایش ظرفیت نیروگاه های تازه و تعمیر شــده به 
نسبت اوایل تابســتان بهتر شده و امیدواریم از شدت 

پیک بار در ساعات اوج کاسته شود.
وی تصریح کرد: ســهمیه اعلامی از ســوی شرکت 
توانیر برای استان اردبیل تا ۳۵۰ مگاوات اعلام می شود 
ولی همچنان با افزایش مصرف برق در سطح استان به 
ویژه برق خانگی و عمومی روبه رو هستیم که از همین 
رو امروز مجبور شدیم اعمال خاموشی را به میزان ۱۶ 

مگاوات داشته باشیم.
مدیرعامل شــرکت توزیع برق استان اردبیل گفت: 
البته این خاموشی ها با اعلام برنامه روزانه انجام شده و 
قطعاً شهروندان با مراجعه به سایت شرکت توزیع برق 
می توانند در جریان برنامه های خاموشی قرار گرفته و 

برنامه ریزی را در این زمینه انجام دهند.
قدیمــی افزود: ۵۴ مــگاوات از افزایش بار مصرف 
اســتان در مدیریت مصرف بخش صنعتی و کشاورزی 
در نظر گرفته شــده تا شرایط متعادلی را در مصرف و 

توان شبکه شاهد باشیم.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود خاطر نشان 
کرد: بر اساس اعلام هواشناسی استان از فردا با خنک 
شــدن هوا امیدواریم کاهش مصرف برق اتفاق بیفتد 

و حتی محدودیت اعمال شــده برای خاموشی صنایع 
کاسته شود.

قدیمی اضافــه کرد: در روزهای اخیــر و با اعمال 
خاموشی در بخش صنایع گله مندی ها از کاهش تولید 
محصولات صنعتی و افزایش قیمت آنها نظیر ســیمان 
مطرح بود که مقرر شد در روزهای پیک مصرف تا ۵۰ 
درصد ظرفیت و سایر ایام تا صد درصد تولید سیمان با 

برقراری برق و فعالیت این مجموعه انجام شود.
وی بیــان کرد: در فروردین ماه امســال با امضای 
تفاهمنامه ای با صنایع مختلف سعی کردیم تا همکاری 
آنها را در ایام پیک تابســتان در تعدیل مصرف انرژی 
شاهد باشیم که مقرر بود تعطیلات تابستانی و تعمیرات 
در این ایام اعمال شــود که ۷۰ درصد صنایع استان با 

ما همکاری نزدیکی را داشته اند.
مدیرعامل شــرکت توزیع برق استان اردبیل ادامه 
داد: امیدواریم با بهبود شرایط در نیمه دوم تابستان و 
کاهش دمای هوا از شدت مصرف برق نیز کاسته شود.

 هفتمیــن آئین هفتگی افتتــاح، بهره برداری و آغاز 
عملیــات اجرایی پروژه های شــهری قم طــی آئینی با 
حضور اســتاندار این استان برگزار و در آن چهار طرح از 
جمله تله سیژ)کابل راه( بوستان علوی افتتاح و عملیات 

اجرایی آنها آغاز شد.
افتتاح تله ســیژ بوستان علوی، عملیات بازگشایی و 
تجهیز شهربازی بوستان فدک)۷۲تن( ، عملیات اجرایی 
پــروژه تفریحی زیپ لاین و پل معلق بوســتان کوثر و 
همچنین بهره برداری از شبکه روشنایی بوستان علوی و 
بوســتان غدیر از جمله طرح هایی است که در این آئین 

افتتاح و یا عملیات اجرایی آنها آغاز شد.
اســتاندار قم در این آئین ضمن قدردانی از دســت 
انــدرکاران عمران و آبادانی شــهر قم، مدیریت علمی و 
نگرش سیستمی را دو اصل مهم در مدیریت قم دانست.

بهرام سرمســت، با بیان اینکه در طرح های عمرانی 
استان، همواره نظر کارشناسی متخصصین اصل بوده است 
افزود: تلاش شده است تا با کم کردن اختلاف ها و ایجاد 
تعامل بین سازمان های مختلف و استفاده از تمام ظرفیت 
های موجود زمینه ایجاد توسعه متوازن در قم محقق شود.

وی زائرپذیری را یکی از ویژگی های شهر قم دانست و 
افزود: بهره برداری از چنین پروژه هایی می تواند به ارائه 

خدمات بهتر به مجاوران و زائران کمک کند.

اســتاندار قم اجرای طرح های مرتبط با گردشگری، 
تفریحی و افزایش نشــاط اجتماعی در قم را مورد توجه 
قرار داد و تصریح کرد: مدیریت استان نیز از اجرای چنین 
پــروژه هایی که برای مــردم از اولویت و اهمیت بالایی 

برخوردار است حمایت می کند.
سرمســت بیان کرد: اجرای طرح هــای تفریحی و 

گردشگری در استان می تواند منجر به افزایش ماندگاری 
زائرین و گردشگری در استان شود که این موضوع علاوه 

بر اشتغال موجب افزایش سرمایه پذیری می شود.
پروژه تفریحی تله ســیژ )کابل راه( بوستان علوی که 
از ســال ۱۳۹۶ آغاز شــد، به طول ۲۴۰۰ متر به صورت 
رفت وبرگشــت از جنوب به سمت شمال بوستان علوی 

با اعتباری بالغ بر ۲۰۰ میلیارد ریال اجرایی شــده است.
مساحتکل این پروژه ۱۳ هزار مترمربع است.

زیپ لاین و پل معلق بوســتان کوثر در ضلع شمال 
غربی این بوستان تا جنوب شرقی میدان مفید به مساحت 
۶۵۰۰ متر مربع شــامل پارکینگ، کافی شاپ، ایستگاه 
آغاز، ایســتگاه پایان، نظرگاه شــهری و خط سبز زیپ 
لاین با ۱۰ متر حریــم هوایی حول محور کابل اجرایی 
خواهد شــد.هزینه اجرای این پــروژه ۸۰ میلیارد ریال 

برآورد شده است.
کلنگ زنی شــهربازی فدک از دیگر طرح هایی است 
که امروز عملیات اجرایی آن آغاز شــد این طرح واقع در 
میدان شــهدای ۷۲ تن است که تا پایان سال جاری به 
بهره برداری خواهد رسید.مســاحت این پروژه ۴۵ هزار 

متر مربع است.
دیگر پروژه ای که در هفتمین هفته افتتاحیه پروژه های 
شهرداری قم با عنوان »قم در مسیر تحول« افتتاح شد، 
شبکه روشنایی بوســتان غدیر و بوستان علوی با ۱۰۵ 

میلیارد ریال بود.
این پروژه در بوســتان غدیــر با نصف ۳۵۰ عدد پایه 
روشــنایی ۳ متری و در بوستان علوی با ۹۰۰ عدد پایه 
روشــنایی ۳ متری، ۶۷ عدد پایه روشنایی ۹ متری، و ۶ 

عدد پایه روشنایی ۴ متری اجرایی شده است.

چهار پروژه شهری درقم افتتاح و عملیات اجرایی آنها آغاز شد

روزانه هزار و ۳۰۰ لیتر به آب شرب کرمانشاه اضافه می شود
 معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار کرمانشاه اعلام 
کرد که به منظور تامین آب شرب مرکز استان روزانه هزار 
و ۳۰۰ لیتر به ظرفیت تامین آب شرب شهر اضافه می شود.

»منوچهر فخری« اظهار داشت: اکنون آب سد گاوشان 
پس از انتقال به تصفیه خانه »عمرمل« برای شرب در شهر 

کرمانشاه مورد استفاده قرار می گیرد.
وی افزود: این تصفیه خانه اکنون روزانه هزار مترمکعب 
از آب ســد گاوشان را تصفیه و به شبکه آب شرب شهر 
کرمانشاه تزریق می کند که این میزان از فردا به ۲ هزار 

لیتر افزایش پیدا خواهد کرد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار کرمانشاه توضیح 
داد: افزایش ظرفیت تصفیه خانه »عمرمل« کرمانشاه با کار 
شبانه روزی چند گروه از شرکت آب منطقه ای و شرکت 
آب و فاضلاب محقق شد. پیش از این قرار بود که فاز دوم 
تصفیه خانه عمرمل آذرماه وارد مدار شود که به با توجه 
به کمبود منابع آبی شهر کرمانشاه موضوع وارد مدار کردن 

آن به صورت  ویژه در دستور کار قرار گرفت.

فخری در بخش دیگری از صحبت های خود به استفاده 
از چاه آب ادارات برای تامین آب شرب شهر کرمانشاه اشاره 
کرد و گفت: اکنون چاه آب چند اداره همچون دانشکده 
کشاورزی، جهاد دانشگاهی و چند چاه شهرداری به منظور 

استفاده در سیستم آب شرب وارد مدار شده اند.
وی افزود: همچنین شرکت آب و فاضلاب اقدام به حفر 
چند حلقه چاه جدید و افزایش عمق چاه های قدیمی نیز 
کرده است که کمک شایانی برای تامین آب مناطق شهری 

کرمانشاه محسوب می شود.
به گفته معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار کرمانشاه 
با استفاده از چاه های مذکور روزانه ۳۰۰ لیتر به ظرفیت 

تامین آب شهر کرمانشاه اضافه شده است.
بر اســاس اعلام فخری با توجه به افزایش دمای هوا و 
مصرف مردم همچنان احتمال قطعی مقطعی و افت فشار 

آب در برخی از مناطق شهری کرمانشاه متصور است.
وی همچنین به مشکل تامین آب در شهرک مهدیه 
شهر کرمانشاه نیز اشاره کرد و گفت: اقدامات فنی به منظور 
برطرف کردن مشکل تامین آب این شهرک اکنون در حال 
انجام است و به نظر می رسد که تا چند روز آینده شاهد 

برطرف شدن مشکل باشیم.
استان ۲ میلیون نفری کرمانشاه ۵۴۰ هزار مشترک آب 
دارد که از این تعداد بیش از ۳۰۰ هزار مشترک مربوط به 

کلانشهر یک میلیون نفری کرمانشاه است.
سرانه مصرف آب شرب در شهر کرمانشاه ۵۳ لیتر بیشتر 

از میانگین کشوری یعنی ۲۲۳ لیتر در شبانه روز است.

استاندار خوزستان از پرداخت باقی مانده خسارات سیل 
فروردین ماه ۹۸ تا روز آینده خبر داد و در خصوص خسارت 
های خشکسالی وارد شده به دام ها در تیرماه ۱۴۰۰ گفت: 
مبالغ خسارت دام ها کاملا آماده است و از امروز پرداخت 

آن آغاز شده است.
قاسم سلیمانی دشتکی در حاشیه مراسم آغاز پرداخت 
باقی مانده خســارات سیل ۹۸ و خســارات دامی ناشی 
از خشکســالی در تیرماه ۱۴۰۰ اســتان خوزستان که در 
استانداری خوزستان برگزار شد، اظهار کرد: از سختی هایی 
که مردم خوزستان به دلیل خشکسالی تحمل کردند متاسف 
هســتم و از طرفی نیز خوشحال هستم تمام اجزای نظام 
دست به دست هم دادند تا مشکلات به وجود آمده برطرف 

شــوند. خوشبختانه امروز یک مراسم بسیار زیبا و نمادین 
جهت پرداخت باقی مانده خسارات کشاورزان از سیل ۹۸ 
و پرداخت خسارات دامدارانی که دام آن ها در وقایع اخیر 
تلف شده است و مشکل پیدا کردند برگزار شد. پس از تلاش 
همه مسئولان در دولت موفق شدیم ۲۳۰ میلیارد تومان 
بابت باقی مانده خسارات سیل را آماده کنیم که طی امروز 
تا روز آینده با همکاری سازمان جهاد کشاورزی به حساب 

تمامی افراد ذینفع واریز خواهد شد.
استاندار خوزستان در خصوص خسارت های وارد شده 
به دام ها گفت: مبالغ خسارت دام ها کاملا آماده است و از 
امروز پرداخت آن آغاز شده است؛ باید مستندات خسارات 
و تلفات واردشده به دام ها به ارگان های مربوطه  شهرستان 

ها صورت جلســه شوند و ارگان مربوطه تایید کند؛ واریز 
مبالغ خسارت ها حداکثر تا ۱۵ روز آینده انجام خواهد شد.

سلیمانی دشــتکی در خصوص تامین علوفه دامداران 
عنوان کرد: برای خریــد علوفه و کمک به دامداران عزیز 
اعتباراتی لحاظ شده است و این علوفه ها در حال خریداری 
هستند و به شکلی وسیع کمک رسانی به دامداران استان 

در حال انجام است.
وی در خصوص کشت پاییزه نیز بیان کرد: توزیع آب به 
گونه ای در نظر گرفته شده است که کشت پاییزه با همکاری 
کشاورزان انجام شود و یک سازماندهی در حال انجام است 
تا اتحادیه ها و صنوف مختلف کشاورزی با یکدیگر جمع 

شوند و دولت نیز به آن ها کمک رسانی کند.

اســتاندار خوزســتان افزود: قرار است نوع کشت، نوع 
آبیاری، میزان مصرف آب و توزیع آب پشــت سدها که از 
بالادســت نیز به آن ها افزوده خواهد شد، در اختیار خود 

کشاورزان قرار بگیرد.
سلیمانی دشتکی گفت: فلسفه وجود مسئولان نظام، 
خدمــت به مردم و در کنار آن ها قرار گرفتن اســت؛ هر 
مسوولی باید احساس مســئولیت قوی داشته باشد و به 
صورت جهادی در حل مشکلات به وجود آمده کمک کند. 
هیچ مســئولی حق سهل انگاری، ترک کار و کم کاری را 
ندارد و همه باید با مردم همدردی، همکاری و هم افزایی 
کنند تا مشکلات به حداقل ممکن برسد و اقدامات به رفع 

مشکلات منجر شود.

آغاز پرداخت خسارت خشکسالی به دامداران خوزستانی
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
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شماره : 1153

  محمــود رضایــی -   ایــده روز  |بهداد 
سلیمی،پیشکســوت وزنه بــرداری ایران به 
موفقیــت کاروان ایــران در المپیک توکیو 

خوشبین است.
رکورددار اســت و افتخارآفرین. کسی که دو 
المپیک و چندیــن رویداد بین المللی دیگر 
را تجربــه کرده و علی رغــم این که به جبر 
اتفاقات مجبور شــد خیلی زود از روی تخته 
پایین بیاید و دیگر با فولاد سرد جدال نکند، 
اما نامش را در آســمان ورزش ایران و جهان 
جاودانه کرده. صحبت از بهداد سلیمی است.

قهرمانــی که حالا در قامت یک مدیر جوان، 
عضو کادر سرپرستی کاروان المپیکی ایران در 
توکیو است و از نزدیک مسابقات را پیگیری 
می کند. در حاشــیه رقابــت های المپیک، 
گفــت و گویی با او داشــتیم تــا برایمان از 
 حــال و هوای مســابقاتی بگوید که خودش 
در آن اوج و فرود را به بهترین شــکل تجربه 

کرده است.

 تو کسی هســتی که تلخ و شیرین 
المپیک را در دو دوره تجربه کرده ای. 

کمی برای ما از این بالا و پایین ها بگو.
-من عین تلخی و شیرینی المپیک را کاملا 
درک کرده ام. شــیرینی اش که مهم ترین 
لحظه دوران ورزشــی ام بود، طلای المپیک 
لندن بود و تلخ ترین آن ناداوری در المپیک 
ریو بود که دست من را از مدال کوتاه کرد و 
فکر می کنم آن اتفاق نه فقط برای من بلکه 
برای همه مردم ایران تلخ بود چرا که حق ما 

را تضییع کردند.

 خیلی ها معتقدند که بهداد سلیمی 
زود از وزنــه برداری کنــار رفت و می 

توانست حداقل چندسال دیگر وزنه بزند. 
خودت با این نکته موافقی؟

-در مــورد خداحافظــی از وزنه برداری باید 
بگویم که درست اســت شاید از نظر سنی، 
خداحافظی در 28-29 ســالگی زود به نظر 
برســد ولی من عمل جراحی سنگینی روی 
زانویم داشــتم و برای این که بتوانم خودم را 
به المپیک 2016 برســانم، چهار ماه پس از 
عمل جراحی، وزنه برداری را از سر گرفتم که 
همین مسئله آسیب زیادی به من وارد کرد. 
حتی آن دو سالی که بعد از المپیک وزنه می 
زدم، درد و مشقت زیادی را تحمل می کردم 
و همین باعث تا به خداحافظی فکر کنم چون 
شرایط زانویم جوری نبود که بتوانم روی آن 

چندان فشار بیاورم.

 تو صاحب رکوردهایی قابل توجه در 
وزنه برداری هستی. آیا از اینکه روزی و 
یا مثلا در همین المپیک، رکوردت توسط 
وزنه برداری دیگر شکسته شود، ناراحت 

نمی شوی؟
-در مورد رکوردها باید بگویم که این رکوردها 
برای شکسته شــدن است. این رکوردی که 
من شــکانده ام قبلا برای کسی بوده که من 
شکســته ام و حالا هم یکی می آید و رکورد 
من را می شکند. در همان المپیک ریو وزنه 
بردار گرجی رکورد من را شکست و بعدش من 
دوباره رکورد خودم را پس گرفتم. این اتفاقی 
طبیعــی در ورزش اســت و به قول معروف، 
دست بالای دست بسیار است. این مسئله هم 
اصلا ناراحتی ندارد و هرکس بخواهد از این 

مسئله ناراحت شود، خودش را عذاب می دهد.

 شرایط کاروان ورزشی ایران و به ویژه 
المپیک  رقابت های  را در  برداری  وزنه 

توکیو چطور می بینی؟
-شــرایط کاروان وزنه بــرداری ایران خدا را 
شکر شرایط خوبی است. ما در روز اول رقابت 
های المپیک توانستیم در رشته ای که تا به 
حال مدال نداشته ایم، توسط آقای فروغی به 
مدال طلا برسیم.این اتفاق بسیار مبارک بود 
و قطعا سال ها تلاش توسط خود ورزشکار و 
مربیانش و فدراسیون تیراندازی و کمیته ملی 
المپیک پشت این امر بوده. بعد از مدالی که 
آقای فروغی کسب کرد، ورزشکاران ما بسیار 
با انگیزه شدند و با روحیه بسیار خوبی مشغول 

تلاش کردن هستند تا بتوانند در المپیک به 
مدال برســند. اما در مورد وزنه برداری باید 
بگویم که ما طی ســالیان اخیر کمی دچار 
افت شده ایم. در ایران ما یک نسل خوب را از 
دست دادیم و جایگزین کردن این نسل کمی 
زمان می برد و همین امر باعث می شــود تا 
ما با یک افت روبرو شــویم که زمان و برنامه 
ریزی دقیق می تواند این مشکل را حل کند. 
ما علی هاشمی و علی داوودی را در المپیک 
داریم که شانس بالایی برای کسب مدال دارند 
به شرط این که در روز مسابقه عملکرد واقعی 
خــود را به نمایش بگذارند و تحت تاثیر جو 

المپیک قرار نگیرند.

 تو در حال حاضــر در توکیو حضور 
داری و عضو کادر سرپرســتی کاروان 
ایران در المپیک هســتی. به طور کلی 
حضور پیشکسوت ها را در امر مدیریت 
ورزش چطور می بینی؟ آیا این به نفع 

ورزش ایران است؟
-ما یک مشکلی در ورزش ایران داریم و آن 
هم این است که وقتی یک ورزشکار کنار می 
رود، از تجربیات او اســتفاده ای نمی شود او 
عملا منفعل می مانــد. یک مقدار هم خود 
ما مقصریم که از فضــای ورزش فاصله می 
گیریم تا افرادی که چندان شایستگی ندارند، 
بیایند و بعضی سمت های خاص را بگیرند. 
ما بســیار مربیان خوبی داریم که در داخل و 
خارج کشور فعالیت می کنند و نتایج خوبی 
هم رقم زده انــد و هم مدیران خوبی داریم 
مثل رسول خادم و علیرضا دبیر که آمده اند 
و ورزش خودشان را متحول کرده اند. امیدوارم 
 ورزشــی ها پــای کار بیایند و بــرای تعالی 

ورزش کشور تلاش کنند.

دو طلای وزنه برداری برای ماست اما به یک شرط

همین چند روز پیش بود که تیم فوتبال زنان بارسلونا 
در فینال لیگ قهرمانان زنان اروپا با برتری چهار بر صفر 
مقابل تیم چلسی عنوان قهرمانی این فصل را به دست آورد.

هیلدا حســینی خواه :برای کسانی که کوچک ترین 
علاقه ای به فوتبال زنان ندارند ممکن است این سوالات 
به وجود آمده باشد: »مگر تیم بارسلونا هم برای زنان تیم 
دارد؟«، »لیگ قهرمانان زنان اروپا یعنی چه؟«، »چلسی 
هم تیم فوتبال زنان دارد؟« ، حتی شاید برخی پا را فراتر 
از این حرف ها گذاشته باشند و این سوال را مطرح کنند 
»مگر زنان فوتبال بازی می کنند؟«. باور کنید در شرایطی 
که در هزاره سوم به سر می بریم و حتی در کشور خودمان 
هم برای بانوان لیگ برتر ، دسته یک و تیم ملی فوتبال 
داریم برخی نمی دانند فوتبال برای زنان در بســیاری از 

کشورهای جهان از ساز و کار حرفه ای برخوردار است. 
زنان فوتبالیست جام جهانی دارند و رقابت های قاره ای 
موسوم به جام ملت ها هم به طور منظم برای آنها برگزار 
می شــود. همانطور که رقابت هایی موسوم به جام جهانی 
باشــگاه ها برای مردان برگزار می شود در بخش زنان نیز 
چنین رقابت هایی وجود دارد و البته همانطور که ستاره 
هایی مثل رونالدو و مسی به عنوان برترین بازیکن جهان، 
توپ طلای فوتبال جهان را دریافت می کنند بازیکن برتر 

سال در فوتبال زنان نیز همین جایزه را می گیرد. 
اما تفاوت فوتبال مردان با زنان از زمین تا آسمان است 

که عمده ترین تفاوت به دستمزدها برمی گردد. 
در فوتبال زنان دســتمزدها حتی در پیشــرفته ترین 
لیگ های فوتبال جهان برای زنان یعنی آمریکا، فرانسه، 
اســپانیا، انگلیس و ... آنچنان پایین است که حتی قابل 
مقایسه با دستمزد هفتگی یک فوتبالیست مرد شاغل در 

لیگی همچون انگلیس نیست. 

در ادامه این مطلب با گران ترین فوتبالیست های زن 
جهان آشنا می  شویم.

 رکوردداران 2021 
عنوان گران ترین بازیکن کنونی متعلق به یک آمریکایی 
به نام »کارلی لوید« است. این مهاجم 39 ساله که در تیم 
گوتام آمریکا بازی می کند امسال قراردادی به ارزش 518 
هزار دلار با این تیم بســت. او با اینکه گران ترین بازیکن 
کنونی فوتبال زنان جهان به شمار می رود اما دستمزد او 
326 مرتبه کمتر از لیونل مسی ستاره بارسلونا است. لوید 

از رونالدو هم 202 مرتبه کمتر دستمزد دارد. 
رتبه دوم گران ترین فوتبالیســت زن جهان متعلق به 
یک استرالیایی به نام »سم کِر« است. او که با تیم چلسی 
قرارداد دارد 500 هزار دلار و شاید کمی بیشتر در طول 

سال کسب درآمد می کند. 

»الکس مورگان« دیگر ستاره فوتبال آمریکا است که 31 
ساله دارد و برای تیم اورلاندو پراید آمریکا بازی می کند. او 
سالیانه 480 هزار دلار درآمد دارد. این مبلغ کمتر از درآمد 
هفتگی سرخیو آگوئرو در تیم فوتبال منچسترسیتی است. 
البته الکس مورگان با کمپانی ورزشی متعددی قرارداد 
دارد و درآمد سالیانه او از از تجارت های مختلف بیش از 

یک میلیون دلار برآورد شده است.
»مگان راپینو« دیگر ســتاره آمریکایی با قراردادی به 
ارزش 447 هزار دلار با تیم او ال رین آمریکا در رتبه بعدی 

گران ترین بازیکنان کنونی زن فوتبال جهان قرار دارد. 
آدا هاگربــرگ ، بازیکن 26 ســاله نروژی هم یکی از 
بزرگ ترین ستارگان کنونی جهان فوتبال به شمار می رود 
کــه هم اکنون در تیم المپیک لیون بازی می کند. آدا در 
سال های اخیر گران ترین فوتبالیست زن جهان بود و امسال 
نیز قــراردادی جدید به ارزش 425 هزار دلار با المپیک 

لیون منعقد کرده است. 

 واقعیت هایی جالب
آیــا می دانســتید فوتبالیســت های زن نســبت به 
فوتبالیست های مرد تصور واقعی تری از فوتبال به عنوان 
یک ورزش تیمی دارند و به همین دلیل بیشتر در فوتبال 
کار گروهی انجام می دهند و بیشتر پاس می دهند؟ این 
نتیجه تحقیقی بود که در سال 2018 نتایج آن منتشر شد. 
تحقیقات نشان می دهد زنان فوتبالیست نسبت به همتایان 
مرد خود کمتر تک روی می کنند و بیشتر مشتاق کارهای 
گروهی هستند و تصویر واقعی تری از فوتبال دارند اما با 
این حال فوتبال هرگز قدردان تصور واقعی تر آنها از فوتبال 
نبوده اســت.  نتیجه چنین است که درآمدها، تبلیغات و 
توجهات بیشتر به سمت فوتبال مردان معطوف است.  و 
نتیجه دیگر این است که گران ترین فوتبالیست زن جهان 
518 هزار دلار درآمد سالیانه دارد اما حقوق سالیانه مسی و 
رونالدو بین 30 تا 40 میلیون دلار است. عده ای این تفاوت 
در دستمزدها را نه به دلیل بهتر بودن فوتبال مردان که 
به دلیل تبعیض های جنسیتی می دانند که ریشه قطور و 

محکم در تاریخ دارد. 
مارتا ستاره برزیلی دنیای فوتبال چند سال پیش بعد از 
بردن جایزه برترین فوتبالیست جهان در مصاحبه ای گفت: 
»برتری فوتبال مردان نسبت به زنان به نظر من یک افسانه 
است. ما بهتر فوتبال بازی می کنیم. شاید کمتر تکنیکی 

باشیم اما تمام تلاش خود را می کنیم.«
مارتا از افسانه ای می گوید که فوتبال جهان هنوز افسانه 
بودن آن را باور نکرده است. شاید واقعا روزی جذابیت های 
فوتبال زنان بیشــتر دیده شود اما این اتفاق حداقل برای 

فوتبال زنان ایران به این زودی رخ نخواهد داد.

326 مرتبه کمتر از مسی!

  پورعلی گنجی رباط صلیبی پاره کرد
مدافــع تیــم ملــی کشــورمان و عضــو باشــگاه شــنزن 

چیــن ربــاط صلیبــی پــاره کــرد.
ــی  ــر داد مرتض ــن خب ــنزن چی ــی ش ــگاه اف س  باش
پورعلــی گنجــی مدافــع ایرانــی تیــم در بازی روز گذشــته 
بــا تیــم کینگدائــو از ناحیــه ربــاط صلیبــی زانــوی پــای 

چــپ دچــار پارگــی شــد.
طبــق اعــلام باشــگاه چینــی پورعلــی گنجــی بــزودی 
زیــر تیــغ جراحــی خواهــد رفــت. ایــن خبــر بــدی بــرای تیــم ملــی کشــورمان 
ــی را از  ــی جــام جهان ــی انتخاب ــه پایان ــازی هــای مرحل اســت و ایــن مدافــع ب

دســت داد. 

ــرا  ــدرون ف ــده کال ــپولیس در پرون ــاز پرس ــت س  روز سرنوش
ــید رس

جلســه کمیتــه انضباطــی فیفــا بــرای بررســی 
پرونــده طلــب گابریــل کالــدرون و دســتیارش از باشــگاه 

پرســپولیس فــردا برگــزار می شــود.
ــه  ــه ای ب ــال نام ــا ارس ــل ب ــدود 20 روز قب ــا ح فیف
پرســپولیس اعــلام کــرد بــا توجــه بــه تاییــد محکومیــت 
ــزار دلار در   ــدود 700 ه ــت ح ــه پرداخ ــگاه ب ــن باش ای
 ،CAS پرونــده گابریــل کالــدرون و خواکیــن در دادگاه
پرســپولیس بایــد ظــرف شــش روز جوابیــه ای را دربــاره دلیــل پرداخــت نشــدن 
ایــن طلــب ســرمربی آرژانتینــی و دســتیارش بــه کمیتــه اســتیناف ایــن نهــاد 

ارســال کنــد.
ــل  ــل مث ــا تشــریح برخــی عوام ــپولیس ب ــگاه پرس ــل باش ــن دلی ــه همی ب
دریافــت نکــردن پــاداش آســیایی خــود بــه دلیــل تحریــم  کشــورمان و کاهــش 
درآمدهایــش بــه دلیــل شــیوع ویــروس کرونــا، جوابیــه ای بــه کمیته اســتیناف 
فیفــا ارســال و درخواســت کــرد فدراســیون جهانــی فوتبــال تمهیداتــی بــرای 
 AFC پرداخــت طلــب کالــدرون و خواکیــن از محــل درآمدهــای ایــن باشــگاه در
در نظــر بگیرد.هرچنــد تاکنــون فیفــا پاســخی به ایــن درخواســت نــداده و البته 
طبــق برنامــه از قبــل اعــلام شــده قــرار اســت فــردا)7 مــرداد( جلســه کمیتــه 
انضباطــی فیفــا بــرای بررســی ایــن پرونــده برگــزار شــود. احتمــال دارد در ایــن 
ــب  ــرای پرداخــت طل ــه سرخ پوشــان ب ــک ماهــه دیگــری ب جلســه فرصــت ی
ایــن دو مربــی داده شــود و در صــورت محقــق نشــدن ایــن امــر پــس از فرصــت 
ــر  ــپولیس در نظ ــرای پرس ــی ب ــای انضباط ــم و محرومیت ه ــه، جرائ ــک ماه ی

گرفتــه شــود. 

 کاپیتان تیم ملی کویت سرهنگ ارتش شد!
کاپیتــان و ســتاره تیــم ملــی فوتبــال کویــت بــه درجه 

ســرهنگی رسید.
ــال  ــی فوتب ــم مل ــان و ســتاره تی ــدر المطــوع کاپیت ب
کویــت عــلاوه بــر فوتبالیســت بــودن یــک فــرد نظامــی 
ــا دارد.  ــادی در دنی ــهرت زی ــث ش ــن حی ــت و از ای اس
مهاجــم 37 ســاله تیــم ملــی کویــت تاکنــون بــرای تیــم 
ملــی کشــورش 185 بــازی انجــام داده  و 56 گل بــه ثمــر 

رســانده اســت.
المطــوع ارتقــای درجــه گرفــت و بــه تازگــی بــه درجــه ســرهنگی رســید 
کــه ایــن موضــوع ســوژه رســانه هــا شــد. مهاجــم سرشــناس کویتــی بــه عنوان 

رکــورددار بــازی ملــی در تاریــخ فوتبــال کشــورش بــه شــمار مــی آیــد. 

 جلسه مهم فرهاد مجیدی در باشگاه استقلال
ســرمربی تیــم فوتبال اســتقلال نشســتی را بــا اعضای 
هیــات مدیــره ایــن باشــگاه برگــزار کــرد. فرهــاد مجیدی 
پیــش از ظهــر امــروز در محــل باشــگاه اســتقلال حاضــر 
شــد و بــا اعضــای هیــات مدیــره ایــن باشــگاه نشســتی 
را برگــزار کــرد. مجیــدی در شــرایطی امــروز در باشــگاه 
اســتقلال حضــور پیــدا کــرد کــه اصغــر ملکیــان، پرویــز 
مظلومــی و احمــد مــددی در محــل ایــن باشــگاه حضــور 

داشــتند.
در ایــن جلســه کــه بــا حضــور اکثریــت اعضــای هیــات مدیــره همــراه بــود، 
حاضریــن ضمــن قدردانــی از زحمــات و نتایــج درخشــان تیــم فوتبال اســتقلال 
در مــاه هــای اخیــر، دربــاره برنامــه هــای آتــی بحــث و تبــادل نظــر کردنــد و 
مقــرر گردیــد تــا اقدامــات انگیزشــی و تدارکاتــی لازم جهــت حضــور تیــم در 
فینــال جــام حذفــی و قهرمانــی در ایــن مســابقات انجــام گیرد.دیــدار بــا الهلال 
در مرحلــه حذفــی لیــگ قهرمانــان آســیا از دیگــر موضوعاتــی بــود کــه در ایــن 
جلســه دربــاره آن گفــت و گــو شــد تــا اقدامــات لازم بــرای حضــور قدرتمندانــه 

اســتقلال در ایــن دیــدار حســاس، صــورت گیــرد.
بررســی لیســت بازیکنــان تمدیــدی بــرای فصــل پیــش رو از دیگــر 
موضوعــات ایــن جلســه بــود و در نهایــت مقــرر شــد تــا اقدامــات اجرایــی لازم 
از ســوی باشــگاه و هیــات مدیــره بــا همراهــی ســرمربی تیــم فوتبــال اســتقلال 

ــرد. ــر اســاس اندیشــه هــای وی، انجــام پذی جهــت حفــظ اســکلت تیــم ب

  سرمربی تراکتور تا یک شنبه معرفی می شود
مدیرعامــل تراکتــور از معرفــی ســرمربی جدیــد ایــن 

ــر داد. ــنبه خب ــا روز یک ش ــم ت تی
 بــه نقــل از رســانه رســمی باشــگاه تراکتــور، جمشــید 
ــار  ــم، اظه ــد تی ــرمربی جدی ــاب س ــاره انتخ ــی درب نظم
کــرد: باشــگاه پــس از بررســی رزومــه نفــرات مختلــف، از 
چنــد مربــی برنامــه گرفتــه کــه فیــروز کریمــی نیــز جزو 
آن هاســت. برنامــه ایــن نفــرات توســط هیــات مدیــره در 

حــال بررســی اســت.
او افــزود: درمــورد انتخــاب ســرمربی جدیــد، هیــات مدیــره باشــگاه شــنبه 
هفتــه آینــده تصمیــم نهایــی خــود را خواهــد گرفــت و روز یک شــنبه، مراســم 

ــزار می شــود.  ــد برگ ــه ســرمربی جدی معارف
ــه گزینه هــای هدایــت ایــن تیــم،  ــا اشــاره ب مدیرعامــل باشــگاه تراکتــور ب
خاطرنشــان کــرد: مذاکــره بــا چنــد مربــی خارجــی جــزو برنامه هــای باشــگاه 
بــود، امــا بــه دلیــل اینکــه قانــون منــع جــذب مربــی و بازیکــن خارجــی هنــوز 
از ســوی فدراســیون فوتبــال لغــو نشــده، نمی توانســتیم منتظــر اعــلام قانــون 

جدیــد باشــیم. 
نظمــی ادامــه داد: مــا کم تــر از دو مــاه دیگــر بایــد در لیــگ قهرمانــان آســیا 
بــه مصــاف النصــر عربســتان برویــم و فرصــت زیــادی بــرای انتخــاب ســرمربی 
ــاب  ــه انتخ ــم ب ــگاه تصمی ــره باش ــات مدی ــل، هی ــن دلی ــه همی ــتیم. ب نداش

ســرمربی ایرانــی گرفــت. 
وی در پاســخ بــه ایــن ســوال کــه »برنامــه باشــگاه بــرای جــذب بازیکنــان 
جدیــد چیســت؟«، گفــت: هــواداران نگرانــی در ایــن زمینــه نداشــته باشــند. مــا 
از مربیــان، در قالــب برنامــه پیشنهادی شــان فهرســت بازیکنــان مدنظــر را هــم 
اخــذ کرده ایــم کــه بــه محــض انتخــاب ســرمربی، نســبت بــه مذاکــره و جــذاب 

آن هــا اقــدام خواهیــم کــرد.

نازنین ملایی قایقران المپیک کشورمان با گله ازبرخی رسانه ها گفت: به 
جــای توجه به موفقیت هایی که به عنوان یک زن قایقران ایرانی به دســت 
اوردم با حواشی که ایجاد می کنند تمرکز را برای کسب نتیجه در رقابت های 

نیمه نهایی بهم ریخته اند. 
 نازنین ملایی قایقران المپیک کشورمان با بیان این مطلب افزود: از برخی 
دوستان رسانه ای گله دارم ، پس از پایان مسابقات رسانه های مختلفی با من 
تماس گرفتند و متاسفانه پاسخ من را با تحریف در رسانه خود منعکس کردند.

وی با اشــاره به اینکه در کشورهای پیشرفته از تکنولوژی نوینی با عنوان 
جلیقه یخ استفاده می کنند گفت: ما برای اولین بار بود اینجا همچینین چیزی 
را دیدیم، چون این تکنولوژی بسیار پیشرفته است و ما هم چون خیلی در این 
چند سال در رقابت های بین المللی شرکت نکردیم از این تکنولوژی اطلاعی 
نداشتیم و همین جا کمیته ملی المپیک بسیار تلاش کرد تا این تکنولوژی 
را تهیه نماید که متاســفانه نه در ژاپن موجود بود و نه در سایت های خرید 
آنلاین و تنها در اســترالیا و امریکا موجود بود که با توجه به زمان ارسال آن 

این امکان عملا وجود نداشت تا زمان مسابقه بدست ما برسد.
وی ادامه داد: این تکنولوژی در مقایسه با سایر تجهیزات قایقرانی هزینه 
کمی داشــت. ولی متاسفانه از روز نخســت رقابت های من، برخی رسانه با 

تمرکز بر این موضوع با اســتناد به این جمله که »کشــورهایی که من با انها 
رقابت کردم از تکنولوژی های پیشــرفته ای بهره مند بودند«، به جای اینکه 
از موفقیت هایی که به عنوان یک ســبک وزن با ورود به دسته سنگین وزن 
ها و رقابت با برترین های دنیا  بدســت آوردم حرفی زده باشند، تنها به این 

موضوع جلیقه پرداختند.
ملایی در ادامه افزود: متاسفانه برخی رسانه ها از روز نخست با این اخبار 
و حواشی که ایجاد کردند باعث شدن تا من تمرکزم را از دست بدهم و دائما 

درگیر پیامها و خبرهایی که از اطراف می رسد هستم در حالی که باید تمرکزم 
بر روی مسابقات نیمه نهایی که مهمترین بخش از رقابت هاست باشد.

 واقعا نمی دانم چرا این مسئله را اینقدر بزرگ کردند
قایقران المپیکی کشــورمان با اشاره به تهیه امکاناتی به مراتب پر هزینه 
تــر از این جلیقه افزود : بدلیل کهنه بودن پاروی قبلی ام درخواســت تهیه 
پارو داشــتمو همچنین نیاز به  اســتروکر داشتم، چون جی پی اس تمرینم 
دچار مشکل شده بود که کمیته ملی المپیک  به محض اینکه این مشکل را 
 مطرح کردم در کمتر از یکروز هزینه را پرداخت کردند و من هردو را از اینجا

 خریداری کردم.
ملایــی در ادامــه با تشــکر از حمایت های کمیته ملــی المپیک اظهار 
داشــت :قایقــی که همیشــه اجــاره میکردم نســبت به قایق هــای برند 
 ایتالیایــی و آلمانی خیلی گــران تر بود  اما کمیته ملی المپیک  همان قایق

 را برایم اجاره کرد. 
وی در خاتمه از همه خبرگزاری ها درخواست کرد که به این حواشی پایان 
دهند بدلیل اینکه این عدم تمرکز و اخباری که مدام ذهنم را در اینستا و سایر 

خبرگزاری ها می بینم درگیر می کند.

 با تحریف حرف هایم تمرکزم را بهم ریختند

شاگردان شاهین بازی دشواری مقابل ابرقدرت بسکتبال جهان داشتند.
تیم ملی بســکتبال ایران در دیداری بسیار سخت به مصاف آمریکا، قدرت 
اول جهان رفت و با نتیجه 120 بر 66 مغلوب حریف خود شد. در هر 4 کوارتر 
مسابقه آمریکا تیم برتر بود. آنها در کوراتر اول 28 بر 12 پیش افتادند. در کوارتر 
دوم 32 بر 18 برنده شدند. کوارتر سوم را هم 22 بر 13 بردند. در کوارتر آخر 
هم 38 بر 23 برنده شدند تا در مجموع به امتیاز 120 برسند و بازی را ببرند. 

 پرامتیازترین بازیکن ایران مقابل آمریکا
ستاره بسکتبال کشورمان امتیازآورترین بازیکن ایران مقابل آمریکا شد.

 امروز ملی پوشان بسکتبال ایران به مصاف ابرقدرت جهان رفتند و شکست 
خوردند. در پایان این مسابقه حامد حدادی با کسب 15 امتیاز و 6 ریباند به 
عنوان امتیازآورترین و بهترین بازیکن کشــورمان بود. جمشیدی و رضایی فر 

نیز با 14 و 12 امتیاز، دیگر بازیکنان پرامتیاز کشورمان بودند.

در ســوی دیگر میدان دیمین لیلارد با 21 امتیاز که همه آنها پرتاب سه 
امتیازی بود،  امتیازآورترین بازیکن میدان لقب گرفت.ملی پوشان کشورمان 

در آخرین بازی دور گروهی شنبه مقابل فرانسه به میدان می روند.

 صحبت های سرمربی تیم ملی ایران پس از شکست مقابل آمریکا
ســرمربی تیم ملی بسکتبال گفت: شــرایط بسکتبال ایران و آمریکا قابل 

مقایسه نیست و امیدوارم این بازی تجربه خوبی برایمان باشد.
 از توکیو،  مهران شاهین طبع بعداز باخت در دومین بازی المپیک، مقابل 
آمریکا اظهار داشت: تیم ها قابل مقایسه با یکدیگر نیستند اما شرایط دو تیم 
مشخص است. امیدوارم این بازی تجربه خوبی برایمان باشد و استفاده خوبی 
از آن ببریم.سرمربی تیم ملی در مورد عملکرد بازیکنانش مقابل آمریکا گفت: 
بچه ها زحمت خودشان را کشیدند و خیلی تلاش کردند اما بسکتبال آمریکا، 

بسکتبال متفاوتی است.

تیم ملی بسکتبال به آمریکا باخت
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 مصطفی عبدالملکی 
 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  ابتدای 
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پیامبر اكرم )ص( :
ای گروه مسلمانان! حاضر باید ] 
این سخن را[ به غایب برساند كه : 
همه آنانی را كه به من ایمان آورده 
و تصدیقم كرده اند، به ولایت علی 
سفارش می كنم. بدانید كه ولایت 
علی ولایت من و ولایت من ولایت 
پروردگارم است و این، عهدی است 
كه پروردگارم به عهده ام نهاده و فرمان 
داده است كه آن را به شما برسانم.
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مرغ رو هم از سفره مردم دزدیدن!

فناوریفناوری
  جنگ واقعی آینده ممکن است نتیجه حملات سایبری باشد

جو بایدن رئیس جمهور آمریکا روز گذشــته هشــدار داد که اگر ایالات 
متحده در آینده در یک جنگ واقعی همراه با تیراندازی با یک قدرت عمده 
درگیر شود، احتمالا این امر نتیجه حمله سایبری مهمی به آمریکا بوده است.

 به نقــل از رویترز، اظهارات تازه بایدن نشــانه ای از تهدیدات فزاینده 
سایبری است که از سوی کشورهایی مانند چین و روسیه به ایالات متحده 

تحمیل شده است.
به نظر می رسد حفظ امنیت سایبری به یکی از مهترین دستورکارهای 
دولت بایدن مبدل شده است. در ماه های اخیر حملات گسترده هکری به 
شــرکت هایی مانند سولارویندز، کولونیال پایپ لاین، شرکت جی بی اس 
و شرکت نرم افزاری کاسیا، آمریکا را به مهم ترین کشوری مبدل کرده که 

هدف حملات هکری است.
هــک کولونیال پایپ لاین که خط لوله انتقال انرژی آن را از مدار خارج 
کرد مشــکلاتی را برای تامین سوخت در آمریکا ایجاد کرد و هک نرم افزار 
مدیریت شــبکه سولارویندز باعث سرقت اطلاعات ده ها مجموعه دولتی و 

خصوصی در آمریکا شد.
بایــدن در جریان بازدید از دفتر مدیر اطلاعات ملی آمریکا در این مورد 
افزود: من فکر می کنم این ماجرا احتمالا به وقوع جنگ منجر می شــود. 
یــک جنگ واقعی همراه با تیراندازی با یک قــدرت عمده. این امر نتیجه 
رخنه ســایبری خواهد بود که پیامدهای بزرگی خواهد داشت و این امر به 

طور تصاعدی افزایش می یابد.
کاخ ســفید در ماه هــای اخیر بارها دولت روســیه را به انجام حملات 
سایبری بر علیه خود متهم کرده است. بایدن به تهدیدهای چین نیز اشاره 
کرد و شــی جین پینگ رئیس جمهور چین را فردی دانست که به شکلی 
مرگبار در مورد تبدیــل ارتش چین به قدرتمندترین نیروی نظامی جهان 
جدیت دارد و می خواهد چین را تا دو دهه دیگر به بزرگترین و برجســته 

ترین اقتصاد دنیا مبدل کند.

 كمبود تراشه به آیفون رسید
اپل می گوید کمبود تراشــه به علت تعطیلی کارخانه های تولیدی پس 
از شیوع ویروس کرونا باعث خواهد شد تا تولید آیفون هم دچار مشکلاتی 

شود و رشد عرضه این گوشی کند شود.
 به نقل از رویتــرز، پیش از این اخباری در مورد احتمال کاهش عرضه 
آی پد و رایانه های مک به علت کمبود تراشــه منتشر شده بود و حالا اپل 

می گوید این شرایط روی تولید آیفون نیز تاثیرگذار است.
این مســاله روی درآمد شــرکت اپل نیز تاثیر منفی می گذارد و موجب 
می شــود این شرکت شرایط اقتصادی نامطلوبی را تجربه کند. مدیران اپل 
می گویند رقم رشــد پیش بینی شده در سه ماهه چهارم سال مالی جاری 

که قبلا 36.4 درصد پیش بینی شده بود، محقق نمی شود.
البته شرایط به بدی سه ماهه سوم سال 2021 نیست، ولی این امر کماکان 
روی تولید آیفون تاثیر منفی خواهد گذاشــت. انتشار این خبر روی ارزش 
سهام شرکت اپل نیز تاثیر منفی گذاشت. ارزش این سهام در سه سال اخیر 
دو برابر شده و به نزدیک 2.5 تریلیون دلار رسیده، اما با انتشار خبر مذکور 
ارزش هم سهم با کاهش 1.7 درصدی به 144.24 درصد کاهش یافته است.

 برزیل مجوز واردات واكسن بهارات را تعلیق كرد
آژانس نظارت بر بهداشــت برزیــل، »Anvisa« اعلام کرد: مجوز واردات 

واکسن »باهارات بیوتک« را به طور موقت تعلیق کرده است.
 به نقل از رویترز، آژانس نظارت بر بهداشت برزیل، »Anvisa« اعلام کرد: 
مجوز واردات واکسن »باهارات بیوتک« را به طور موقت تعلیق کرده است.

در مــاه آوریل نیز واردات واکســن »باهارات بیوتک« از ســوی آژانس 
بهداشــت برزیل به علت ارائه نشدن مدارک کافیِ آزمایش های بالینی در 

مراحل تولید متوقف شد.
واکســن بهارات بیوتک بر پایه ویروس ضعیف شــده سارس-کووید 1۹ 
ساخته شــده و شرکت »باهارات بیوتک« در تلاش است تا این واکسن در 

لیست استفاده اضطراری سازمان جهانی بهداشت قرار بگیرد. 
برزیل با بیش از 550 هزار کشــته، در مقایســه با ایالات متحده دومین 
آمار افراد جان باخته در اثر بیماری همه گیر را به خود اختصاص داده است. 
آژانس نظارت بر بهداشت برزیل یادآور شد، اجازه واردات که در 4 ژوئن 
صادر شــده است تا زمان دریافت اطلاعات اضافی در مورد واکسن از جمله 

اسناد فنی و حقوقی مربوط به واکسن، به حالت تعلیق در خواهد آمد.
در بیانیه مطبوعاتی آژانس نظارت بر بهداشــت  آمده است: این تصمیم 
همچنین این واقعیت را در نظر گرفته که ممکن اســت اســناد غیرقانونی 
ارســال شده باشــد که می تواند در نتیجه گیری آژانس در مورد جنبه های 

کیفیت، ایمنی و اثر بخشی واکسن تأثیر بگذارد.

 افراد واكسینه شده ماسک بزنند
مقامات بهداشتی آمریکا توصیه کردند، افرادی که کاملًا علیه کووید 1۹ 
واکسینه شده اند، در مکان های عمومی سرپوشیده و در مناطقی که ویروس 

کرونا به سرعت در حال گسترش است، ماسک بزنند.
 به نقل از ایندیاتودی، مقامات بهداشتی آمریکا توصیه کردند، افرادی که 
کاملًا علیه کووید 1۹ واکسینه شده اند، در مکان های عمومی سرپوشیده و 
در مناطقی که ویروس کرونا به سرعت در حال گسترش است، ماسک بزنند.

مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های ایالات متحده )CDC( در تشدید 
رهنمودهای منتشــر شده در اوایل این ماه همچنین به همه دانش آموزان، 
معلمــان، کارمندان مدارس و مهد کودک توصیه کرده بدو ندر نظر گرفتن 
ایــن موضوع که هر دو دز واکســن را دریافت کرده اند، از ماســک صورت 

استفاده کنند.
مــوارد ویروس کرونــا در ایالات متحده به دلیل نوع بســیار مســری 
دلتا که در هند ظاهر شــد در حال افزایش اســت و به ســرعت گسترش 
 یافتــه و اکنــون بیش از ۸0 درصد موارد ابتلا به ویــروس کرونا در ایالات 

متحده را تشکیل می دهد.
جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا گفت: افزایش واکسیناسیون و استفاده 
از ماسک به ایالات متحده کمک می کند تا از قرنطینه ناشی از همه گیری، 
تعطیلی کســب و کارها و تعطیلی مدارس که این کشور در سال 2020 با 

آن روبرو بود جلوگیری کند.

 مجوز ساخت واكسن جدید روسیه صادر شد
وزارت بهداشت روسیه مجوز آزمایشات بالینی واکسن جدید این کشور 

را صادر کرد.
به نقل از رویترز، وزارت بهداشت روسیه مجوز آزمایشات بالینی واکسن 

جدید این کشور را صادر کرد. 
 میخاییل موراشــکو ، وزیر بهداشــت روســیه  نیزاز آغاز مراحل تولید 
واکسن جدید روسی کرونا که واکسن پنجم این کشور خواهد بود، خبر داد.

وزارت بهداشت روسیه خاطرنشــان کرده است، این آزمایشات تا اواخر 
ســال 2026 ادامه دارد و 360 بیمار را شــامل می شود. اداره ثبت دارووی 
روســیه یادآور شده وزارت بهداشــت مجوز انجام آزمایشات بالینی واکسن 

ویروس کرونا را برای شرکت زیست فناوری »Biocad« صادر کرده است.
 شرکت بیوکاد ) Biocad( مستقر در سنت پترزبورگ ،داروهای عمومی 
و اصلــی را برای درمان بیماری های خود ایمنی و ژنتیکی مانند ســرطان، 

ایدز، مولتیپل اسکلروزیس و سایر موارد توسعه می دهد و تولید می کند.
این شرکت در ســال 2015 موفق به ساخت دارووی شد که با چندین 
نوع از ســرطان مبارزه می کند و بهتر از نمونه آمریکایی آن است؛  ورونیکا 
اسکورتسوا، وزیر سابق بهداشت روسیه در رابطه با این دارو که تولید شرکت 
بیوکاد اســت گفته بود: داروی جدید ضدســرطان  این شرکت سلول های 
ســرطانی را به صورت مســتقیم هدف نابودی قرار می دهد و  پیشنهادهای 

خارجی زیادی ازجمله ژاپن برای تولید مشترک دریافت کرده ایم.
رندی وینگارتن، رئیس فدراسیون معلمان آمریکا، در بیانیه ای از راهنمای 
جدید CDC  برای استفاده از ماسک قدردانی کرد و آن را یک اقدام پیشگیرانه 

ضروری تا زمانی که کودکان زیر 12 سال واکسینه شوند دانست.

 یک سیارك از كنار زمین عبور كرد
طبق محاســبات اداره کل ملی هوانوردی و فضای آمریکا، یک سیارک 
تقریباً به اندازه قدام هرم بزرگ جیزه یکشنبه از کنارزمین عبور کرده است.

به نقل از اســپیس، طبق محاســبات اداره کل ملی هوانوردی و فضای 
آمریکا، ناســا، یک ســیارک تقریباً به اندازه قدام هرم بزرگ جیزه یکشنبه 

)25 ژوئیه( از کنارزمین عبور کرده است. 
ناسا می گوید، هیچ نگرانی وجود ندارد که این سنگ های فضایی تهدیدی 
برای زمین باشد، اما چنین سن  هایی رصد می شود تا هم در مورد سیستم 
اولیه خورشــیدی اطلاعات بیشتری کسب شــود و هم اگر مدار آنها تغییر 

کند به دقت زیر نظر گرفته شوند.
این ســیارک کــه GO 200۸ 20 نام دارد، به گروه ســیارک های آپولو 
تعلق دارد که زمین در مســیر مدار آن ها قرار دارد؛ داده های موجود نشان 
می دهد ســیارک مذکور با فاصله 2.۸ میلیون مایل )4.5 میلیون کیلومتر( 

از کنار زمین عبور کرد.
بر اساس گزارش های خبری، این سیارک با سرعت عظیم 1۸ هزار مایل در 
ساعت )تقریباً 2۹ هزار کیلومتر در ساعت( از کنار سیاره ما عبور کرده است.

ناســا گفته است: »سیارک GO 200۸ 201« به طور بالقوه »خطرناک« 
اســت زیرا با گذشت زمان نیروی گرانشی ســیارات می تواند مسیر مداری 
جســم را تغییــر دهد تا از مدار زمین عبور کنــد؛ اگر این حادثه رخ دهد، 

برخورد آینده با سیاره ما امکان پذیر است«.

 دانشگاه »هاروارد« به دنبال شواهد فیزیکی از بیگانگان و 
فناوری های آنها!

یکی از اســاتید دانشگاه »هاروارد« با تشــکیل یک تیم، پروژه جدیدی 
در زمینه جستجو برای فرازمینی ها و فناوری های آنها راه انداخته است.

 به نقل از آی ای، بیگانگان ممکن اســت در همین نزدیکی ما باشــند و 
برخی شواهد نیز حکایت از آن دارد اما به هیچ وجه نمی توان چنین موضوعی 

را با قطعیت مطرح کرد.
بنابراین یک تیم بین المللی از دانشــمندان به سرپرســتی یک پروفسور 
از دانشگاه »هاروارد« به نام »آوی لوب« جستجوی جدیدی را برای یافتن 
شواهد مربوط به فناوری های ساخته شده توسط تمدن های بیگانه به عنوان 

بخشی از یک پروژه جدید به نام »پروژه گالیله« آغاز کرده است.
»آوی لوب« در گذشته این دیدگاه به شدت بحث برانگیز را مطرح کرد 
که »اوموآموآ«)Oumumua( که اولین جرم میان ســتاره ای شــناخته شده 
عبوری از منظومه شمســی است، یک کاوشگر خورشیدی است که توسط 

یک تمدن فرازمینی به سمت ارسال شده است.
»لــوب« در مصاحبه ای در ماه مــارس به برخورد نامطلوب و خصمانه با 
اظهارات خود از جانب جامعه علمی اشاره کرد. با این حال ادعا کرد که تعداد 
معدودی از دانشمندان به طور خصوصی با او تماس گرفته اند و گفته اند که 
با او موافق هستند، اما از حمایت عمومی وی منصرف شده اند، زیرا احساس 

کرده اند که این اظهار نظر می تواند به حرفه آنها آسیب برساند.
وی در همان مصاحبه اظهار داشت که کشف فناوری بیگانه تأثیر زیادی 
در نحوه درک ما از موقعیت خود در جهان، آرزوهای فضایی ما و اعتقادات 

فلسفی و نظری ما خواهد داشت.
اکنــون »لوب« و تیمش در جســتجوی این معنــای عمیق کیهانی، به 
دنبال فناوری های بیگانه به عنوان بخشــی از پروژه ای جدید به نام »پروژه 
گالیله« خواهند بود. انتخاب این نام قطعا بدون ارتباط با داستان »گالیله« 
نیســت که به جرم اعتقادات صحیح علمی خود از جانب کلیســا از جامعه 
طرد و حبس خانگی شــد، تنها به این خاطر که بدعت گذار این اعتقاد بود 

که خورشید به دور زمین می چرخد!
»پروژه گالیله« قصد دارد یک شــبکه جهانی از تلسکوپ ها، دوربین ها و 
رایانه ها ایجاد کند تا بتواند اجســام پرنده ناشناس را به دقت بررسی کند. 
گزارش شده است که این پروژه تاکنون 1.75 میلیون دلار از اهدا کنندگان 
خصوصی دریافت کرده اســت و »لوب« اظهار داشت که امیدوار است این 
رقم 10 برابر شود.وی در یک کنفرانس مطبوعاتی درباره »پروژه گالیله« به 
خبرنگاران گفت: به دلیل یافتن تعداد بی شماری از سیاره های فراخورشیدی 
با احتمال قابلیت ســکونت، ما دیگر نمی توانیم احتمال تمدن های فناورانه 
بیگانگان را نادیده بگیریم.وی همچنین در مورد گزارش پنتاگون از نتیجه 
بررســی گزارش های مشاهده اشیای ناشــناس پرنده توسط پرسنل نیوری 
دریای آمریکا گفت: آنچه در آسمان می بینیم چیزی نیست که سیاستمداران 
یا پرســنل نظامی آن را تفســیر کنند، زیرا آنها به عنوان دانشمند آموزش 

ندیده اند و این وظیفه جامعه علمی است که این وقایع را بررسی کند.

ســتاره شناسان برای اولین بار شواهدی از وجود بخار آب در اتمسفر قمر 
گانیمد سیاره  مشتری کشف کردند.

 به نقل از دیلی میل، ستاره شناسان برای اولین بار شواهدی از وجود بخار 
آب در اتمسفر قمر گانیمد سیاره  مشتری کشف کردند. این بخار آب از تصعید 

یخ های سطح این قمر تشکیل می شود.
محققان داده های تهیه شــده توسط تلسکوپ فضایی هابل را در 20 سال 
گذشته تجزیه و تحلیل کردند؛ کارشناسان معتقدند دمای اتمسفر قمر گانیمد 
سیاره  مشتری در نزدیکی خط استوا به اندازه ای گرم می شود که سطح یخی 

مقدار کمی مولکول آب آزاد می کند.
پس از تجزیه و تحلیل داده های گرفته شــده توسط تلسکوپ فضایی هابل 
با فاصله 20 سال، ناسا تأیید کرد که محققان اولین شواهد بخار آب را در قمر 
مشتری کشف کرده اند.کارشناسان مشاهدات ماوراءبنفش از گانیمد را که در 

ســال 1۹۹۸ و 2010 توسط طیف سنج تصویربرداری تلسکوپ فضایی هابل 
)STIS( انجام شده بررسی و آنها را با مشاهدات سال 201۸ مقایسه کردند.

شواهدی از وجود بخار آب در قمر مشتری 

دانشمندان در حال آزمایش واکسن علیه بیماری طاعون بر اساس فناوری 
واکسن کووید 1۹ شرکت آسترازنکا هستند.

 به نقل از دیلی میل، دانشمندان در حال آزمایش واکسن علیه بیماری طاعون 
بر اساس فناوری واکسن کووید 1۹ شرکت آسترازنکا هستند.

طاعون یک بیماری واگیر عفونی مشــترک بین انســان و حیوان با عامل 
باســیل یرسینیا پســتیس )Yersinia pestis( نیز است. عامل این بیماری در 
سال 1۸۹4، پس از سال ها پژوهش الکساندر یرسین در انستیتو پاستور کشف 
شــد. این بیماری بسیار خطرناک بارها در طول تاریخ باعث بحران های شدید 

اقتصادی، اجتماعی و سیاسی شده  است.
طاعون همچنان در مناطق روســتایی آفریقا، آسیا و آمریکا منجر به مرگ 
افراد می شود؛ از سال 2010 تا 2015 در جهان 324۸ مورد وجود داشته که 

شامل 5۸4 مورد مرگ است.
محققان در حال آزمایش یک واکســن بر اساس پلت فرم استفاده شده در 
واکسن  آســترازنکا بر روی 40 بزرگسال سالم هستند؛ واکسن آسترازنکا، از 
روشی شناخته شــده و قدیمی استفاده می کند و یک ویروس سرماخوردگی 
بی ضرر )آدنوویروس( را به صورت ژنتیکی ویرایش می کند تا سیستم ایمنی 

بدن را نسبت به ویروس کرونا تحریک کند.
محققان گروه واکسن آکسفورد اعلام کرده اند که بر اساس واکسن ویروس 
کرونا، واکســنی را علیه طاعون آزمایش می کنند؛ این آزمایش 40 بزرگسال 
ســالم را برای ارزیابی هرگونه عــوارض جانبی احتمالی و تعیین میزان القای 

آنتی بادی محافظ و پاسخ سلول های T تحت نظر قرار می دهد.
اندرو پولارد، مدیر گروه واکســن آکســفورد و محقق ارشــد آزمایشــات 
واکســن کووید 1۹ می گویــد: همه گیری ویروس کرونا، اهمیت واکســن ها 
را بــرای دفاع از جمعیت در برابر تهدیدات ناشــی از باکتری ها و ویروس ها 
 نشان داده اســت. طاعون در طی هزاره های گذشته در چندین موج هولناک

 جهــان را تهدید کرد و حتی امروز نیز شــیوع بیماری هــا باعث برهم زدن 
جوامع می شود.

رنج 152 میلیون نفر از اختلال حافظه
نتایج یک بررسی نشان می دهد، احتمالا موارد زوال عقل از 57.4 میلیون 

به 152.۸ میلیون تا سال 2050 برسد.
 به نقل از دیلی میل، پیش بینی می شود موارد زوال عقل از 57.4 میلیون 
به 152.۸ میلیون تا سال 2050 برسد؛ محققان آمریکایی می گویند، افزایش 

نرخ جمعیت و پیری از عوامل افزایش ابتلا به این بیماری هستند.
کارشناســان تأکید می کنند، این یافته ها باید سرمایه گذاری در تحقیقات 
را تشــویق کند؛ تعداد افراد مبتلا به زوال عقل در سراسر جهان طی سه دهه 
آینده تقریباً ســه برابر می شود؛ بررسی ها نشان می دهد بیشترین افزایش در 
کشــورهای در حال توســعه در مناطق جنوب صحرای  بزرگ آفریقا، شمال 

آفریقا و خاورمیانه انتظار می رود.
محققان پیش بینی می کنند، افزایش نرخ چاقی، دیابت، استعمال دخانیات 
و ســبک زندگــی بی تحرک که همگی خطر ابتلا به ایــن اختلال را افزایش 
می دهند، منجر به حدود 7 میلیون مورد تشخیص در سال 2050 خواهد شد.

محققان سازمان جهانی آلزایمر )ADI(  پیش از این و در گزارش سال 2015 
خود در لندن به این نکته اشــاره کرده  بودند که شمار بیماران مبتلا به زوال 
عقل یا دمانس )dementia( در جهان تا ســال 2050 ســه برابر و به 131.5 
میلیون نفر برسد و پیش بینی جدید از افزایش 20 میلیون نفری افراد مبتلا 

به این اختلال حکایت دارد.

انجمــن آلزایمر تخمین می زند ۸50 هزار نفر در انگلیس نوعی زوال عقل 
دارند؛ در ایالات متحده نیز حدود 5 میلیون نفر به این بیماری مبتلا هستند. 
بیماری آلزایمر رایج ترین نوع زوال عقل است که تا 70 درصد موارد را ایجاد 
می کند. زوال عقل گروهی از علائم مانند از دست دادن حافظه، مشکلات تفکر 
و احســاس گیجی است که در اثر آســیب به مغز ایجاد می شود. این بیماری 
عمدتا بالای 65 سال را درگیر می کند و همچنین می تواند در درک و حرکت 

مشکل ایجاد کند.

ساخت واکسن برای »طاعون«

در تاریخ 20 ژوئیه ســال جاری میلادی »جف بزوس« بنیانگذار آمازون به 
همراه ســه مسافر دیگر با موشک »نیوشــپرد« شرکت »بلواوریجین« به فضا 
رفتند و پس از دقایقی ماندن در گرانش صفر به زمین بازگشتند. در این خبر 
قصد داریم زنی که در ســاخت این موشــک نقش به سزایی داشته را به شما 
 )Sanjal Gavande(»معرفی کنیم.به نقل از اکانمیک تایمز، » سانجال گاوانده
زن هندی الاصلی است که در ساخت موشک فضایی جف بزوس نقش مهمی 
داشــته است.گاوانده 30 ساله در شهر کالیان در غرب ایالت مهاراشترا کشور 
هندوستان متولد شده است. وی یکی از اعضای شرکت بلو اوریجین است که 
سیســتم موشکی نیوشپرد را ساخته و از آن برای پرتاب جف بزوس و تیمش 

به فضا در 20 ژوئیه استفاده شد.
گاونده قبل از پیوســتن به شرکت اکتشــافات فضایی بزوس و رسیدن به 
آرزوی خود یعنی ســاخت یک فضاپیما، در شرکت های ساخت اتومبیل های 

مسابقه و شرکت های دریایی کار کرده است.
سانجال گاونده در سال 2011 تحصیل خود در دانشگاه بمبئی را آغاز کرد 

و ســپس به دانشگاه فنی میشــیگان برای اخذ مدرک کارشناسی ارشد خود 
رفــت. او که مجوز خلبانی نیز دارد پیش از آنکه به عنوان مهندس سیســتم 
در شرکت بلواوریجین استخدام شود به ناسا رفته بود که توسط ناسا رد شد.

»جف بزوس« به همراه ســه مســافر دیگر با موشــک »نیوشپرد« شرکت 
»بلواوریجین« به فضا رفتند و پس از دقایقی ماندن در گرانش صفر به زمین 
بازگشتند. در این سفر والی فانک)Wally Funk( ۸2 ساله به عنوان مسن ترین 
فضانورد، اولیور دیمن)Oliver Daemen( 1۸ ساله به عنوان جوان ترین مسافر 
فضا و مارک بزوس برادر جف بزوس، او را در این سفر همراهی می کردند. جف 
بزوس و همراهانش پس از حدود 10 دقیقه به زمین بازگشــتند. چتر نجات 
کپسول آن ها باز شد و این کپسول با سرعت 16 متر بر ساعت کاهش ارتفاع 

داده و در صحرای تگزاس فرود آمد.
موشک نیوشپرد با استفاده از موتوری که تنها محصول جانبی آن بخار بود 
با سرعت بیش از 2 هزار و300 مایل در ساعت به فضا راه یافت اما شاید جف 
بزوس به لبه ی فضا رفته باشد اما با توجه به معیارهای جدید اداره هوانوردی 
فدرال او تنها می تواند یک فضانورد »افتخاری« باشد. همزمان با سفر جف بزوس 
به فضا در روز 20 ژوئیه )2۹ تیر(، اداره هوانوردی فدرال دستورالعمل های خود 
برای فضانورد نامیدن افرادی که در آینده به فضا خواهند رفت را تغییر داد. از 
سال 2004 تاکنون این اولین تغییر قابل توجه در این دستورالعمل ها بود. بر 
طبق این دستورالعمل ها، فضانوردان باید تحت یک پرواز دارای مجوز از اداره 
هوانوردی فدرال تا ارتفاع حداقل 50 مایل اوج بگیرند. بزوس و همراهانش این 
شــرایط را داشتند اما طبق دستورالعمل جدید، فضانوردان در طی سفر خود 
بــه فضا باید فعالیت هایی ضروری برای حفظ ایمنی پرواز فضایی انجام دهند. 
بزوس، برادرش مارک، خانم والی فانک ۸2 ساله و اولیور دیمن 1۸ ساله نقشی 
در ایمنی این ســفر فضایی نداشتند زیرا موشک نیوشپرد کاملا خودکار بود و 

پیش از این نیز بدون حضور خدمه 15 بار پرواز کرده بود.

نقش مهم یک زن هندی در ساخت موشک فضایی »جف بزوس«
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